
PRIMORSKI DNEVNIK 
je začel izhajati v Trstu 
13. maja 1945, njegov 
predhodnik PARTIZANSKI 
DNEVNIK pa 26. novem
bra 1943 v vasi Zakriž nad 
Cerknim, razmnožen na 
ciklostil. Od 5. do 17. se
ptembra 1944 se je tiskal 
v tiskarni »Doberdob« v 
Govcu pri Gorenji Trebu
ši, od 18. septembra 1944 
do 1. maja 1945 v tiskarni 
»Slovenija« pod Vojskim 
pri Idriji, do 8. maja 1945 
pa v osvobojenem Trstu, 
kjer je izšla zadnja števil
ka. Bil je edini tiskani par
tizanski DNEVNIK v za
sužnjeni Evropi.
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Kuvajtska tankerja z zastavo ZDA 
v spremstvu preko Ormuške ožine

Ivan zavrnil resolucijo VS OZN, iransko-iraška vojna se nadaljuje

Dan vstaje Slovenije
Nagrada za življenjsko delo Oskarju Kjudru

CHILOSA — Kuvajstka tankerja z 
ameriško zastavo, pa tudi z ameriškim 
imenom (tanker Al Rekah so preime
novali v Bridgeton, tanker Gas al Mi- 
nagiš pa v Gas Prince), sta včeraj var
no preplula Ormuško ožino in se v 
spremstvu treh ameriških vojaških la
dij podala proti Kuvajtu. Na obeh ku
vajtskih tankerjih sta kapitana Ameri
čana, medtem ko sestavljajo posadko 
pretežno filipinski državljani.

Nad Ormuško ožino je lebdela gosta 
megla, ko so ladje, druga za drugo, 
plule pred zloglasnimi »sviloprejka- 
mi«, raketami zemlja-morje, ki jih je 
Iran namestil z namenom, da z njimi 
cilja predvsem na »sovražne« ladje. 
Prvo spremstvo »amerikaniziranih« 
tankerjev naj bi torej speljali brez huj
ših posledic, če izvzamemo rohneče 
izzive in grožnje iranskega predsedni
ka Hameneja, ki obljublja, da bodo 
iranske rakete napadale tuje ladje v 
Zalivu neglede na njihovo, državno 
pripadnost.

Američani so bili očitno pripravljeni 
na vse prej kot prijazen sprejem, saj so 
na rušilcu Kidd, ki je poleg fregate 
Crommelin in križarke Fox sestavljal 
ameriško spremtvo, proglasili stanje 
»One Alfa«. To pa v drugih besedah

pomeni, da so proglasili najvišji alarm, 
ko je med plovbo bilo 60 odstotkov 
390 članov posadke rušilca Kidd v sta
nju pripravljenosti. Plovba v nevarnih 
vodah Zaliva bi morala trajati najmanj 
48 ur, slabi vremenski pogoji pa bi 
lahko povzročili ladjam nemalo težav.

Tovrstne težave so seveda malen
kost, če jih primerjamo z nevarnostjo, 
da se Iran odloči za vojaško akcijo in 
konkretizira svoje grožnje. Resolucija

o takojšnji ukinitvi ognja v Zalivu, ki 
jo je sprejel VS OZN, je v Iranu udari
la ob neprodoren zid. Iranski predsed
nik je izjavil, da ne bo sprejel »vsilje
nega miru«, pač pa da bo že sedemlet
ne vojne z Irakom konec, ko bodo 
Iranci »kaznovali napadalca in razbili 
vlado iraškega predsednika Sadama 
Husejna«.

LJUBLJANA — Vsa Slovenija je 
včeraj proslavila Dan vstaje sloven
skega naroda. Znova so oživela prizo
rišča nekdanjih velikih bitk, v katere 
je slovenski narod in narodnosti na 
pot k svobodi in samostojnosti pred 
46 leti povedla Komunistična partija 
in Osvobodilna fronta. Položili so 
cvetje na grobove padlih borcev, 
mnogi pa so sodelovali na pohodih 
po partizanskih poteh.

Osrednja proslava je bila v Skup
ščini SR Slovenije, pred katero so na

Dirigent Oskar Kjuder

Trgu revolucije k spomeniku revoluci
je položili venec predsednik predsed
stva Slovenije France Popit, predsed
nik predsedstva CK ZKS Milan Kučan 

■ in predsednik republiškega odbora 
ZZB NOV Slovenije Bogo Gorjan.

Na slovesnosti je o vstaji sloven
skega naroda v zgodovinskem pome
nu tega dejanja govoril predsednik 
skupščine Slovenije Miran Potrč.

»Dosežki našega razvoja niso maj
hni, vendar njihova nesporna vred
nost je v zadnjih letih, žal neupravi
čeno, podcenjevana in nekateri jo po
skušajo celo razvrednotiti,« je dejal 
Potrč. Ocenil je, da »smo v globoki 
gospodarski in družbeni krizi pogosto 
preveč obrnjeni nazaj. To delamo 
zato, da ali ne priznavamo nedvom
nih rezultatov ali se za izhod krize 
oprijemamo preživelih predlogov in 
rešitev.

Naša revolucija nas uči, da se voj
ne ali delovne zmage in revolucionar
ne spremembe ne da dosegati z de
kreti temveč samo z množično dejav
nostjo delovnih ljudi, njihovo ustvar
jalno pobudo,« je poudaril Potrč. »Ni
kakršno neprožno predpisovanje 
ravnanja ni dajalo Tezultatov, marveč 
je rojevalo izigravanje ali odpor. Zato 
je naša trdna opredelitev razvijati sa
moupravljanje, poslovno in ekonom
sko samostojnost in odgovornost OZD, 
ter vrednotenja njihovih rezultatov na 
trgu.« '
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Predsedstvo SFRJ o Zalivu
BEOGRAD Predsedstvo SFRJ je na včerajšnji seji preučilo najnovejši 

položaj v zvezi z iraško-iransko vojno in resolucijo varnostnega sveta OZN 
sprejeto 20. julija, ki zahteva takojšnjo ustavitev ognja, prenehanje vseh vojaških 
akcij in umik sil sprtih držav na mednarodno priznane meje.

Predsedstvo je poudarilo, da se tako Jugoslavija kot tudi gibanje neuvršče
nih držav že od vsega začetka zavzemata za pravičen konec tega tragičnega 
spopada med dvema neuvrščenima in našima prijateljskima državama. Predsed
stvo je resolucijo varnostnega sveta ocenilo kot pozitiven prispevek k takšnim 
prizadevanjem in izrazilo pričakovanje, da bodo ti privedli do čimhitrejšega 
prenehanja vojne in uspostavitev vseobsegajočega in pravičnega miru na tam 
območju ob upoštevanju interesov obeh držav, stabilnosti in miru v tem delu 
sveta.

Predsedstvo je, kot so sporočili, preučilo in sprejelo tudi informaciji o obisku 
predsednika arabske republike Hosnija Mubaraka in nikaragovskega podpred
sednika Sergia Ramireza v Jugoslaviji, (dd) .

Goria bo jutri najbrž sklical politični vrh vladnega zavezništva

Ekologisti in radikalci ne bodo 
sodelovali v novi vladni večini

Mandatar Goria pred ciljem?

RIM Nova vlada, ki jo bo vodil demokris
tjan Giovanni Goria, bo dejansko petstrankarska 
koalicija. Zeleni in radikalci so namreč včeraj po 
ponovnem srečanju s poverjenim predsednikom 
dokončno sporočili, da ne bodo sodelovali v 
vladnem zavezništvu. A medtem ko so prvi že 
napoyedali, da bodo ubrali pot odločne opozici
je, Pannella in somišljeniki, kljub temu da jim je 
Goria zaprl vrata, še upajo v naklonjen razplet 
dogajanj. Po kolikor toliko uspelem program
skem soočanju so pogajanja sedaj zaobjela poraz
delitev ministrskih mest, pri čemer smo priča 
običajnim polemikam med strankami in znotraj' 
strank. Mandatar vsekakor upa, da bo jutri lahko 
sklical vrh vladne večine, že v soboto ali najkas
neje v ponedeljek pa sestavil kabinet ter nato v 
roku enega tedna opravil vse ustavne dolžnosti.

Ekologisti so povedali, da ne soglašajo s te
meljnimi smernicami programskega osnutka, se
veda predvsem s tistimi poglavji, ki obravnavajo 
zaščito okolja. Njihov voditelj in predsednik po
slanske skupine Mattioli je poudaril, da Goria 
zelo protislovno obravnava energetska vprašanja 
ter zanemarja aktualno problematiko referendu
mov o jedrski energiji. S tako večino in s takimi 
programi nočemo imeti nič skupnega, pravijo ze
leni, ki so torej izbrali pot opozicije; Odnos do

radikalcev pa ima čisto politične motivacije. Go
ria jim je jasno povedal, da so nezaželeni ter da 
v novi vladi ni mest za njihove predstavnike, kot 
so svojčas predlagali socialisti. Sedaj pa vsi mol
čijo, kar ni po godu Pannelli, ki je sinoči zahte
val takojšnje razčiščenje s PSI, PSDI in PLI.

O pogajanjih za sestavo nove vlade je tekla 
beseda tudi na včerajšnjem zasedanju komunis
tičnega vodstva. KPI je zelo kritična do poskusa 
obnovitve stare petstrankarske večine in do pro
grama, ki ga je sestavil poverjeni predsednik 
Goria., Večji del zasedanja direkcije pa je bil na
menjen pripravam za bližnjo sejo centralnega 
komiteja, na kateri bodo zaokrožili razpravo o 
hudem volilnem nazadovanju partije. Pričakovati 
je, da bodo na zasedanju CK skušali kar se da 
omiliti notranje politične spore, ki so izbruhnili 
ob Occhettovi izvolitvi za podtajnika ter izvoliti 
kolikor toliko enotno vsedržavno vodstvo. KPI 
nujno potrebuje enotnost, je podčrtal včeraj Oe- 
chetto, ki pa ne pomeni soglasja za vsako ceno, 
temveč mora poosebljati stališča, ki so sad de
mokratične notranje dialektike. Podtajnik KPI se 
je tudi zavzel za tesnejše odnose s socialistično 
stranko, predvsem pri reševanju nekaterih bis
tvenih družbenih in gospodarskih vprašanj, (st)

V Trebinju 3 nagrade 
za Mladinsko gledališče 

»Kresna noč«
TREBINJE Iz Trebinja (Bos

na in Hercegovina), kjer so včeraj 
sklenili 32. Zvezni festival jugos
lovanskih nepoklicnih gledališč, 
je prispela lepa vest, da so uprizo
ritvi Mladinskega gledališča 
»Kresna noč«, gledališkemu sho- 
wu o nespameti »Samo malo jih 
zaide v te kraje«, podelili kar tri 
nagrade.

Igralka Alda Sosič je prejela 
nagrado za igro, komponistka 
Anastazija Purič za izvirno glasbo, 
igralec Franko Korošec pa je prejel 
posebno nagrado žirije publike.

Vsekakor lepo priznanje za MG 
»Kresna noč«, ki se s temi tremi 
novimi nagradami pridružuje že 
dvema, ki so ju podelili za režijo 
in za sceno na Republiškem festi
valu v Titovem Velenju.

Naj še omenimo, da je MG 
»Kresna noč« na trebinjskem fes
tivalu sodelovalo kot izbrana 
predstava za Slovenijo in da bo to 
uprizoritev poneslo še na Borštni
kovo srečanje v Maribor, na Sre
čanje Alpe-Jadran v Novo Gorico 
ter na Festival malih scen - MES 
v Beograd.

Nekoliko presenetljiva razsodba v Milami

Milejša kazen za Triestino
Pet točk odtegljaja na vrstnem redu 

prihodnjega prvenstva B lige, tri leta 
diskvalifikacije za predsednika Raffae- 
leja De Riuja. Razsodišče nogometne 
zveze, na procesu proti Triestini in 
Empoliju zaradi prikrojevanja izidov 
medsebojnih srečanj ni v celoti ugodi
lo zahtevam javnega tožilca De Biase- 
ja, ki je predlagal sodišču, naj obe 
društvi obsodi na izpad iz lige, ostrej
še kazni pa naj bi naprtilo tudi pred
sednikoma.

Razsodba, enaka za oba obtoženca, 
je dokaj presenetljiva, saj je položaj 
obeh društev po razpravi prvega dne 
izgledal brezupen. Zato ni čudno, če 
so pri Brescii in Campobassu, se pravi 
pri društvih, ki bi se lahko rešili na 
račun obtoženih, skrajno nezadovoljni. 
Vse strani, obsojenci in prizadeta 
društva, 'so vsekakor vložile priziv, o

katerem bo razpravljalo vrhovno so
dišče 31. julija.

Kakorkoli že, Triestina plačuje da
vek zaradi lahkomiselnosti in neodgo
vornosti svojega predsednika De Riu
ja, zdaj pa je seveda skrajno vprašljiva 
bodočnost ekipe same, ki bo morala že 
drugo leto zapored začeti prvenstvo iz 
težkega izhodiščnega položaja.

NA 10. STRANI

V 20. etapi torn a

Preporod Francoza 
Laurenta Fignona

Ambiciozni načrti družbe Finsepol 
za turistično prihodnost Sesljana

TRST — V približno petih letih bo 
Sesljanski zaliv postal najbolj prestiž
no turistično središče v deželi. Tako si 
vsaj obeta družba Finsepol, katere 
predsednik, Ouirino Cardarelli, je vče
raj v svojem grljanskem hotelu pred
stavil podjetniški projekt (sicer šele 
idejni) o turističnem razvoju območja 
Sesljanskega zaliva. Ob njem so bili 
deželna odbornika Rinaldi in Vespasi- 
ano, predsednik pokrajinske uprave 
Locchi ter tržaški in devinsko-nabre- 
žinski župan Staffieri in Brezigar, ki 
so podjetniku in njegovim prizadeva
njem izrazili podporo in pripravljenost 
na sodelovanje. Gre namreč za pro
jekt, ki zagotavlja turistično rešitev za 
zaliv ob strogem spoštovanju okolja in 
urbanističnih predpisov, hkrati pa po
nuja odskočno desko za turistični in 
gospodarski razvoj vse pokrajine.

NA 5. STRANI
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• Slovesno obeležen
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Na osrednji proslavi so izročili nagra
de ZZB NOV Slovenije, ki so 'jih prejeli 
Oskar Kjuder za življenjsko delo, Boris 
Paternu za zbrano delo »Slovensko pes
ništvo odpora - Partizanske«, Branko Ko
rošec za monografijo »Partizanska kar
tografija«, dr. Janko Prunk za delo »Slo
venski nacionalni programi«, Riccardo 
Viacuzzo in Mario Abram za monografi
jo o Tržaški brigadi »Itinerari di lotta«, 
Franci Sterle za drugo knjigo monografi
je »Tomšičeva brigada 1942-43«.

Posebna priznanja pa so izročili Mari
ji Stančnik, Ireni Novak-Popov, sekciji 
za zbiranje slovenskega NOB pesništva 
1941-1945 pri Slavističnem društvu Slo
venije, Zvezi združenj borcev NOB obči
ne Ljubljana-Center, Koroškemu parti
zanskemu pevskemu zboru iz Celovca 
in Muzeju ljudske revolucije SRS. (dd)

• Kuvajtska tankerja
NADALJEVANJE S 1. STRANI 

Tudi mednarodni odmevi iransko-iraš- 
ke vojne niso bili ravno zadovoljivi. V 
ZDA naj bi ponovno stopil v veljavo spor 
kompetenc med kongresom in predsed
nikom Reaganom, ki ne daje izjav o 
ameriških odpravah v Zalivu. Iz Penta
gona pa prihaja vest, da so ZDA priprav
ljene odgovoriti na morebitne iranske 
napade, kar pomeni, da lahko iz iskre 
izbruhne požar. ZDA so tudi zavrnile 
predlog sovjetskega voditelja Gorbačo
va, da bi skušali obe velesili poiskati 
skupno rešitev vojne v Zalivu.

Vso skrb sedaj posvečajo pomoči prizadetemu prebivalstvu

Položaj v Lombardiji še vedno izreden 
Zaskrbljenost pred novimi padavinami

MILAN — V dolinah Lombardije, 
kjer je huda ura za nekaj dni zaustavi
la življenjski utrip, je izjemno stanje 
že prešlo v drugo fazo. Medtem ko 
meteorologi najavljajo poslabšanje 
vremenskih razmer in obstaja nevar
nost, da bi reke ponovno narasle zara
di odjuge ledenikov, se tehniki civilne 
zaščite trudijo, da bi čimprej ponovno 
vzpostavili cestne povezave in tako 
rešili vsaj enega izmed tolikih proble
mov, ki pestijo Valtellino in Dolino 
Brembana od sobote dalje.

Delavci nekaterih podjetij se bodo 
še danes vrnili na delo, športne usta
nove so potrdile vest, da bo svetovno 
košarkarsko prvenstvo mladincev po
tekalo v Bormiu, kot je bilo najavlje
no, čeprav ga bodo premestili za nekaj 
dni, obenem pa je nekaj naselij in vasi 
še vedno izoliranih in dosegljivih le s 
helikopterji.

Ekipe civilne zaščite in reševalcev 
so zdaj v škripcih s časom, predvsem 
glede ogromnih količin odpadnega 
materiala in blatnih usedlin, ki bi jih 
morali čimprej prekopati in ostraniti.

V teh ogromnih kupih kamenja in ze
mlje bi se lahko nahajali posmrtni 
ostanki morebitnih žrtev poplav in 
usadov, posebno zaskrbljujoče pa je 
število mrhovin, ki jih je deroča voda 
odnesla s sabo. Higiensko vprašanje 
rešujejo z zbiranjem mrhovin, ki jih 
nato prekrivajo z živim apnom ali jih 
sežigajo v občinskih upepeljevalnikih, 
dela pa je še veliko, posebno zaradi 
nevarnosti, da trohneči odpadni mate
rial onesnaži vodo. Vprašanje pitne 
vode pa najbrž ni med najhujšimi, saj 
so doline Lombardije posute s tovar
nami, ki polnijo mineralno vodo, ki bo 
zdaj na razpolago prebivalstvu.

Medtem je tudi EGS priskočila na 
pomoč prizadetim dolinam in nameni
la 500 tisoč ECU (750 milijonov lir) za 
nujne posege. Z objavo v uradnem lis
tu pa je izplačljivih tudi 350 milijard, 
ki jih je dala na rapolago italijanska 
vlada. Gradnja cest, ureditev železnice 
in telefonskih zvez bodo potekale po 
preferenčnem tiru, vsaj šest mesecev 
pa bodo morali posvetiti odstranjeva
nju odpadnega materiala. V Valmalencu je helikopter še vedno edina povezava z dolino (Telefoto AP)

Egiptovsko-izraelski pogovori

Egiptovski zunanji minister Abdel Meguid se je včeraj v Tel Avivu sestal z 
izraelskim obrambnim ministrom Ichakom Rabinom (Telefoto AP)

V Benetkah se končuje 
petoveljski proces

BENETKE — Proces o petoveljskem 
atentatu je včeraj prešel v sklepno 
fazo. Porota je namreč nekaj po pol
dnevu začela z razpravo za zaprtimi 
vrati, na koncu katere bodo izrekli 
razsodbo. Pred tem so bili na vrsti po
segi odvetnikov, nakar je predsednik 
sodnega zbora Renato Gavagnin za
ključil obravnavo.

Porotno sodišče se bo moralo izreči 
o domnevni krivdi 17 obtožencev, še 
posebno Carla Cicuttinija in Vincenza 
Vinciguerre, za katera je javni tožilec 
zahteval dosmrtno ječo. Vinciguerra je 
krivdo, kot znano, že priznal, saj je od
govornost za izvedbo atentata, v kate
rem so bili 31. maja 1972 ubiti trije 
karabinjerji, naprtil sebi, Cicuttinija 
pa je javno tožilstvo obtožilo priprave

pokola. Za ostale obtožence pa so za
htevali skupno 200 let zapora. Med 
obtoženci so še general karabinjerjev 
Dino Mingarelli, trije polkovniki in en 
podoficir, ki jih je javni tožilec Gabri
ele Ferrari obtožil preusmeritve preis
kave. Med obtoženci ni bivšega držav
nega pravdnika v Gorici Bruna Pasco- 
lija, ki je umrl med sodno obravnavo.

Naj omenimo, da je vsega 'skupaj 
bilo 63 razprav. Odvetniki šestih mla
deničev, ki so bili v začetku po krivici 
obtoženi sodelovanja v pokolu, so po
udarili, da njihova zahteva po obsodbi 
ne stremi k maščevanju, marveč k is
kanju pravice. Pričakujejo, da bodo 
razsodbo izrekli v nedeljo zvečer ali 
pa najkasneje v ponedeljek.

Delegacija 
CK ZKJ gost 

romunske 
partije

CONSTANTA — Predsednik 
predsedstva CK ZJK Boško Krunic 
je dopotoval na tridnevni uradni 
obisk v Romunijo na povabilo ge
neralnega sekretarja Komunistič
ne partije Romunije Nicolaja Cea- 
usesca. Visokega gosta iz Jugosla
vije in člane delegacije ZKJ je na 
mednarodnem letališču Constanta 
pozdravil gostitelj Nikolae Cau- 
sescu z najvišjimi državniškimi 
častmi.

V jugoslovanski delegaciji so še 
član predsedstva CK ZKJ Mačko 
Orlančič, izvršni sekretar CK ZJK 
Marko Lolič in veleposlanik SFRJ 
v SR Romuniji Boro Denkov. (dd)

OB 60-LETNICI DELOVANJA

IZREDNA
PRODAJA

Praznuj z nami poletje ’87
Moška - ženska - otroška konfekcija 
spodnje perilo in konfekcija za dom 
usnjena konfekcija in krzneni izdelki 

sejem kožne konfekcije

s pOPUSTI
„.0, sezon—- ^ 05%

«1% 9'900 
,'-950 
9-900

S7% 1‘'-900
1 49% I9'900
3 49-500°0 46V. 79.500

00 35% 1Z9.00°

,00 50% *9'50°

-3 ^ 48% 59550o°0KOia 115.000 491 79.50C

PraVa *6\e WZ"°

PL%tr^T0
P,nPE podlo«"®

JOPA, Mia

6.900 z.auu
9.900 It', 59.500

115.000 48£ 79.500
139.000 44

... 79.500
139.000

46% 79.500
149.000 f' 195.000
395.000 l

40% 349.000 ,
695.000 49 /o 295.000 ,
595.000 50^ 129 000 j
229.000 t69"000 i
295.000 44 , 269.000
495.000 295.000 
495.000

60% 5-90°

60% 9-90°

59% 9'999

, 57% 44990o°0

0 46%

10 49%

,0° 69% 5990500900 69 /0

500 49* 19-90°

3x15-000 5°/o 3 6 900
3 14.900 "A 4.950 

12.900 O4 j" 9 900 
,4441^-' 16.900 4113.900

»KE -£ l^

g S 49-
^pfcASUAC

SPODNJE ^^'L6X9.800 50% e*4-999

5ian\tsSpPo0S h'a6k 6X15Sortne 6xis.°°° 49% 1.500

249oo 48%

ŽENSKE sp Lovab\e 900 50 4 950 ^

*■» M >•«

OTROK

ŽsSs

-[UENIRKA

66%

S

g

O
CD
C/D
<

Scr
o

JES0L0 PAESE (VE) - Ul. C. Battisti 23 - Tel. 0421-951151 
TRŽIČ (GO) - Trg republike 19 - Tel. 0481-72685 
SAN DONA' di P. (VE) - Ul. Calnova 36 - Tel. 0421-41600 
N0VARA - Drev. Giulio Cesare 145 - Tel. 0321-403145



PRIMORSKI DNEVNIK — 23. julija 1987 alpe-jadran □ stran 3

Longo (KD) 
kritičen 

do politike 
»prostih rok« 

PSI
VIDEM - Deželni komite Krščan

ske demokracije, ki je bil sklican prej
šnjega 6. t. m. je zaključil zasedanje po 
treh sejah; na dnevnem redu sb bili 
namreč številni važni problemi, raz
prave pa se je udeležilo veliko število 
strankinih predstavnikov.

V zaključnem poročilu se je deželni 
tajnik Bruno Longo dotaknil politič
nih problemov vsedržavnega in dežel
nega značaja. V zvezi z vladno krizo 
je Longo izrazil upanje, da bi poverje-. 
ni ministrski predsednik pozitivno iz
polnil svojo nalogo, kar pa je po nje
govih besedah v veliki meri otežkoče- 
no, predvsem glede na nadaljnje per
spektive zaradi zadržanja PSI, ki pou
darja nujnost po stabilni vladi, 
obenem pa se ob vsaki priložnosti drži 
»politike prostih rok«.

V zvezi s tako politiko je Longo pri
stavil, da socialisti ubirajo podobno 
pot tudi na deželni ravni, kjer bi nji
hov »movimentizem« na vseh področ
jih in brez vsakršnih predsodkov lah
ko privedel do velike zmede tako na 
politični ravni kot v odnosih med 
strankami. Deželni tajnik KD je tudi 
dodal, da bo stranka delovala, da bi 
vsaka manjša stranka ohranila svojo 
vlogo in da se bo KD zoperstavila bolj 
ali manj očitnim poskusom poenostav
ljanja, ali politične »anientacije«. Tudi 
manjše stranke imajo svoje specifič
nosti, ki prispevajo k rasti demokraci
je, je še dodal Longo.

Zaustavil se je tudi o programu, na 
katerem sloni delovanje šeststrankar- 
ske deželne koalicije; po njegovih be
sedah je izvajanje tega programa prio
ritetne važnosti, žal pa - je dodal - se 
je tako v deželnem svetu, kot na dru
gih političnih ravneh opazilo določene 
ovire, s katerimi se skušajo zaustavlja
ti te programske ovire.

Bruno Longo je govoril tudi o stran
ki sami in o zadnjih volilnih izidih, ki 
za stranko na deželni ravni niso bili 
prav najboljši. Deželni komite se je 
vsekakor strinjal, da mora celotna 
stranka razmisliti in analizirati svoje 
delo in vlogo za nadaljnji razvoj naše 
dežele.

Tajnikovo poročilo je bilo ob za
ključku - z resolucijo, ki jo je predložil 
predsednik deželnega odbora Biasutti 
- soglasno sprejeto.

Seja upravnega sveta SSG

Odobrena proračun in okvirni 
repertoar za novo leto

Upravni svet se je obvezal, da ne bo zabredel v nove dolgove 
in bo uporabil le sredstva, s katerimi bo razpolagal

TRST — Na zadnji seji upravnega 
sveta SSG so člani sveta sprejeli 
proračun za sezono 1987/88 in okvir
ni repertoar.

Po dolgi razpravi je upravni svet 
sprejel proračun v višini dveh mili
jard in 300 milijonov lir. Vsota pa je 
višja od sredstev, na katera lahko 
gledališče v trenutku računa z do- 
voljšnjo gotovostjo, najrazličnejše 
dotacije in lastni inkasi naj bi po 
trenutnih predvidevanjih znašali mi
lijardo in 800 milijonov lir. Razliko 
bo skušal upravni svet kriti z najraz
ličnejšimi akcijami pri upravnih te
lesih in to na krajevni, deželni in 
vsedržavni ravni. Potem so tu še 
sponzorizacije, večji lastni inkasi itd. 
Upravni svet pa se je vsekakor ob
vezal, da ne bo zabredel v nove dol
gove in uporabil le tista sredstva, s 
katerimi bo razpolagal.

Govora je bilo tudi o popravilih 
Kulturnega doma. Upravitelji so 
sklenili, da bodo z deli pričeli tako,

da se bo lahko pričela redna sezona. 
Vsklajevanje doma z novimi varnos
tnimi predpisi pa bo steklo po raz
ličnih fazah in tudi za ta sredstva bo 
potrebno veliko naporov.

Glede repertoarja objavljamo na 
9. strani daljši razgovor z ravnate
ljem SSG Miroslavom Košuto . Vse
kakor naj napišemo, da bodo v 
abonmajskem repertoarju odigrali 
Nušičevo Sumljivo osebo in Cankar
jevega Kralja na Betajnovi. Določiti 
je treba še tretje delo, ki bo po pri
poročilu upravnega sveta italijan
skega avtorja. V abonmaju sta pred
videni tudi gostovanje ljubljanske 
Drame z Brechtovo Malomeščansko 
svatbo in gostovanje SNG iz Mari
bora, ki bo gostovalo z Wilderjevim 
Mešetarskim ženitvovanjem.

Izven abonmaja je predvidenih 
nekaj zanimivih predstav. Obstaja 
predlog za mladinsko predstavo, ki 
je vsekakor vabljiv, čeprav so tu od
prta nekatera finančna vprašanja.

SSG naj bi uprizorilo Gulliverjeva 
potovanja. Na sporedu je tudi Cous- 
sova igra Strategija za dve gnjati. 
Upravni svet je odobril tudi zamisel 
bralnega gledališča, kjer bi igralci 
recitirali dela sodobnih avtorjev, kot 
so Dane Zajc, Gregor Strniša, Domi
nik Smole itd. Uresničila naj bi se 
tudi zamisel o gledališkem klubu 

Govor je bil tudi o Verčevem delu 
Evangelji po Judi in o avtorjevi za
htevi, da se delo igra v abonma
ju. Še posebej je treba omeniti dva 
projekta; ob 100-letnici smrti Vuka 
Karadiča bo SSG pripravilo posebno 
predstavo v slovenščini, italijanščini 
in srbščini. Prav tako je v načrtu po
seben recital posvečen Umbertu 
Sabi in Trstu, ki bo v slovenščini in 
italijanščini. Omenili smo le okvirni 
repertoar, točne podatke bomo po
sredovali, ko bodo zapolnjene še ne
katere »vrzeli« in odpravljemi neka
teri dvomi, ki obstojajo pri nekate
rih delih.

Proti Heimatdienstu

MESSNER
USPEŠEN

CELOVEC :— Dolgoletna sodna 
obravnava, ki jo je sprožil proti pi
satelju prof. Janku Messnerju pred
sednik Heimatdiensta dr. Josef Fel- 
der, je bila pretekli petek na Dunaju 
uspešno zaključena v prid obtožen
cu. Na pobudo sodnice Brigitte Klati 
se je Heimatdienst odpovedal zahte
vi po preklicu Messnerjeve ugoto
vitve, da KHD množično mori slo
venske otroške duše s tem, da jim 
očrni materinski jezik (objavljeno v 
članku »Das Magazina« v začetku 
leta 1985).

Messner je sodnici razložil, da iz
jave ne gre pojmovati v fizičnem 
smislu - tega tudi ni napisal - pač pa 
v prenešenem, duševnem. Odvetnik 
KHD-ja se je nato strinjal s poravna
vo, ki jo je predlagala sodnica.

Janko Messner in njegova odvet
nika Gabriel Lansky in Franci Seraj
nik so po razsodbi celovškemu slo
venskemu tedniku Slovenskemu ves
tniku izjavili, da je ostalo neoporeč
no, kako se Haimatdienst - z izjemo 
fizičnih - poslužuje skorajda vseh 
mogočih sredstev duševnega pritis
ka in uničevalne politike proti slo
venski manjšini na Koroškem.

Taka razsodba - so dodali - pome
ni v tem oziru velik uspeh za obto
ženca in za slovensko narodno skup
nost, saj Josef Feldner svojega na
mena - doseči obtožbo pisatelja Jan
ka Messnerja - nikakor ni mogel 
uresničiti.

Na Obali še ne zmanjkuje vode
OBALA Poraba vode v teh julijskih dneh je na obalnem območju za 

okroglih 2.000 kubičnih metrov dnevno manjša od lanske. Oskrba je zato 
redna in brez večjih težav, čeprav so nekateri potrošniki (Šmarje, Miljski 
hribi, Portorož) pred dnevi delno občutili pomanjkanje. Kot pravijo na rižan
skem vodovodu, gre pri tem samo za posledice okvar, ki so nastale na 
osnovnem vodovodnem omrežju, ne pa za pomanjkanje vode, kakršnemu 
smo bili priča lani.

Zanimivo pa je, da na vodovodu ugotavljajo, da, je v primerjavi z minu
lim letom spet manjša izdatnost izvira v Sečovljah (višina vodnjaka 4 metre 
namesto 11,2 metra), namesto 220 litrov vode v sekundi pa dobivajo 172 
litrov vode iz Gradol, od koder so jim sporočili, da njihov vir ne daje 1.000 
litrov vode v sekundi pač pa le 800 in je treba zato vpeljati redukcije. Ob 
deževnem juniju oziroma sploh dokaj deževni pomladi si je seveda težko 
razlagati, da je izdatnost vodnih virov manjša kot lani, vendar vodovodarji 
pravijo, da so meritve take in poudarjajo, da bi tudi sami raje prodali več 
kot manj vode. Ob tem dodajamo še, da je za nemoteno oskrbo na Obali 
letos pomemban pridobitev tud! novo črpališče na izviru Rižane, kjer črpal
ke delajo s polno močjo.

DUŠAN GRČA

Sprejel jih je podpredsednik Tonel

Mladi slovenski emigranti na Deželi
TRST — Skupina mladih slovenskih izseljencev iz Ka

nade, ki so gostje Zveze slovenskih izseljencev iz Furla- 
nije-JuIijske krajine v Špetru na kulturnem letovanju, je 
v torek obiskala sedež deželnega sveta F-JK, kjer jih je 
sprejel podpredsednik Claudio Tonel.

Mladim gostom, katere je spremljal direktor Zveze 
Ferruccio Clavora je podpredsednik Tonel orisal delova
nje raznih svetovalskih organov in se podrobneje zausta
vil ob glavnih sektorjih, v katere posega deželna uprava: 
pri tem je še posebej goste seznanil o pobudah v korist 
izseljenstva in o akcijah za premostitev sedanje gospo
darske krize. Podpredsednik Tonel je poleg tega sprego
voril o vprašanju slovenske narodnostne skupnosti, ki 
živi v Furlaniji-Julijski krajini in za globalno zaščito 
katere že dalj časa leži v parlamentu več zakonskih 
osnutkov; Tonel je dodal, da se je deželni svet že večkrat 
izrekel za rešitev tega vprašanja.

Mladi izseljenci iz Kanade se bodo med svojim biva
njem v naši deželi podrobneje seznanili o italijanski 
zgodovini in zgodovini Furlanije-Julijske krajine, poleg 
tega pa bodo obiskali glavne kulturno-turistične centre 
naše dežele.

adria airways
LJUBLJANA - VUGOSLAVIA

Dragi prijatelji!

Ker ste si za poletje gotovo že izbrali svoj prostor pod 
soncem, vas ob branju vašega časopisa spomnimo:

_ _ Kaj pa na jesen in zimo?

ULJ adria airways vam bo od jeseni dalje podaljšala po
letje, saj bo povezovala morja Azije in Južne Amerike.

Za vse informacije se obrnite na našo sodelavko Anito, ki 
vam bo preko tel. številke 003861/313-070 ljubeznivo od
govorila na vaša vprašanja.

Adria Airways

P.S.
Če se oklevate kam za letošnje počitnice, vam ponujamo 
naše vsakodnevne veze z Jadranom in Ciprom.

DANIELLE STEEL 22.

Prevedla
Irena Trenc-Frellh

To ga je potolklo. Morda ji pa v njegovi družbi le ni 
bilo tako prijetno. Po dveh letih sanjarenj o njej si je obu
pno želel, da bi ji bilo lepo, ko bi bila z njim. Hotel jo je 
peljati ven vsak večer, jo napojiti in nahraniti in jo pustiti 
brez diha. Ni bil pripravljen potrpežljivo čakati ob strani, 
dokler ne bo končala svojega filma.

»Prekleto, tako dolgo pa že ne bom čakal. Kaj, ko bi se 
jutri lepo naspala, pojutrišnjem pa bi šla spet ven?« Pogle
dal je na uro. »Prihodnjič te ne bom zadržal tako dolgo. 
Nisem opazil, da je že tako pozno.« Njegove oči so iskale 
njene, njegov glas je bil globok in nežen. »Čudovito mi je 
bilo, Faye.« Do ušes je bil zaljubljen vanjo, čeprav jo je 
komaj poznal. Toda kot kak v zvezdo zatrapan otrok je dve 
leti sanjal o njej in si obljubljal, da jo bo poiskal, ko se 
vrne. Zdaj je bil spet doma in ni je nameraval izpustiti, 
dokler se ne bo tudi ona prav tako brezupno zaljubila vanj. 
Faye še ni vedela, da Ward Thayer dobi, kar si zaželi. 
Skoraj vedno.

Njegove oči so moledovale, da se jim ni mogla upirati. 
»Prav. Toda do polnoči me moraš pripeljati nazaj, ali pa se 
bom spremenila v bučo. Velja?«

»Častna, Pepelka ...« Sedel je poleg nje, koprnel po 
njenih poljubih, a si ni drznil. Bilo je še prezgodaj. Ni hotel, 
da bi bil ta večer kot katerikoli drug zmenek, ki bi se 
končal s tem, da bi jo otipaval samo zaradi tega, kar pred
stavlja. Pomenila mu je dosti več. Stopil je iz avta in prišel 
okrog njega, da bi ji odprl vrata; svojo roko je položila v 
njegovo in lahko izstopila.

»Bilo je prekrasno, hvala ti.« Dvignila je pogled k nje
mu in napotil se je z njo po rožnatih marmornatih stopni
cah. Napol jo je že imelo, da bi ga povabila na kozarček, 
toda vedela je, da potem sploh ne bo spala, potrebovala pa 
je vsaj dve uri spanca, preden naj bi se vrnila v studio. 
Obstal je pri vratih, jo gledal navzdol in se počutil kot 
sosedov fant; z eno roko je privzdignil njeno brado, da je 
lahko znova pogledal v prekrasne smaragdne oči, in se z 
ustnicami nežno dotaknil vrha njene glave.

»Pogrešal te bom ta dva dneva.«
Ne da bi sploh hotela spregovoriti, je pokimala in rek

la: »Tudi jaz te bom pogrešala, Ward ...« Tako, kot ga je 
pogrešala na začetku, po Guadalcanalu. Že po teh nekaj 
srečanjih ji je zlezel pod kožo bolj, kot katerikoli moški 
doslej. V drugačnih okoliščinah bi jo tp prestrašilo, toda 
tokrat ji je bilo prelepo, da bi se bala. Se posebno Warda 
Thayerja.

4. POGLAVJE
Faye je naslednje jutro prišla pravočasno v studio in 

Pearl ji je prinesla kar tri skodelice močne črne kave.
»Po temle mi bodo lasje ves dan štrleli iz glave.«
»Da, ljubica, toda če je ne boste popili, boste sredi 

ljubezenska prizora zaspali v naročju tega velikega teleba
na.«

»To se lahko tudi sicer zgodi.« ženski sta se zasmejali. 
Nista skrivali, čeprav je bil šele drugi dan snemanja, da

nimata posebno laskavega mnenja o Fayinem sozvezdniku. 
Ta je spet zamudil in se sploh vedel kot največji tepec. 
Njegova preoblačilnica je bila prevroča, ko pa so mu na
mestili ventilatorje, se je pritožil nad prepihom. Nista mu 
bila všeč ne frizer ne šminker, ki so mu ju dodelili. Ko je 
režiser v obupu vsem odredil premor za kosilo, se je začel 
pritoževati nad osvetlitvijo v garderobi. Ko se je vrnila v 
svojo oblačilnico, ji je Pearl že razgrnila časopis. Rubrika 
Hedde Hopper ji je povedala vse, kar je hotela zvedeti 
prejšnji večer. Skrbno je prebrala besede, nato pa je nekaj 
minut obsedla, kot bi jih hotela prebaviti. Pearl jo je opazo
vala in se spraševala, kaj ima v mislih.

»... Playboyski dedič milijonov vredne Thayerjeve lad
jedelnice, Ward Thayer IV. se je varno vrnil domov in, kot 
so nam povedali, v svoja stara lovišča. Sinoči je bil pri Čiru, 
kjer sta ga toplo pozdravila Rita Hayworth in njen moži- 
ček. Vse kaže, da je ob njem nova lepotica — Faye Priče, 
dobitnica oskarja in številnih oboževalcev, med njimi tudi 
enega naših (in tudih vaših) ljubljencev, kot vsi vemo. 
Spraševali smo se že, ali se bo osamljeni vdovec vrnil po 
novi obrok, toda vse kaže, da je na notranji progi Ward 
Thayer. Hitro delaš, Ward. Samo tri dni si šele doma! Mi
mogrede naj omenimo, da Faye snema svoj novi film z 
Vinceom Georgeem in režiser Louis Bernstein bo imel pol
ne roke dela s to kombinacijo, pa ne po Fayini zaslugi, 
lahko še dodamo... in vso srečo, Ward! Pravzaprav vso srečo 
obema. Bomo kmalu slišali poročne zvonove? Počakajmo, 
pa bomo videli!...«

Knjiga bo v kratkem izšla
pri Založništvu tržaškega tiska
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Danes v padriškem raziskovalnem centru

Novo srečanje z Rubbio 
o lokaciji sinhrotrona
Predstavniki slovenskih ustanov in organizacij se bodo danes spet 

sestali z nobelovcem Rubbio in predstavniki Raziskovalnega centra na 
Padričah, da bi jim še enkrat obrazložili vzroke, zaradi katerih naspro
tujejo gradnji sinhrotronskega svetlobnega generatorja pri Bazovici, 
pa tudi izrazili odločen protest zaradi ravnanja pristojnih oblasti, v 
prvi vrsti Tržaške občine in Dežele zaradi načina, kako so diskrimina
torsko prezrle vse argumentacije in upravičene zahteve zainteresirane
ga prebivalstva in celotne slovenske skupnosti.

Do današnjega pogovora prihaja tri mesece po dokaj brezplodnem 
srečanju 21. aprila letos, ko ni prišlo do nikakršnega zbližanja stališč, 
če izvzamemo nekatere "izraze razumevanja" s strani proi. Carla Rub- 
bie. Nobelovec je takrat dal tudi nekatere predloge, ki naj bi po njego
vem omogočili vzpostavitev "boljše klime" v odnosih med zagovorniki 
sinhrotrona in krajevnim prebivalstvom, vendar je odločno zavrnil za
htevo sogovornikov, naj bi stroj postavili na območju ARI, se pravi na 
področju Raziskovalnega centra nekje med Padričami in Bani. Medtem 
je prišlo do nekaterih novih dejstev, predvsem do odobritve variante 
štev. 46 občinskega regulacijskega načrta s strani deželne uprave, ki se 
prav tako kot Tržaška občina sploh ni zmenila za razne ugovore in 
nasprotovanja. Prav tako novo je pismo izrednega komisarja Razisko
valnega centra Anzellottija Tržaški občini in cestnemu podjetju ANAS 
v zvezi z avtocestno povezavo do mejnega prehoda na Pesku. Ze dolgo 
tega so tako slovenske organizacije kot Svetovni sklad za naravo WWF 
opozorili, da bi intenzivni promet po tej cesti lahko zaradi tresljajev 
povzročil nemajhne probleme sinhrotronu, vendar "izvedenci" takrat 
tega argumenta sploh niso vzeli v poštev. Anzellottijeva zahteva, naj bi 
to cesto zgradili kje drugje, je nov dokaz ne samo tega, da so bili 
argumenti nasprotnikov lokacije pri Bazovici še kako utemeljeni, am
pak tudi dejstva, da so bile vse argumentacije v prid lokacije ARI 
zavrnjene a prion in brez vsakršne poglobitve. Prav zaradi tega izjava 
slovenskih organizacij pred današnjim srečanjem upravičeno govori o 
"zagnanosti in površnosti" sklepa o lokaciji T8 ter se zavzema za to, da 
bi dokončen sklep o lokaciji sinhrotrona zavzeli na konierenci o terito
riju, ki jo Dežela že leta obljublja in napoveduje in kjer bi tako važen 
sklep za bodoči razvoj tržaške pokrajine lahko sprejeli ob poznavanju 
in upoštevanju vseh kompleksnih aspektov problema.

Na današnjem srečanju bi morali biti prisotni tudi predstavniki 
Tržaške občine in Dežele: to so zahtevale same slovenske organizacije, 
da bi ne bilo več zvračanja odgovornosti, ki smo jim bili priča na 
prejšnjih sestankih. Seveda pa je značilno dejstvo, da bo predstavnik 
Dežele prisoten na srečanju šele zdaj, ko je deželna uprava z odobritvi
jo ustrezne variante v bistvu že zavzela (dokončno?) stališče o lokaciji 
sinhrotrona pri Bazovici.

Za računovodski dokument nista glasovali SSk in PLI

Ob odobritvi občinskega proračuna 
hkrati o šibit ev večinske koalicije

Tržaška občinska uprava ima sicer 
odobren proračun, kar Staffierijevemu 
odboru omogoča kolikor toliko brez
skrbno upravljanje do konca mandat
ne dobe, koalicija, ki ga podpira, pa se 
je ob glasovanju za proračun znatno 
politično ošibila. Iz nje sta dejansko 
izstopili tako Slovenska skupnost kot 
liberalna stranka, pa čeprav je bil 
smoter nedavnega preverjanja med 
tajniki strank dosedanje večine ravno 
nasproten, da bi namreč koalicijo 
okrepili z neposrednim vstopom za
stopnikov PSDI in PLI v občinski od
bor.

Za občinski proračun in priložene 
dokumente, programsko poročilo in 
triletni načrt javnih del, je namreč 
predsinočnjim malo pred polnočjo 
glasovalo samo 36 svetovalcev Liste za 
Trst, krščanske demokracije, PSI, PSDI 
in PRI, medtem ko je zastopnik libe
ralcev Trauner glasoval proti skupaj z 
18 komunisti, misovci in predstavni
kom Tržaškega gibanja. Svetovalec 
(oziroma še vedno odbornik, dokler ne 
izroči ostavke županu) Slovenske 
skupnosti Aleš Lokar pa je bil predsi
nočnjim odsoten, kar je po mnenju po
litičnih opazovalcev tolmačiti (zlasti 
po njegovem kritičnem posegu v raz
pravi) kot nezaupnico Staffierijevemu 
odboru in kot nasproten glas proraču
nu.

Nerazpoloženost in živčnost v vr
stah večine je še razvnel sam župan 
Staffieri s svojo oholo repliko na dol
go proračunsko razpravo, ki je terjala 
4 zasedanja skupščine in skoraj 40 po
segov zastopnikov vseh strank, ki so 
prisotne v občinski skupščini. Staffieri 
je namreč ocenil razpravo kot »nizke
ga političnega profila«, očital je nasto
pajočim, da so se omejili na splošne in 
neosnovane kritike na dejavnost od

bora in da niso prispevali k izboljša
nju proračuna s konstruktivnimi pred
logi, s čimer je vznevoljil ne le tradici
onalno opozicijo, ampak tudi svetoval
ce večine.

V glasovalnih izjavah je nato prvi 
nastopil ravno liberalec Trauner, ki je 
poudaril, da so se po nedavnem pre
verjanju pojavili še novi negativni 
faktorji v odnosih sil koalicije in je 
oporekel trmi odbora, ki je hotel iz
glasovati proračun še preden so dovolj 
jasne njegove usmeritve, ki jih nare
kuje zakon. Proračun je zato zgolj od
raz navadne uprave in vsebuje mnogo 
napak, je naglasil prvak PLI, zato je 
tudi napovedal nasproten glas. Paro- 
vel (Tržaško gibanje) je ponovil svoje 
ostre kritike delovanju odbora, katere
ga nacionalističen pristop krni mož
nosti razvoja mesta, ki nasprotno po
trebuje odprtosti do zaledja in sožitje 
med notranjimi družbenimi kompo
nentami.

Precejšnje kritike je namenil odboru 
in nezadovoljivemu proračunskemu 
dokumentu celo socialdemokrat De 
Gioia (ki je poudaril, da je mesto po 
krivdi LpT stopilo zadnja leta nekaj 
korakov nazaj), čeprav je na zadnje iz
rekel pripravljenost stopiti v občinski 
odbor in napovedal podporo proraču
nu. Tudi republikanec Pacor je izrazil 
več pomislekov glede učinkovitosti 
delovanja uprave in strnjenosti veči
ne, ki jo podpira, ter v bistvu dejal, da 
se PRI znajde v njej v težavah, toda 
zavzel se je za resnejše delo v za
dnjem letu mandata. Socialist Odmo
re je prav tako ugotovil nerazpolože
nost v vrstah koalicije, zahteval je hit
ro preverjanje z odstopom odbora tudi 
na Pokrajini in nujno izvršitev vseh 
imenovanj, za katera je pristojen ob
činski svet.

Zadnji so podali glasovalne izjave 
predstavniki največjih strank, KPI, KD 
in LpT. Komunist Calabria je uteme
ljil nasproten glas z vidnimi vrzelmi v 
proračunskih dokumentih zlasti glede 
skrbi za ostarele, javnih prevozov in 
zaščite okolja. Nezaupanje v delova
nje uprave pa narekuje tudi rasistični 
odnos do Slovencev, ki predstavlja 
hudo motnjo za kulturo sožitja in za 
sam razvoj naših krajev, je poudaril 
Calabria. Demokristjan Tripani je de
jal, da bo KD glasovala za proračun iz 
čuta odgovornosti in ker so bili spre
jeti njeni popravki, čeprav Staffierije- 
va replika ne olajšuje odnosov v koa
liciji. Listar Cecovini je pohvalil upra
vo, v ostalem pa je polemiziral skoraj 
z vsemi zavezniki. Liberalcem je oči
tal, da glasujejo proti proračunu in to
rej izstopajo iz večine komaj nekaj dni 
potem, ko so podpisali sklepni doku
ment preverjanja. Demokristjanom je 
pa oporekel pravico, da zahtevajo žu
pana po volitvah prihodnjega leta, če 
na njih ne bodo pridobili relativne ve
čine.

Sledila je odobritev sklepa o poviša
nju davka na smeti (za 43 namesto za 
50 odstotkov) in glasovanje o več kot 
24 spreminjevalnih predlogih (večina 
jih je bilo Lokarjevih, ki so sicer bolj 
spominjali na resolucije), ki jih je svet 
skoraj vse zavrnil z večino glasov. Po 
izglasovanju proračuna je nato svet 
sklenil odložiti, zaradi pozne ure, raz
pravo in glasovanje o številnih vlože
nih resolucijah, ki bosta terjala še ne
kaj ur dela na prihodnji seji tržaškega 
občinskega sveta, ki bo jutri. Ni še 
znano, ali bodo svet sklicali še prihod
nji teden, da vzame na znanje odstop 
odbornikov in izvoli novi občinski od
bor.

Soglasno stališče devinsko-nabrežinskega občinskega sveta

Odlagališče pri Križu ni še uporabno
Z okrogle mize na pokrajinskem festivalu KPI

Vprašanje odlaganja odpadkov 
vzburja duhove na Tržaškem

Devinsko-nabrežinski občinski svet zahteva, da se odla
gališče trdih odpadkov v opuščenem kamnolomu med Nab
režino in Križem zapre, dokler ne bodo razčiščena vsa vpra
šanja, ki so v zvezi z njegovim uporabljanjem še odprta 
oziroma nezadovoljivo rešena. Tako izhaja iz resolucije, ki 
jo je svet soglasno izglasoval predsinočnjim, zbran na izred
ni seji. Župan Brezigar je s stališčem občinskega sveta vče
raj seznanil vse zainteresirane strani, in sicer Tržaško obči
no, ki namerava odlagališče uporabljati oziroma ga že upo
rablja, Tržaško pokrajino in Krajevno zdravstveno enoto, ki 
sta po zakonu odgovorni za nadziranje tovrstnih struktur, in 
deželno odborništvo za javna dela, ki je izdalo dovoljenje 
za ureditev odlagališča v opuščenem kamnolomu.

Devinsko-nabrežinski občinski svet je odobril resolucijo 
ob koncu daljše razprave. Uvodoma je spregovoril župan in 
obnovil razvoj dogodkov. V svojem poročilu je segel dokaj 
daleč v preteklost, in sicer vse do februarja 1984, ko je 
družba ECOR iz Trsta vložila prošnjo za ureditev odlagališ
ča odpadkov med Nabrežino in Križem. Pristojno deželno 
odborništvo je prošnjo odobrilo z odlokom z dne 25. maja 
1985, a bivšega kamnoloma ni v novi namen nihče uporab
ljal vse do današnjih dni, ko se je zanj povsem nepričako
vano začela zanimati tržaška občinska uprava, in sicer po
tem ko so postala njena tovrstna odlagališča neuporabna.

V razpravo so posegli predstavniki vseh svetovalskih 
skupin. Govorili so svetovalci Širca in Iskra (KPI), Greblo 
(KD), Brecelj (SSk), Tuta (PSI), Baici (LpT), Ouadracci (MSI- 
DN) in Certo (Zelena lista). Širca in Brecelj sta posebno 
ostro ožigosala nekorekten odnos, ki so ga tržaški občinski 
upravitelji ob tej priložnosti zavzeli do devinsko-nabrežin- 
ske občinske uprave, saj so se odločili za poseg na območju

slednje, ne da bi jo predhodno obvestili. Predstavnika KPI 
in SSk sta ob tem poudarila, da se takšen nesprejemljiv 
odnos »mesta« do »podeželja« na Tržaškem ne pojavlja pr
vič.

Vsi razpravljalni so izrazili globoko zaskrbljenost zaradi 
nevarnosti, da bi opuščen kamnolom nad Nabrežino polnili 
z odpadki, ki bi škodili naravnemu in človeškemu okolju. 
Res je, bi to bilo v nasprotju z odlokom deželnega odbor- 
ništva; na osnovi katerega je bilo odlagališče odprto (odlok 
dovoljuje odlaganje samo gradbenega in izkopnega materi
ala). A devinsko-nabrežinski občinski svetovalci so menili, 
da zaenkrat ni zadostnih zagotovil, da bo odlok spoštovan. 
Tako je npr. nejasno, kdo odlagališče pravzaprav upravlja. 
Tržaška občinska uprava je namreč v preteklih dneh obja
vila, da bo odlagališče sama prevzela, iz razpoložljive doku
mentacije pa izhaja, da je objekt še vedno v rokah družbe 
ECOR. Poleg tega so svetovalci opozorili, da niso še bila 
izvedena vsa tista dela, ki jih odlok predvideva za usposo
bitev odlagališča, in naposled poudarili, da je potrebno 
pazljiveje poskrbeti za to, da bi promet po dodatno obreme
njeni stari tržaški cesti varno tekel.

Ti so temeljnji razlogi, zaradi katerih je devinsko-nabre
žinski občinski svet soglasno zahteval, naj se uporabljanje 
odlagališča vsaj začasno prekine. V resoluciji je poudaril 
tudi potrebo, naj bi vprašanje odlaganja odpadkov in smeti 
v bodoče sporazumno reševale vse pristojne javne uprave 
na Tržaškem (pri tem je med drugim mišljen tudi problem 
lokacije novega upepeljevalnika), in odločno izključil mož
nost, da bi kraške jame in bivše kamnolome uporabljali kot 
smetnjake.

V torek zvečer je bila na pokrajin
skem festivalu komunističnega tiska v 
Sacchetti na sporedu razprava o pro
blemu, ki postaja iz dneva v dan bolj 
pereč. Gre za še vedno odprto vpraša
nje o odlagališčih tako imenovanega 
trdega, to je predvsem gradbenega in 
izkopnega materiala, ki po zaprtju od
lagališča v ul. Errera buri duhove tr
žaške javnosti.

Razpravo je odprl ing. Alberto Rus- 
signan iz Občinske službe za medici
no dela, ki je za začetek na kratko 
orisal položaj. Poudaril je, da vpraša
nje, ki postaja vse bolj dramatično ni 
od danes in da je bilo sedanje stanje 
že zdavnaj pričakovati. Kot vsa odla
gališča, je imelo tudi odlagališče v ul. 
Errera obratovalno dovoljenje, ki je, 
kot vemo, zapadlo konec junija. To so 
odgovorni na tržaški občini seveda že 
dolgo vedeli, vendar pa niso nič stori
li, da bi pravočasno našli novo odlaga
lišče. Ne samo, tudi način upravljanja 
odlagališča v ul. Errera, kaže na po
polno neodgovornost in nesposobnost 
upravljalcev tržaške občine. Dovolj 
značilen je že podatek, da so na zuna
nji, obmorski fronti dosedanjega odla
gališča, ki je bilo namenjeno izključno 
spravilu trdih, to je netoksičnih mate
rialov, odlagali tudi pepel iz tržaškega

Srečanje med 
predstavniki SSG 

in senatorjem 
Arduinom Agnellijem

V ponedeljek je bilo v tržaškem 
Kulturnem domu srečanje med člani 
izvršnega odbora SSG in senatorjem 
Arduinom Agnellijem. Srečanje je 
sodilo v niz srečanj, ki jih vodstvo 
SSG namerava imeti s senatorji in 
parlamentarci iz naše dežele.

Predsednik SSG Jože Pirjevec je 
gostu obrazložil finančne težave, ki 
jih ima gledališče. Po eni strani so 
sredstva za redno sezono skrčena na 
minimum, po drugi strani pa je tu 
vprašanje obnovitve Kulturnega 
doma, saj stavba ne odgovarja no
vim varnostnim predpisom . Če 
doma ne bomo popravili, bo nemo
goče pričeti z novo sezono.
Senator Agnelli je v odgovoru dejal, 
da se bo v Rimu pozanimal, kako je 
z razpoložljivimi sredstvi, poudaril 
pa je, da se bo zavzel za rešitev 
vprašanja Slovenskega stalnega gle
dališča in da je pripravljen podpreti 
posebni zakon. Vsekakor je pokazal 
zanimanje za slovensko gledališče 
in razumevanje za vprašanja, ki ga 
bremenijo.

Jutri na Opčinah nastop Martina Carthyja

Srečanje z angleško ljudsko glasbo

Martin Carthy

Prosvetni dom na Opčinah bo jutri 
prizorišče pomembnega glasbenega 
dogodka — v organizaciji Zveze slo
venskih kulturnih društev in v sodelo
vanju z glasbeno zadrugo ARS NOVA 
se bo ljubiteljem tuje glasbe predsta
vil eden najvidnejših predstavnikov

angleške ljudske glasbe, iolksinger 
Martin Carthy.

Rodil se je maja 1941 v Hatfieldu, 
doraščal pa je v Londonu, v hiši, polni 
instrumentov. V tistem času znana 
skladba, "The Rock Island Line", je v 
petnajstletnem Martinu zbudila na
vdušenje za kitaro in že čez dve leti 
je igral v obvezni Škilile skupini ter 
sodeloval pri glasbeni opremi v gle
dališčih. Neutrudno je igral na kitaro 
in se preizkušal tudi z drugimi instru
menti.

V začetku šestdesetih let je London 
postal eno izmed treh velikih glasbe
nih središč. Martin si je uspešno uti
ral pot in iskal svoj glasbeni slog. 
Srečal se je z mnogimi velikani lahke 
glasbe, kot so Bob Dylan, Lonni Done- 
gan, močno pa sta naj vplivala kita
rist Davey Graham in priznani britan
ski violinist Dane Swarbrick. Zlasti 
Swarbrick, s katerim sta nekaj let 
skupaj igrala, ga je veliko naučil o 
glasbi in glasbenih tveganjih. Skupaj 
sta dosegla sam vrh lahke glasbe in 
osvojila rock in pop lestvice.

Kasneje je Martin sodeloval v raz
ličnih glasbenih zasedbah - Fairport 
Convention, Steeleye Špan, The Wa- 
tersons, s katerimi še vedno poje, The 
Albion Country Band in v skupini, ki 
sta jo za občasno druženje sestavila z

Johnom Kirkpatrickom, Brass Mon- 
key. S temi zasedbami je posnel 11 
plošč, dodatnih 10 pa je ustvaril sa
mostojno v svoji solo karieri.

Martin Carhy je velik poznavalec 
angleške narodne zakladnice, od tu je 
tudi črpal pri oblikovanju lastnega 
sloga. V različnih obdobjih mu je us
pelo združiti ljudsko z rock in pop 
glasbo. Nastop na dvorišču Prosvetne
ga doma na Opčinah je predviden za 
21. uro. V primeru slabega vremena 
bo koncert v dvorani.

Nadaljuje se 
pokrajinski festival 
Dela in Unita

V Sachetti se nadaljuje pokrajinski 
festival komunističnega tiska, ki ima 
vsak dan na sporedu, poleg kulturnih 
in zabavnih prireditev, tudi zanimive 
okrogle mize na aktualne teme. Žal bo 
ravno današnja okrogla miza o psihi
atrični izkušnji v Trstu odpadla zaradi 
drugih neodložljivih obveznosti glav
nega predavatelja Franca Rotellija. 
Današnji spored se vsekakor prične ob 
18. uri z odprtjem kioskov. Ob 21. uri 
bodo predvajali video elipse, ob 21.30 
pa bo koncert glasbene skupine »Tri- 
este Modern Jazz«.

upepeljevalnika odpadkov, za katere
ga je ugotovljeno, da je izrazito toksi
čen in nevaren. Seveda pri tem niso 
upoštevali niti najosnovnejših varnos
tnih ukrepov.

Kar se tiče upepeljevalnika, ki ima 
že petnajst let in je potemtakem na 
izteku svoje življenske dobe, so v za
dnjem času ugotovili, da več filtrov ne 
dela in da jih je nujno treba zamenja
ti, saj je zaradi tega ogroženo zdravje 
okoliških prebivalcev. Kljub temu pa 
upepeljevalnik obratuje s polno moč
jo. Odpadni material iz upepeljevalni-. 
ka, tu gre predvsem za pepel, so po 
zaprtju odlagališča v ul. Errera, vozili 
v Mariano del Friuli. Odkar pa je tudi 
to, zadnje odlagališče zaradi notranjih 
problemov zaprto, že nekaj dni kopiči
jo pepel gre za 70 do 100 ton dnev
no — kar na dvorišču upepeljevalnika, 
pod milim nebom. Glede na to, da gre 
za izrazito toksičen material, je najbrž 
jasno kaj bi se zgodilo, če bi na pri
mer zapihala burja. Vsak nadaljni ko
mentar je verjetno odveč.

Tržaška občina je sicer skušala pro
blem rešiti z začasnim odlagališčem v 
devinsko-nabrežinski občini. Vendar 
pa, ne glede na odklonilno stališče,ki 
ga je predsinočnjim zavzel nabrežin- 
ski občinski svet, bi bil problem odla
ganja odpadkov na ta način rešen le 
za približno dva meseca.

Miljski občinski odbornik za javna 
dela Menegazzi je nato pojasnil stališ
če miljske občine o eventuelni upora
bi odlagališča pri ustju Ospa. Dejal je, 
da je miljska občina sicer pripravljena 
pristati na odprtje odlagališča, vendar 
pa zahteva vse garancije v zvezi z va
rovanjem okolja, resnejši in odgovor
nejši način upravljanja, stalno kontro
lo narave odpadnega materiala, pred
vsem pa ne namerava pristati na to, da 
bi na njihovem odlagališču spravljali 
material iz tržaškega upepeljevalnika, 
saj gre za snov, ki je zelo navarna za 
okolje. Poleg tega pa bi tudi to odla
gališče predstavljalo rešitev problema 
samo za osem mesecev.

Reševanja problema spravljanja od
padkov v tržaški občini se je torej tre
ba lotiti s pogledom v prihodnost, je 
bil povzetek razprave v Sacchetti, to 
pa pomeni, da je edina realna možnost 
usposobitev odlagališča v Barkovljah, 
seveda z upoštevanjem vseh varnos
tnih ukrepov.

Naročnike in bralce 
Primorskega d n e vni- 
ka, ki bi radi prejemali 
naš časopis v kraju le
tovanja, prosimo, da 
začasni naslov sporo
čijo vsaj štiri dni prej.

Uprava
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Družba Finsepol predstavila svoj širokopotezni »podjetniški projekt«

Krajinska vrednost Sesljanskega zaliva 
glavna privlačnost za bodočega turista

Sesljanski zaliv bo veliko prej, kot 
°d meganačrtov ponavadi lahko priča
kujemo, postal največje turistično sre
dišče v tržaški pokrajini. V to se bodo 
kmalu lahko prepričali tudi največji 
skeptiki, tako kot so se najbrž udele
ženci včerajšnje velike tiskovne kon
ference doktorja Ouirina Cardarellija 
v njegovem hotelu Riviera v Grljanu. 
»Gre za izziv,« je dejal predsednik fi
nančne družbe Finsepol, ki se sicer 
izogiba naglasa na o, čeprav jo je poi- 
ntenoval prav v brk znanemu tržaške- 
ntu »no' se pol«.

Bralcem smo Cardarellija že pod
robno predstavili pred dobrim letom, 
ko je začel uresničevati svoj načrt o 
velikem poslovnem središču ob Ulici 
Giulia, na območju bivše pivovarne 
Dreher, ki je danes skoraj nared. Nje
govo "orožje" so odločnost, hitrost in 
učinkovitost, kot se za vsakega uspeš
nega manadžerja spodobi. Združuje ga 
s človeško neposrednostjo in prisr
čnostjo, ki izdajata njegovo abruško

Brezigar — ki je osebno in kot pred
stavnik devinsko-nabrežinske uprave 
požel vse priznanje za posebno občut
ljivost in sodelovanje pri pobudi — pa 
je poudaril, da gre za prvi predlog tu
rističnega razvoja, ki ga je prejela ob
činska uprava: »Mnogo je še podrob
nosti, ki jih bo potrebno razjasniti, 
toda osnovni element je en sam: da 
gre za turizem in za nič drugega.« In 
prav to je izbira, ki jo je napravila ob
činska uprava za svoj teritorij z 8.200 
prebivalci, brez trdne gospodarske 
osnove in s problemom neuravnoveše
nega razvoja obmorskega oziroma 
kraškega območja. »V občini živijo 
Italijani in Slovenci, ki hočejo prihod
nost ustvariti na sožitju,« je nadaljeval 
Brezigar in utemeljil odklonilni odnos 
preteklih občinskih uprav do raznih 
špekulativnih poskusov: dvajset let je 
bilo potrebno čakati na resnično turis
tično iniciativo, ki nima namena pri
vatizirati zaliva. Devinsko-nabrežinska 
občina hoče tak turistični razvoj, ki bo 
v zalivu zagotovil ustrezni prostor za 
javna kopališča in za pomorske klube 
ter za ohranitev tradicionalnih dejav
nosti, kot na primer ribolova. Hkrati 
pa bo moral razvoj Sesljanskega zaliva 
vštric z razvojem vsega občinskega 
ozemlja, z ovrednotenjem obrtniških, 
trgovinskih, gostinskih in kmetijskih 
dejavnosti. Na potezi je sedaj Finse
pol. Upravitelji čakajo na predloge in 
načrte, uprava pa bo naredila svoje, je 
zaključil Brezigar.

In Cardarelli je bil v svojih izvaja
njih zelo izčrpen, izognil se ni prav 
nobenemu vprašanju, ki bi sicer mar
sikoga spravilo v zadrego. Globalna 
vrednost investicije? Kakih 150 mili
jard lir (poleg Dežele so tu šeRotaci-

ski in Tržaški sklad). Prostornina kom
pleksa? 220 do 230 tisoč kubičnih met
rov. In končno, kdaj naj bi predvido
ma začeli s konkretnimi deli? Oktobra 
letos. Seveda če bodo prej uresničeni 
vsi tehnični in birokratski pogoji. Vsa 
investicija naj bi bila nared v približ

no petih letih, časovni roki pa so seve
da odvisni predvsem od tehničnih in 
administrativnih postopkov, ves idejni 
projekt pa bo še prej moral skozi pod
robno preverjanje na krajevni in de
želni ravni.

VLASTA BERNARD

Cardarelli: neizčrpen vir idej
Cardarelli je številnim udeležencem tiskovne konference natresel toli

ko načrtov, zamisli in hipotez o ureditvi Sesljanskega zaliva, da bi jih le 
težko strnili v celoto. Sam ne skriva, da bo večina idej morala skozi rešeto 
uresničljivosti in še prej podjetniškega računa. Prav kot podjetnik v prvi 
vrsti zavrača vsako možnost stalne rezidenčne naselitve, ki se je že zdav
naj izkazala za nerentabilno. Poleg dobre dostopnosti in bližine z velikimi 
srednjevropskimi središči, je njegov projekt kot temeljno privlačnost upora
bil prav krajinski vidik: okolje Sesljanskega zaliva naj bi, primerno ovred
noteno, bilo najboljše vabilo za gosta. Gosta, ki sodi v srednje-visok sloj 
turistične populacije in zahteva vrsto komplementarnih storitev (Cardarelli 
si je zanj zamislil podvodno restavracijo in pokrito laguno z ogrevano 
morsko vodo in s tropskim rastlinstvom za hladne mesece). Razvajeni turist 
se želi premikati: s komaj kupljenim (in včeraj prvič preizkušenim) hidrog- 
liserjem ga bo v 11 minutah popeljal po nakupe na Trg Unita ali v 5 
minutah na senčne terase svojega hotela v Grljanu. In kako bi turiste 
privabili tudi v hladnejših mesecih, ko so vabljiva le "mesta umetnosti"? 
Prihodnje leto si bodo pri Finsepol omislili najsodobnejše plovilo "hover- 
cralt", ki se na zračnih blazinah pomika po morski gladini, in tako odprli 
novo okno v Benetke, kamor bodo sesljanski gostje prišli v pičli uri.

Toda, tu je še ena turistična reka, ki bi ji kazalo odščipniti kakšen 
rokav. Mimo Sesljana hiti letno več kot pet milijonov turistov in s primerni
mi storitvami (okrepčevalnice, toaletni prostori, zdravniška pomoč) bi nji
hovo pozornost lahko preusmerili na prelep zaliv pod cesto, če ne takoj, pa 
za naslednje leto. Potem so tu še zamisli o kulturnih prireditvah (v zalivu 
naj bi zraslo tudi gledališče), o športnem udejstvovanju in še in še bi lahko 
naštevali. Mobilnost gostov, od njihovega prihoda (letališče v Ronkah je 
oddaljeno le 13 kilometrov) do hitrega premikanja vzdolž obale in po 
zaledju, izvensezonska in komplementarna ponudba na visoki kakovostni 
ravni to so glavni aduti doktorja Cardarellija. Vse pa meri po strogo 
podjetniških merilih, po katerih je tudi čas denar, zato ni dvomiti, da bo 
mož svoje zamisli zelo hitro uresničil, (vb)

Danes odprtje razstave 
slikarskega tečaja 
Nina Perizija v Sesljanu

Pred tremi tedni so se kraških po
sebnosti v okolici Trsta na svoj način 
lotili umetniki, ki so se udeležili sli
karskega tečaja Nina Perizija v orga
nizaciji Avtonomne letoviščarske usta
nove. Vsak po svoje so doživljali in 
upodobili rimske kamnolome v Nab
režini, izvir Timave in slikovitost tr
žaškega Krasa. Njihova dela si bomo 
na sedežu Ustanove v Sesljanu lahko 
ogledali v naslednjih dnevih, danes ob 
18.30 bodo namreč odprli razstavo 
vseh v slikarski koloniji ustvarjenih 
del. Razstava bo odprta do 16. avgusta 
z urnikom: vsak dan od 10. do 13. ure 
in od 16. do 19. ure, ob nedeljah in 
praznikih od 10. do 13. ure, ob pone
deljkih pa bo zaprto.

Na letošnji slikarski koloniji, ki so 
jo organizatorji ponovno pripravili 
tudi zaradi uspeha lanskoletne, so so
delovali: Patrizia Bigarella Peruzzo, 
Vanni Bandiera, Gabry Benci Bastia- 
nutto, Bruna de Fabris, Lucia Ghirar- 
di, Zlatka Obid Lokatos, Giuseppe Sa- 
racino, Olivia Siauss, Franco Valussi, 
Marisa Vesnaver, Giorgia Zandomeni.

Končana sanacija 
območij okrog 
Ribiškega naselja

V soboto zvečer bodo v Ribiškem 
naselju v devinsko-nabrežinski občini 
slovesno izročili sanirana območja 
okrog vasi. Slovesnost prireja deželna 
uprava, ki je pobudo v celoti izvedla: 
načrt je izdelalo in uresničilo deželno 
ravnateljstvo za gozdove prek svojega 
tržaškega nadzorništva, finančno bre
me pa je prevzelo deželno ravnatelj
stvo ža finance.

Slovesnosti, ki se bo pričela ob 19. uri, 
se bodo med drugimi udeležili župan 
Bojan Brezigar in deželna odbornika Re
nato Bertoli in Dario Rinaldi, nastopila 
pa bo godba alpinske brigade »Julia«.

Ouirino Cardarelli
Poreklo, posrečeno presajeno v tržaš
ko "mitelevropejstvo". In CardareUiju 
zato prijateljev ne manjka: ne samo, 
ker je prijeten in podjeten človek, pač 
Pa tudi, ker si je uspel pridobiti široko 
zaupanje.

Deželna odbornika za finance in tu
rizem Rinaldi in Vespasiano, predsed
nik Pokrajine Locchi, tržaški župan 
Staffieri in devinsko-nabrežinski žu
pan Brezigar, ki so sodelovali na Car- 
darellijevi tiskovni konferenci, so to 
zaupanje potrdili. Predvsem so po
zdravili dejstvo, da se je našel domač 
Podjetnik (edini v Trstu?), pripravljen 
na tako ogromno investicijo in pred
vsem pripravljen ne samo spoštovati, 
ampak ovrednotiti krajinske vidike 
Sesljanskega zaliva. In prav je zato, da 
deželni program turističnega razvoja 
pb tržaški obali steče prav v Sesljanu, 
je poudaril Vespasiano in Cardarelli- 
jevo pobudo označil za najbolj prestiž
no v deželi. 50 odstotkov vseh sred
stev (kar znese 10 milijard lir), name
njenih za turistični razvoj v tržaški po
krajini, bo šlo za "projekt Sesljan", 
ostala sredstva pa bodo počakala na 
bolj dolgoročne (beri počasne) načrte. 
Tudi Rinaldi je potrdil velik interes 
deželne uprave za ureditev Sesljan
skega zaliva, saj sodi pobuda v okvir 
njenega splošnega razvojnega progra- 
nta. Za Locchija je pobuda družbe Fin
sepol eden od vidnih znakov podjet
niškega prebujanja v pokrajini in pre
hoda od besed h konkretnim načrtom.

Končano zasedanje mešane komisije

Velik porast obmejne menjave

Obseg blagovne menjave po tržaškem 
avtonomnem računu je v prvem polletju 
letos za kar 80 odstotkov presegel me
njavo iz istega obdobja lani. Obmejna 
menjava v celoti pa je v istem obdobju 
presegla lansko za 60 odst. in predstavlja 
24 odst. vsega italijansko-jugoslovanske- 
ga blagovnega prometa. To je ena izmed 
spodbudnih ugotovitev dvodnevnega za
sedanja mešane italijansko-jugoslovan- 
ske komisije za spremljanje obmejnega 
gospodarskega sodelovanja, ki se je vče
raj zaključilo na tržaški Trgovinski zbor
nici.

Člani jugoslovanske delegacije, ki jo 
je vodil pomočnik zveznega ministra za 
zunanjo trgovino Janez Bajuk, so v 
spremstvu generalnega konzula Jakomi

na popoldne obiskali SDGZ, kjer so se s 
predsednikom Svetino in nekaterimi čla
ni pogovarjali o možnostih razvoja gos
podarskih odnosov na meji. Slovenski 
gospodarstveniki so poudarili, da si mora 
jugoslovanska stran v večji meri prizade
vati za uresničevanje osimskih dogovo
rov o razvoju jugoslovanskega obmejne
ga območja, kar je pogoj za širše gospo
darsko sodelovanje v višjih oblikah, 
medtem ko naj bi medvladna komisija 
skrbela tudi za uresničevanje širšega 
programa gospodarskega sodelovanja in 
industrijske kooperacije.

Na sliki: z zasedanja mešane itali- 
jansko-jugoslovanske komisije na Tr
govinski zbornici.

Poletni center v Dijaškem domu 
v znamenju sožitja in narave

Če sredi dopoldneva stopiš v prije
ten hlad vrta v slovenskem Dijaškem 
domu »Srečko Kosovel« v Ulici Gin- 
nastica, te sprejme živahno otroško 
čebljanje in razposajen smeh. Šolske
ga leta je že zdavnaj konec, gojenci 
so se vrnili domov, tudi vrtec je do 
jeseni zaprl svoja vrata, kljub temu 
pa je te dni v domu vse živo. Majhni 
in malo večji malčki so zasedli sen
čnati vrt in v naskoku zavzeli peskov
nik ter igrišča. Le dvaintrideset jih je, 
vendar so zapolnili vsak razpoložljiv 
kotiček in ga spremenili v svoje kra
ljestvo. Igrajo se, prepevajo, jedilnico 
so spremenili v risalnico, tu z veliko 
zavzetostjo in resnostjo nekaj vadijo 
in ponavljajo, tam pa se z enako za
vzetostjo lovijo in skrivajo.

Gre za otroke, ki vsak dan prihajajo 
v poletni center, ki ga je tudi letos 
organizirala Zveza žena Italije. Po
sebna značilnost tega centra pa je, da 
se ga udeležujejo tako slovenski kot 
italijanski otroci. Po igriščih lahko sli
šiš obe govorici in nič čudnega ni, če 
otrok, ki sicer ne zna niti besede slo
vensko, v lepi slovenščini zapoje reci
mo pesmico o slončku. Vsaj tu zaen
krat še ni sledu o tisti narodnostni ne
strpnosti, ki je v našem mestu vsak
danja stvar in ki je postala takorekoč

Svečana proslava 31-letnice 
tržaške pokrajinske uprave

Ob prisotnosti predstavnikov civilnih, verskih in vojaških oblasti je tržaška 
Pokrajina včeraj proslavila 31-letnico svojega obstoja kot demokratično izvoljene 
uprave. Predsednik Dario Locchi je v svojem slavnostnem govoru obudil spomin 
ua delovanje pokrajinske uprave z mislimi iz nastopnega posega njenega prvega 
Predsednika, pokojnega Gregorettija, o vlogi Pokrajine kot demokratičnega izra- 
za prebivalstva in povezovalke med Občinami, nakar je predstavil uradno publi
kacijo, ki so jo izdali ob tej priložnosti.

Locchi je naglasil tudi nove priložnosti za učinkovitejše delovanje v korist 
krajevnega prebivalstva in teritorija, ki jih napoveduje deželni zakon o dodelitvi 
večjih pristojnosti pokrajinam, nato pa je podelil bivšim predsednikom uprave 
Gregorettiju (družini), Deliseju, Savoni, Zanettiju, Ghersiju, Carboneju, Venturi, 
Clariciju in Marchiu ter prefekturnim komisarjem (ki so Pokrajino upravljali v 
iasih političnih kriz) Pasinu (sinu), Molinariju in Mazzurcu spominske medalje s 
Pokrajinskim grbom.

Konica svedra mu je delno amputirala roko

Pri delu z industrijskim svedrom 
hudo ranjen kovinar iz Bazovice
Med delom v obratu za izdelavo 

manjših plovil Saldanavi v industrijski 
coni (Ul. Ressel) se je včeraj zjutraj 
hudo ponesrečil 38-letni kovinostru
gar Giovanni Fonda iz Bazovice 67. 
Ura je bila okrog 11., ko je njegov de
lovni kolega Carlo Sova zaslišal hude 
krike. Takoj je stekel do Fonde, ki je 
v oddelku za varjenje delal ob steb- 
rastem svedru. Sova je z grozo ugoto
vil, da se je kolegi morala pripetiti 
huda nesreča, kajti obe roki je imel 
ujeti v napravo za industrijsko vrtanje, 
s katero bi moral obdelovati debele 
železne palice. V hipu je izklopil elek
trični tok in še sam zaklical na pomoč. 
V tem je že prihitel tretji delavec, 52- 
letni Anton Medica, in odvil glavo vr
talnega stroja, tako da je lahko osvo
bodil okrvavljeni roki ranjenega tova
riša. Tačas je vodja obrata Antonio 
Sanzin že poklical reševalce Rdečega 
križa, saj je bilo jasno, da je nezaves
tni Fonda hudo ranjen in da izgublja 
velike količine krvi.

Nesreča je bila res. huda: na orto
pedski kliniki katinarske bolnišnice so 
zdravniki ugotovili, da mu je sveder 
delno amputiral desni podlaket in 
hudo zmrcvaril tkivo, tako da so si 
pridržali prognozo.

Okoliščine nesreče v obratu Orlan
da Saldanavija so si kmalu po drama
tičnem dogodku ogledali tehnični iz
vedenec Krajevne zdravstvene enote 
Tullio Varini in agenti letečega oddel
ka. Ugotovili so, da se je Fonda poško
doval, ko je skušal priviti konico sved
ra na vrtečo se glavo, pri tem pa mu je 
zagrabilo rokavico in desno roko. Ko 
si je skušal pomagati z levico, mu je 
ostala ujeta še leva, vendar na srečo 
brez hujših posledic.

Natečaj za 15 mest 
poklicnih bolničarjev

Krajevna zdravstvena enota sporo
ča, da je razpisan natečaj za 52 de
lovnih mest za poklicne bolničarje. 
Kandidati morajo biti polnoletni, a 
ne smejo presegati 35. leta starosti. 
Prošnje za vpis, ki morajo biti izpol
njene na kolkovanem papirju za 
3000 lir, mora predsedništvo KZE št. 
1, s sedežem v Ulici Farneto št. 3, 
obvezno dobiti do poldne 7. 8. 1987. 
Prošnji je treba dodati še 7500 lir 
davka, ki se lahko plača bodisi po 
pošti, bodisi neposredno na blagajni 
KZE v Ulici Stuparich št. 1.

že tržaška značilnost in dvojezičnost 
je tu nekaj povsem naravnega, ne pa 
strašilo, pred katerim se marsikatere
mu našemu someščanu italijanske 
narodnosti naježijo lasje.

Za otroke skrbijo štiri vzgojiteljice, 
dve Slovenki in dve Italijanki, ki se 
izmenjujejo pri delu. Poleg njih pa so 
tu še štirje mladi, tri dekleta in fant, 
ki imajo na skrbi skupino handikapi- 
ranih otrok, vendar skupini nista tako 
ločeni, kot bi se na prvi pogled zdelo. 
Osnovni cilj vzgojiteljic je namreč ta, 
da bi se vsi otroci družili in sodelova
li med sabo, da bi drugi otroci priza
dete sprejeli in da bi se tudi ti brez 
kompleksov vkjučili v družbo ostalih.

Letošnji program poletnega centra 
v dijaškem domu temelji na spozna
vanju naravnega okolja, v katerem ži
vimo. Velika večina otrok je namreč 
iz mesta in edini stik, ki ga imajo z 
naravo, je kakšen nedeljski izlet na 
Kras. Zato je bil na primer izlet v mi- 
ramarski park in botanični vrt, ali pa 
v Bazzonijev gozd na Jezeru, za otro
ke nevsakdanje doživetje, saj so mno
gi med njimi prvič slišali za imena 
nekaterih dreves in grmov, pa tudi o 
tem, kako se je treba v naravi obna
šati, da gozdov in travnikov ne spre
menimo v navadna smetišča. Doživet
je, ki se je otrokom najgloblje vtisnilo 
v spomin, pa je bil verjetno izlet v 
Zgonik. Ogledali so si namreč kmeti
jo, na kateri imajo še prave krave, ki 
jih je večina otrok videla doslej le po 
televiziji. Seveda je srečanje z veliki
mi rogatimi živalmi pomenilo nepo
pisno doživetje, ki pa bi se skoraj 
spremenilo v dramo. Krave so namreč 
opazile otroke, ki so prišli na pašnik 
in ne moremo jim zameriti, če so tudi 
same pokazale določeno mero rado
vednosti in so si jih hotele pobliže 
ogledati. Velike rogate živali so se 
malce preveč približale in povzročile 
brezglavi beg otrok, ki se je za marsi
katerega med njimi končal na bodeči 
žici ograje, ki obdaja pašnik. Vendar 
pa preplah ni dolgo trajal. Otroci (pa 
tudi krave) so se kmalu pomirili in 
spoprijateljili, predvsem potem, ko so 
odkrili teličke, ki so bili le premajhni 
in preveč zanimivi, da bi se jih bali. 
Po ogledu kmetije in krav pa so se 
odpravili v zgoniški poletni center in 
v družbi z vrstniki kmalu pozabili na 
prejšnje razburjenje.

V poletnem centru v dijaškem 
domu pa imajo tudi pester kulturni 
program. Tako so se na primer odpe
ljali v Milje na Festival mladinskega 
gledališča, kjer so si ogledali lutkov
no predstavo na dvorišču cerkvice sv. 
Frančiška. Bili so tudi v Beneški hiši, 
kjer so jim pokazali posnetke, ki so 
nastali med šolskim letom, o delu 
miljskih osnovnošolcev na temo gle
dališča za otroke. Morda so se tudi 
zato tako navdušili nad gledališčem, 
da pripravljajo za petek, ko se bo delo 
poletnega centra končalo, zaključno pri
reditev s pravo pravcato predstavo.
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Med »šestdeseticami« trgovskega zavoda
Ko so razglasili rezultate zaključnih 

izpitov, je med maturanti Trgovskega 
tehničnega zavoda Žiga Zois zavlada
lo veliko veselje, saj izpitna komisija 
ni našla nobenega nezrelega petošol- 
ca. Še večjo radost pa so izidi prinesli 
trem dijakinjam, ki so maturo opravile 
z odličnim uspehom: Elizabeta Spetič, 
Maja Štoka in Katia Pirc so se odliko
vale s šestdeseticami. Kot je postalo že 
navada, smo jih poklicali in poskusili 
odkriti skrivnost njihovega uspeha.

Elizabeta Spetič je bila vedno dobra 
dijakinja. Čeprav ji je šola jemala pre
cej časa, je vedno našla dovolj prostih 
ur za drugo zabavo, ki se ji nikakor ne 
bi hotela odreči. Na maturo se je pri
pravljala celo leto po malem, tako da 
ji zadnje dneve pred odločilnim tre
nutkom ni bilo treba študirati 25 ur na 
dan. Na ta način si je ustvarila dovolj 
dobro osnovo ža nadaljnji študij in po
globitev snovi. Pred izpitom ji ni bilo 
treba drugega, kot da je snov ponovila 
in poglobila svoje znanje še s preuče
vanjem dodatnih virov.

Najtežje so ji šli od rok literarni 
predmeti, saj ji tehnika bolj leži. In 
vendar si je pri pisnem delu iz sloven
ščine za nalogo izbrala naslov o kultu
ri. »Tu sem se najboljše znašla,« mi je 
odgovorila. »Tudi v drugem delu nalo
ge, o knjigovodstvu sem se razpisala 
brez težav.« K temu je prav gotovo 
pripomoglo tudi to, da ni imela treme 
in je tako brez nervoze napisala vse, 
kar je o snovi vedela.

»Pisnega dela me res ni bilo strah. 
Malo sem se bala ustnega "zasliševa
nja", a tudi to ni bilo hudo. Prvi trenu
tek, ko stopiš v zbornico in se znajdeš 
iz oči v oči s komisijo, trinajstimi pro
fesorji, te zagrabi nervoza, a če imaš 
dobro podlago, se hitro znajdeš.«

Pred maturo, pravi, si je sicer misli
la, da zasluži naj višjo oceno, ni je pa 
prav za gotovo pričakovala. Zato je 
bilo njeno veselje ob izidih toliko več
je, saj je bilo njeno dolgotrajno delo 
pošteno poplačano. Doma so se seveda 
veselili z njo in uspeh proslavili.

Takoj po maturi ni imela preveč 
časa za počitek. V naslednjih dneh jo 
namreč čakajo še izpiti iz violončela, 
ki je njena edina izvenšolska dejav
nost.

Zaposleno dekle je, niti pravih načr
tov za počitnice si še ni utegnila nare
diti. Tudi na prihodnost še ne misli,

______________gledališča______________

VERDI
Poletni festival operete 1987 - od 27. 

junija do 14. avgusta.
V soboto, 25 t. m., ob 20.30 ponovitev 
Bepatzkejeve operete PRI BELEM KON
JIČKU. Nastopajo: Jadranka Jovanovič, 
Eros Pagni, Elio Crovetto, Nicoletta Cu- 
riel, Giordana Mascagni, Riccardo Pero
ni, Valerio Granzioli. Dirigent Janos 
Sandor, režiser Filippo Crivelli.

kino
LETNI KINO - ARISTON - 21.30 II mat- 

tino dopo, krim.; ZDA 1986; r. Sideny 
Lumet; r. Jane Fonda, Jeff Bridges. 

LETNI KINO - LJUDSKI VRT - 21.15, II 
sole a mezzanotte, dram., ZDA 1985, 
135'; r. Taylor Hackford; i. Mikhail Ba- 
ryshnikov, Gregory Hines.

GRAD SV. JUSTA - 21.30 Ouando solfia 
il vento, ris.; V.B. 1987; r. T. Murakami. 

EKCELSIOR II - 18.15, 22.15 Shining, 
srh., ZDA 1980, 120'; r. Stanley Kubrick; 
i. Jack Nicholson, Shelley Duvall, □ 

GRATTACIELO - 17.00, 22.15 Storie in- 
credibili, fant.

NAZIONALE I - ia30, 22.00 La danza 
dei desideri, □□

NAZIONALE II - 17.00, 22.15 Telefono 
rosso, i. Ilona Staller, O □

EDEN - 16.00, 22.00 II elan delle ninfo- 
mani, porn., □ □

FENICE - zaprto za počitnice.

NAZIONALE III - 17.00, 22.15 Ore 13: 
dopo il massacro la caccia, dram., 
ZDA 1987; r. S. Gyllenhaal; i. T. 0'Ne- 
al, I. Gara, P. Fonda, G. Murdock.

MIGNON - 16.00, 22.15 La carica dei 
101, ris., ZDA 1961, 80'; r. Hamilton 
Luske, Clyde Geronimi; prod. Walt 
Disney.

EXCELSIOR I - zaprto za počitnice.
CAPITOL - danes zaprto.
VITTORIO VENETO - Zaprto za počit

nice.
RADIO - 15.30, 21.30 Caraibi, sapore di 

sesso, porn. □ □
Prepovedano mladini pod 14. letom □ -
18. letom □ □

razne prireditve
Ban - Zadruga z omejeno zavezo - 

Bani (Trst) prireja 25. in 26. julija 1987 
VAŠKO ŠAGRO PRI BANIH. Igrala bos
ta ansambla Zvezde z Opčin in ansambel 
L. Furlana. Za jedačo in pijačo poskrblje
no. Vabljeni!

KD Primorsko vabi na ŠAGRO 24., 25., 
26. in 27. julija v borov gozdič v Mačko- 
Ije. Spored: jutri in v soboto od 20.30 da
lje ples z ansamblom Taims; v nedeljo ob 
19. uri koncert Pihalnega orkestra Breg, 
ob 20.30 nastop priznane plesne skupine 
Ciabs iz Tržiča, nato ples z. ansamblom 
Pomlad; v ponedeljek zvečer ples z an
samblom Pomlad. Kioski bodo odprti 
vsak dan od 17. ure dalje, v nedeljo od 
10. ure dalje.

Elizabeta Spetič

najprej si bo pač pošteno odpočila. Saj 
si počitek že pošteno zasluži.

Tudi kolegica iz paralelke, Maja 
Štoka, ni pričakovala šestdesetice, 
čeprav je bila tudi ona vedno med 
najboljšimi dijaki. Šele po dobro napi
sanem pisnem delu je pomislila na 
oceno, ki se ji obeta.

Učila se je že med letom malo, na 
koncu pa deset dni intenzivno. Da bi 
se izognila največji vročini in skušnja
vam lepih dni si je za študij izbirala 
bolj jutranje in pozno popoldanske, 
večerne ure. Nekateri ne zdržijo za 
mizo, če skozi okno sije sonce, Maja 
pa pravi, da ji je sonce pomagalo. Ce 
bi padal dež, bi bila njena volja dosti 
bolj na tleh.

Najteže se je lotila knjigovodstva, 
saj je snov zelo obsežna. Poleg tega ni 
bilo natančno določeno, kaj pride v 
poštev za spraševanje, zato se je bilo 
treba naučiti vse. Kot kaže, se je Maja 
dovolj dobro pripravila, saj je na us
tnem izpitu ta predmet uspešno zago
varjala.

Pred pisnim delom ni imela treme, 
saj tu ne gre za direkten kontakt s 
profesorji in je tako vse lažje. Izbrala 
si je naslov o biogenetiki, ker jo zani
majo nova odkritja na tem področju. 
Tu se pojavlja tudi vprašanje etike, ki 
ga razlagajo na različne načine.

»Ne bi mogla reči, da so me na us
tnem izpitu mučili. Bila sem zadosti

izleti
SPDT vabi udeležence enotedenskega 

izleta v Dachstein, da se udeležijo se
stanka, ki bo v četrtek, 30. t. m., ob 20.30 
na društvenem sedežu v Ul. sv. Frančiš
ka 20, na katerem se bodo s prireditelji 
pogovorili o vseh podrobnostih.

SPDT prireja 8. in 9. avgusta dvodnev
ni avtomobilski izlet v gorsko skupino 
SCHOBER GRUPPE v bližini Lienza z 
vzponom na 3283 m visoki Petzeck; po
trebni sta dobra kondicija in visokogor
ska oprema. Izlet vodi Lojze Abram; od
hod v soboto, 8. avgusta, ob 7. uri izpred 
Prosvetnega doma na Opčinah. Vpisova
nje pri Vojku Slavcu na tel. št. 764832 ob 
delovnih urah.

SPDT obvešča, da je bil dvodnevni iz
let v skupino SCHIARA. pri Bellunu 
(predviden za soboto in nedeljo) iz teh
ničnih razlogov odložen na začetek se
ptembra.

Ob rojstvu

MATJAŽA MIHALIČA
vošči vso srečo novorojencu, očetu 

in mamici
sekcija KPI občine Dolina.

mali oglasi
OSMICO je odprl Romano Purič v Rep- 

nu št. 13.
OSMICO ima odprto v Saležu Herman 

Škrlj.
OSMICO ima odprto Ivan Terčon v 

Mavhinjah št. 42. Toči belo in črno 
vino, poskrbljeno je tudi za prigrizek.

STOLE za društva, osmice itd. prodaja 
po ugodnih canah Koršič. Tel. 54390.

HRASTOVA DRVA za kurjavo prodaja
mo po 15.000 lir stot. Tel. 421508 po 21. 
uri.

KUPIM tehtnico 5- ali 10-kilogramsko. 
Tel. 0481/882179.

PRODAM 2 kajaka znamke famver mo
del turist. Tel. 228886 od 12.30 do 13.30 
ali v večernih urah.

PRODAM renault 6, 850, letnik '79, v do-
. brem stanju. Tel. 228145.

Maja Štoka

dobro pripravljena, da me niso mogli 
zmesti in vreči iz tira. Res me je bilo 
malo strah, ko sem stopila v "izpraše- 
valnico", a sem se hitro zbrala in pre
magala tremo.«

Doma so bili njenega uspeha seveda 
veseli. Čeprav na zunaj niso veliko 
pokazali, so ponosni na svojo pridno 
hčerko. Dogodek so seveda primerno 
proslavili v družinskem krogu.

Maja sedaj počiva. Veliko hodi k 
morju, da bi v barvi kože dohitela svo
je vrstnike. Kasneje namerava v Dal
macijo ali po Italiji, s prijatelji seveda. 
Potem se bo šele odločila, če bo študij 
nadaljevala, ali se bo zaposlila. Če bo 
stopila svozi vrata univerze, bo to sto
rila kot študentka ekonomije ali statis
tike.

Maja se v prostem času ukvarja z 
odbojko, ko pa bo. imela več časa, bo z 
veseljem zapela v kakšnem pevskem 
zboru.

Ko sem jo vprašala, kaj si najbolj 
želi, je dejala, da bi bila rada v življe
nju srečna. Kot mi vsi, mar ne?

Poskusili smo najti tudi tretjo še- 
stdesetico — Katio Pirc. A do nje nam 
nekako ni uspelo najti poti. Mogoče 
pa že uživa zaslužen počitek in noče, 
da jo kdorkoli moti — če je tako, dra
ga Katia, se ne pusti motiti — počitni
ce si si močno zaslužila!

Metka Čeligoj

včeraj - danes
Danes, ČETRTEK, 23. julija

BRIGITA
Sonce vzide ob 5.38 in zatone ob 20.45 

- Dolžina dneva 15.07 - Luna vzide ob 
2.44 in zatone ob 19.47.

Jutri, PETEK, 24. julija
KRISTINA

PLIMOVANJE DANES: ob 3.30 naj- 
pižje -55 cm, ob 10.34 najvišje 25 cm, ob 
15.17 najnižje 1 cm, ob 20.45 najvišje 40 
cm.

VREME VČERAJ: temperatura zraka 
28 stopinj, zračni tlak 1015,4 mb narašča, 
veter 10 km na uro vzhodnik, vlaga 58- 
odstotna, nebo skoraj jasno, morje mirno, 
temperatura morja 25,8 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO SE: Elisa Zupin, Giulia 

Pintarelli, Luana Šansone, Elisa Rocco.
UMRLI SO: 84-letni Ferruccio Mulic, 

81-letni Agostino Pieri, 81-letna Silvia 
Bressevich, 75-letni Eugenio Vodaric, 72- 
letni Achillefs Diamantidis, 81-letni Vito 
Leonardo Pellicoro, 22-letni Franco 
Sponza, 77-letni Mario Menili, 52-letni 
Giovanni Poropat.

DNEVNA IN NOČNA 
SLUŽBA LEKARN

Od ponedeljka, 20. julija, do sobote, 25. 
julija 1987

Dnevna služba - od 8.30 do 19.30
Trg Garibaldi _5, Ul. delFOrologio 6, 

Ul. Soncini 179 (Skedenj), Ul. Revoltella 
41.
Dnevna služba - tudi od 19.30 do 20.30

Trg Garibaldi 5, Ul. delLOrologio 6, 
Ul. Soncini 179 (Skedenj), Ul. Revoltella 
41, Trg sv. Ivana 5, Trg sv. Jakoba 1. 
ZGONIK (tel. 229373), MILJE, Ul. Mazzi
ni 1 (tel. 271124) - samo po telefonu za 
najnujnejše primere.

Nočna služba - od 20.30 do 8.30 
Trg sv. Ivana 5, Trg sv. Jakoba 1. 

ZGONIK (tel. 229373), MILJE, Ul. Mazzi
ni 1 (tel. 271124) - samo po telefonu za 
najnujnejše primere.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA 
Nočna služba od 20. do 8. ure, tel. 7761, 

predpraznična od 14. do 20. ure in praz
nična od 8. do 20. ure.

Ob 1. obletnici smrti Pepija Šušteršiča 
darujeta žena Marija in sin Mario
100.000 lir za plavalni klub Bor.

Ob 8. obletnici smrti moža Ivana No
vaka daruje žena 10.000 lir za Sklad Al
bina Bubniča.

V spomin na svaka Bogomira Sirka da
rujeta Luciana in Egon 30.000 lir za spo
menik padlim v NOB v Križu.

Ob pogrebu Avguštine Švab daruje 
Dorka iz Doline 10.000 lir za KD V. Vod
nik, 10.000 lir za sekcijo VZPI-ANPI Do- 
lina-Mačkolje-Prebeneg in 10.000 lir za 
Združenje aktivistov osvobodilnega gi
banja za Tržaško ozemlje.

Namesto cvetja na grob drage tov.e 
Avguštine Švab daruje Lucija Žerjal iz 
Doline 20.000 lir za Center za rakasta 
obolenja.

V spomin na Roberta Puntarja daruje 
Drago Purič 20.000 lir za ŠD Vesna.

Namesto cvetja na prerani grob Ro
berta Puntarja darujeta Luči in Jušto
20.000 lir za ŠD Vesna.

V isti namen darujeta Adelina in Tojo 
20.000 lir.

V spomin na prijatelja in sošolca Igor
ja Zaccario darujejo Walter Purič, Peter 
Filipčič in Jože Bitežnik 30.000 lir za ŠD 
Sokol in 30.000 lir za SKD I. Gruden.

Namesto cvetja na grob Bogomira Sir
ka darujeta Ida in Drago Purič 20.000 lir 
za vzdrževanje spomenika padlim v 
NOB v Križu.

'V spomin na Veroniko Oblak vd. Ob
lak daruje Ana Skorja z družino 30.000 
lir za Skupnost družina Opčine.

V spomin na Borisa Košuto darujejo 
prijatelji soletniki iz Križa 23.000 lir za 
kriško sekcijo VZPI-ANPI.

Namesto cvetja na grob Avguštine Ba- 
rut vd. Švab darujeta Mira in Viktor 
Mahnič 20.000 lir za Skupnost družina 
Opčine.

V isti namen daruje Elvira Prašelj (Do
lina) 10.000 lir za Skupnost družina Opči
ne.

N.N. daruje 50.000 lir in družina Kalc 
daruje 20.000 lir za Skupnost družina Op
čine.

V spomin na Zoro Tretjak darujeta 
Jole in Marcello Švab 20.000 lir za spo
menik padlim v NOB v Križu.

Ob 12. obletnici smrti moža in očeta 
Pija Medena, Dominika Sedmaka, Jako
ba in Ivane Maganje darujeta Julka in 
Luciana 60.000 lir za spomenik padlim v 
NOB v Križu.

Ob 12. obletnici smrti Pija Medena da
rujeta Majda in Kristina 30.000 lir v isti 
namen.

menjalnica 22. 7. 1987

Ameriški dolar...................... .. 1330,— Japonski jen.............. ........... 8,—
Nemška marka .................... 721.— Švicarski frank ......... ........... 867,—
Francoski frank.................... 214,— Avstrijski šiling......... ........... 102,20
Holandski florint ................ 639,— Norveška krona ....... ........... 195,—
Belgijski frank..................... 34,20 Švedska krona........... ........... 204,—
Funt šterling......................... .. 2130. Portugalski eskudo .. ........... 8,50
Irski šterling......................... .. 1910,— Španska peseta......... ........... 9,50
Danska krona....................... 186. Avstralski dolar ....... ........... 900.
Grška drahma ..................... 9.— Debeli dinar.............. ........... 1,85
Kanadski dolar .................... 990.— Drobni dinar.............. ........... 1,85

npliTn BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE Tel.: Sedež 67001 - 68881 
DV*II\B TRŽAŠKA KREDITNA BANKA Agencija Domjo 831-131

* =J I _-= FET. ==J EAEI ==l i =.>:!

TRST — Ul. S. Maurizio 16 (Trg Ospedale) — Tel. 775741

POPUSTI POPUSTI POPUSTI
NA VSEH ARTIKLIH:

obleke, krila, bluze, halje, nočne srajce
Obv. občini 13.7.87

LINE^i

»Linča« obvešča cenjene stranke, da je r teku RAZPRODAJA 

moških, ženskih in športnih oblači! s popusti od 20% do 80%

TRST - ULICA CARDUCCI 4 - Telefon 631188
Obv. občini 18/6/87

V teku je
promocijska prodaja pri

vergoni
pelletterie

s popusti do 60%

TRST 
Tel. 767235 
Trg sv. Jakoba 6

Obv. občini
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utrinki iz preteklosti boriš kuret sklad mitja čuk jclkacvclbar

Ali ste morda že kdaj prelistali osemdeset, sto 
ali še več let stari časopis? In, če ste to storili, ste 
mogoče opazili, da je bil takrat marsikateri »do
pis« po argumentu zelo podoben tistim, ki jih da
nes objavlja Primorski dnevnik. Skratka, mnogo 
problemov, ki zadevajo tržaške Slovence, je ostalo 
nerešenih, čeprav se je za dosego pravičnih eko
nomskih in narodnostnih razmer med obema tu 
živečima narodoma »bile« že cele generacije naših 
prednikov.

Naš boj za narodno enakopravnost traja skoraj 
dve stoletji. Kaj smo dosegli v tem dolgem času, 
boste lahko ugotovili, ko boste primerjali stare 
članke, ki jih bomo ponatisnjevalie v tej rubriki, s 
članki, ki jih dan za dnem objavljata današnja tr
žaška dnevnika Primorski dnevnik in II Piccolo.

Člankov ne bomo opremljali s komentarjem, 
ker mislimo, da bi bilo to v večini primerov odveč. 
Zato bomo vam prepustili »trud«, da prebirate in 
primerjate, z upanjem, da vam bo rubrika všeč in 
da ji boste radi sledili.

BORIS KURET

»OCIO AL IRENO«
Zopet je pricapljal, naš prijatelj »Piccolo« namreč. Ka

darkoli se je laška večina v mestnem svetu pošteno blami
rala, pa pricaplja gotovo naš Zidček z lesnega trga ter 
poskuša pokriti blamažo s tem, da pripoveduje to ali ono, 
česar oni drugi niso povedali in da daje na svetlo nekoliko 
še neizdanih »argumentov«, katere so blamirani konšilirji 
stuhtali v moralnem mačku — po prestani blamaži! Ti 
»Piccolo«-vi postfestum-članki so nam vselej najgotovejši 
dokaz, ne le v to. da so laška gospoda v mestnem svetu 
zopet doživeli blamažo, temveč, da se te blamaže tudi 
popolnoma zavedajo. Da dokaže nepotrebnost slovanskih 
napisov na istrskih postajah, pravi »Piccolo«, da hrvatsko 
in slovensko prebivalstvo ne bo umelo slovanskih napisov 
in da bi morali n.pr. mesto »pozor na vlak«, postaviti poleg 
slovenskega napisa še napis »očjo al treno!«. Na to bedas- 
točo res ne vemo druzega odgovora, nego da priporoča
mo »Piccolu«, naj raje on na čelo svojega lista postavi 
svojim čitateljem svarilni napis: »Ocio al cretinismo del 
"Piccolo"!« Kaj pa naj rečemo na drugo bedasto »Piccolo«- 
vo trditev, da so se imena, kakor Koper in Milje, porodila 
v možganih slovenskih agitatorjev?!

Dragi boter »Piccolo«, vam se gotovo prav pošteno 
meša! No, kdo pa bi tudi zahteval od madžarskega Zida. 
da bi poznal tukajšnje krajevne razmere?! Ako »Piccolo- 
vim« čitateljem prija tak židovski švindel, pa jim želimo, naj 
jim Bog »požegna«! Radovedni smo samo. kaj bi nekateri 
ljudje, katerim je »Piccolo« še vedno uzor vsega žurnaliz-

ma, rekli, ako bi tudi mi naše čitatelje hoteli vleči tako za 
nos, kakor dela »Piccolo« ?! — Namenili smo bili temu 
»Piccolovemu« članku posvetiti daljši odgovor, ali ojaustili 
smo to iz več razlogov.

V prvo se je težko o tesnih stvareh prepirati z ljudmi, 
ki tudi iz nejresnejih stvari iščejo le svojo — spekulacijo. V 
drugo priobčujemo danes na prvem mestu poučen članek 
za — resne ljudij. V tretje se sramujejo »Piccolovih« harle- 
kinad celo drugi laški listi, kakor dokazujejo ponovni na
stopi lista »Trieste« in kakor dokazuje tozadevni članek v 
listu »Avanti«, kateri članek posnemljemo na drugem mes
tu. Menimo torej, da smo opravičeni dovolj, ako se z 
notoričnimi špekulanti tudi z najsvetejimi stvarmi to pot ne 
prepiramo. Dejstvo pa stoji, da se je laška večina se svojim 
znanim nastopom v zadnji seji korenito osmešila! To pri
znava danes vse razsodno laško občinstvo in priznavajo 
tudi pošteneji laški dnevniki, med temi pa osobito že ome
njeni »Trieste«, ki sicer vedno povdarja svoje laško narod
no stališče! In to nam zadostuje povsem. Ako noče vlada 
verjeti nam, da je vsa agitacija proti dvojezičnim napisom 
le perfidna komedija, veruje naj vsaj razsodnim Lahom in 
kolikor toliko poštenejim laškim časopisom!

(Edinost - 5. 2. 1902)

Boris Kuret, avtor te rubrike, je dolgoletni kulturni 
delavec in tajnik kulturnega društva v Ricmanjih. Ob 
prostem času rad stika po knjižnicah, zato je pred leti 
začel sistematično zbirati podatke o društvu in delo
vanju v rojstvni vasi. Mimogrede se mu je začel gr
maditi še drugi material, ki se mu je zazdel dovolj 
zanimiv, da bi ga posredoval širšemu krogu. In nasta
la je med drugim zgornja rubrika...

Avtor se od leta 1977 bavi z zbiranjem zgodovin
skega gradiva predvsem s področja kulturno-prosvet- 
ne dejavnosti ali podrobneje kar zadeva slovenske 
pevske zbore ali bralna društva na področju Istre in 
Trsta. Svoje raziskave opravlja za sedaj v sloven
skem, italijanskem, hrvaškem in nemškem periodič
nem tisku in si pri svojem delu pomaga z obiskova
njem raznih knjižnic, kot so Narodni muzej, Narodna 
univerzitetna knjižnica in Slovanska knjižnica v Ljub
ljani, Biblioteca Civica in Narodna in študijska knjiž
nica v Trstu, Naučna biblioteka na Reki, Radnička 
biblioteka in Radnička biblioteka in Nacionalna i vse- 
učilišna biblioteka iz Zagreba.

Doslej je vsaj delno pregledal stare zbirke Edinos
ti, Zarje, Narodnega delavca, Novega lista, Slovanske 
misli, Triester Tagblatt, Llndipendente, Učiteljskega 
tovariša, Novic, Naše Sloge, LLstria, Agramer Tag- 
baltt, Malega lista, Triester Zeitung, Omnibusa, LAv- 
venire, LAmico itd. Ob pregledovanju je pogosto na
letel na vesti o ustanovitvi ali delovanju naših druš
tev, o katerih so bili včasih poznani ali navedeni na
pačni podatki. Zato je tako zbiranje, vsaj v primerjal
ne namene, nadvse koristno.

Se o prirojenih napakah
Mnoge prirojene hibe pripisujejo medsebojnemu vplivu nekaterih genov, pa 

tudi vplivom dejavnikov iz okolja, Nekatere anomalije osrednjega živčevja so 
dednega značaja, v kolikor so redkejše pri nekaterih rasah; povzročajo pa jih 
hkrati tudi vplivi iz okolja. Znano je, da se v Veliki Britaniji, kjer so prirojene 
napake osrednjega živčevja najpogostejše, pojavljajo češče pri revnih kot pri 
premožnih družinah. Dolga leta raziskav, so pokazala, da se motnje osrednjega 
živčevja pojavljajo pogosteje pri materah, ki jim v prehrani primanjkuje solna 
kislina, ki jo vsebuje vitamin B. To je pomagalo, da se v zadnjem desetletju 
število primerov s takimi motnjami, v razvitem svetu čedalje niža.

To je lahko presenetljivo le v primeru, če smo praznoverno zaverovani v 
prepričanje, da so prirojene napake sad moderne industrijske družbe. V resnici 
je lahko to odvisno do take mere, kakor se-je pred približno 25. leti zgodilo z 
otroki tistih mater, ki so jemale thalidomid. Rojstva otrok brez okončin so poma
gala, da danes nosečnica desetkrat pomisli preden zaužije zdravilo. Vendar je 
prirojenih napak ob rojstvu, ki se dajo pripisati vplivom okolja vključno z mami
li, manj kot 2 odstotka, to pomeni relativno malo. Nekateri ocenjujejo to količino 
na deset odstotkov, vendar več kot pol takih primerov pripisujejo velikim dozam 
alkohola. Zarodkov alkoholni sindrom je sicer res socialno zlo, vendar ne spada 
v tisto nepričakovano in nenajavljeno nesrečo, ki drži ničesar krive matere 
budne ponoči.

Zato, če odmislimo prirojene napake, ki jih povzročata alkohol in mamila, 
lahko razvrstimo te motnje v tri kategorije. Tiste, ki jih povzročajo infekcijske 
motnje, druge, ki jih povzročajo farmakološki preparati, ki so potrebni za materi
no zdravje, ter tretje, ki jih povzročijo farmakološki preparati, ki jih ženske 
jemljejo, ko še ne vedo, da so noseče.

Najsodobnejši tak primer je bilo jemanje zdravila proti mozoljavosti, ki je 
vsebovalo sestavino vitamina A. V navodilih piše, naj ženske ne zanosijo med 
jemanjem tega zdravila, kljub temu pa se je zaradi njega rodila vrsta otrok z 
možganskimi, srčnimi ali drugimi napakami. Raziskave so pokazale, da je tretji
na žensk jemala zdravilo, ko še ni vedela, da je noseča, tretjina je jemala zdravi
lo in hkrati ni uporabljala nobenega sredstva proti zanositvi, tretjina pa je 
slučajno zanosila zaradi napak pri preprečevanju nosečnosti.

Primeri so pokazali potrebo po raziskovanju vplivov vitamina A na noseč
nost. Seveda tudi to pomeni napredek, čeprav postopen in razorožujoče počasen.

Ta napredek pojasnjujejo majhni skupini mater, zakaj so se njihovi otroci 
rodili s prizadetostjo in dopolnjujejo njihovo bridkost z gotovostjo, da so same 
označile svoje ^ .roke s to tragedijo. Kar se ostalega tiče, pa medicina nudi le 
mrzlo tolažbo neznanja.

V šesti številki te j j • 
revije za družinsko V-/liOlv lil 
in družbeno vzgojo 
lahko preberemo marsikaj koristnega.

Po svoji aktualnosti izstopa članek 
prot. Slavice Pogačnik-Toličič Otrok v 
mreži televizije. V njem skuša avtori
ca, strokovnjakinja za razvojno psiho
logijo, odgovoriti na številna vpraša
nja o vplivu televizije na otroka, daje 
pa tudi veliko koristnih nasvetov, 
kako se spoprijeti s tem medijem.

Zanimiv je zapis o učiteljici Sonji 
Trstenjak, ki od 33 let službe že 24 let 
uči v prvem razredu.

Dejstvo, da se v Sloveniji vsako 
leto rodi po 1000 otrok manj, je na
vedlo Anico Hladnik k zapisu razmiš
ljanj na to temo pod naslovom rojstva

i v Sloveniji, zakaj
aruzma se sodobna ženska 

težko odloča za 
otroke? Dve strani revije sta posveče
ni mirovni vzgoji. Novim staršem v 
pomoč želi biti zapis o nosečnosti in 
prvih dnevih z novorojencem.

Dr. Pavao Brajša razvija svoje misli 
o prihodnosti očetovstva. Iz nemške 
revije Eltern je Barbara Krumpak pre
vedla dva članka, ki pojasnjujeta ne
katere probleme spolnega življenja.

V članku Dojenček na potovanju bo 
marsikatera mamica dobila pomirljiv 
odgovor na svoja sezonska vprašanja. 
Revijo bogatijo že vpeljane rubrike. 
Koristne so tudi krajše informacije, ki 
jih uredniki vestno zbirajo in objav
ljajo.

RAM___________________
11.55 Vremenska napoved
12.00 Dnevnik - kratke vesti
12.05 Variete: Portomatto
13.30 Dnevnik
13.55 Dnevnik - tri minute.
14.00 Film: Partita a guattro (kom., 

ZDA 1933, r. Ernst Lubitsch, i. 
Gary Cooper, Fredrich March)

15.35 Košarka: Italija-Taipei, svetovno 
prvenstvo jr

16.30 Risanka: Disneyev svet
17.15 Danes v parlamentu
17.25 Nadaljevanka: L enigma delle 

due sorelle
18.30 Portomatto (2, del)
19.40 Almanah, vreme in dnevnik
20.30 Film: Bellezze in bicicletta 

(kom., It. 1951, r. Carlo Campo- 
galiani, i. Silvana pampanini, 
Delia Scala, Renato Rascel)

22.10 Dnevnik
22.20 Glasbena odda: Gilbert Becaud - 

Življenje samo za glasbo (iz Gle
dališča Verdi v Montecatiniju)

23.20 Informativna oddaja: Srečanje z 
umetnino - Federico Zeri

23.50 Dnevnik - zadnje vesti

današnji televizijski in radijski spovedi
rai 2_______

11.55 Risanke
12.05' Nadaljevanka: Cingue ragazze a 

Parigi
13.00 Dnevnik - ob trinajstih
13.25 Dnevnik - šport
13.30 Nanizanka: Saranno famosi
14.20 Zabavna oddaja: Arcobaleno,

vmes-risanka Dick Tracy in na
nizanka Blondie

16.50 Film: I tre affari del signor Du- 
val (kom.; Fr. 1968, r. Jean Gira- 
ult, i. Mireille Dare)

18.15 Aktualnosti: Iz parlamenta
18.25 Športne vesti
18.40 Nanizanka: Perry Mason
19.30 Vreme in dnevnik
20.15 Športne vesti
20.30 Film: Rapsodia in giallo (krim., r. 

Gerard Mara, i. Nadja N’Guyen)
22.00 Rubrika o modi
22.30 Dnevnik
22.45 Nan.: Poliziotti alle Hawaii
23.35 Dnevnik - kratke vesti
23.50 Šport
0.20 Film: Casanova farebbe cosi 

(kom., It. 1942, r. C. L. Bragaglia, 
i. Eduardo De Filippo)

[ ^ RAI 3 ________ 1
15.30 Kolesarstvo: Tour de France - 

etapa La Plagner-Morzine (evro
vizijski prenos)

17.55 Plavanje: mladinsko evropsko 
prvenstvo (prenos iz Rima)

19.00 Dnevnik
19.20 Dnevnik - deželne vesti
20.00 Športno-izobraže.valna oddaja: Z 

vetrom v rokah - Tečaj jadranja 
na deski - Windsurfska pravila 
(4. oddaja)

20.30 Nanizanka: I professionals - II 
giorno delLincoronazione (r. Da
vid VVickes, i. Gordon Jackson, 
Martin Shaw, Lewis Collins)

21.30 Dnevnik - kratke vesti
21.45 Film: Peccato d'amore (zgod., VB 

1972, r. .Robert Bolt, i. Šarah Mi- 
les, John Finch, Laurence Olivi- 
er)

23.35 Dokumentarna oddaja: Planeta
rij - Radoveden pogled med po
letne zvezde (pripravila Gianni 
Poli in Biancamaria Pontillo, r. 
Sandra Ouarra)

23.50 Dnevnik - zadnje vesti
23.50 Deželne vesti

( RTV Ljubljana

18.35 Poročila
18.40 Otroška oddaja: Obisk v mestu
18.55 Naša četica koraka
19.10 Risanka
19.24 Iz TV programov
19.26 Vreme in dnevnik
20.00 Tednik
21.05 Nanizanka: Maupassantove no

vele (2. del, r. Claude Santelli)
22.00 Dnevnik
22.15 Zabavna oddaja: Poletna noč, 

nato Videostrani

V študiju RTV-Lj bodo kot 
gostje današnje Poletne noči 
pesnik Marko Kravos, avtorica 
knjige Iz morja v ponev Marju- 
ča Offizia in kabaretna skupina 
Karst Brothers, ki bo nastopila s 
tremi pesmimi v živo in z vide
om Nina-nana. Sicer poteka ce
lotna oddaja v živo, prispevek 
tržaških gostov pa nosi zgovo
ren naslov IZ TRŽAŠKE PONVE.

(jP) TV Koper
17.00 Otroški program: risanke
18.00 Nadaljevanka: Vite rubate
19.00 Odprta meja

Danes v Odprti meji med drugim:
TRST — Občinski svet je odobril 

proračun
TRST — Deželno srečanje delegacij 

SKGZ in KD
SESLJAN — Družba Finsepol o načr

tu za sesljanski zaliv 
TRST — Zasedanje ital.-jugoslovan- 

ske gospodarske komisije 
TRST — O obisku sinov beneških iz

seljencev - izjava Clavora 
TRST — O usodi Triestine

19.30 TVD stičišče
19.45 Nadaljevanka: Veronica
20.30 Film: Baba Yaga (dram., r. Corra- 

do Farina, i. Carrol Baker, Geor
ge Eastman, Isabelle De Funes)

22.10 TVD vse danes
22.25 Nadaljevanka: Piccolo mondo 

antico (l.del)
23.30 Rubrika z Barbaro Bouchet

CANALE S
8.30 Jutranja telovadba 

(vodi Skip Carter)
8.40 Nanizanka: La grande 

vallata
9.30 Nanizanka: Aliče

10.00 Nadaljevanki: Aspet- 
tando il domani, 10.30 
General Hospital

11.00 Nanizanke: Arcibaldo,
11.30 Lou Grant, 12.30 
Bonanza

13.30 Nadaljevanka: Sentie- 
ri

14.30 Film: II re delle corse 
(kom., It.-Fr. 1962, r. 
Gilles Grangier, i. 
Jean Gabin, Madeline 
Robinson)

16.00 Nanizanke: Kate e Al- 
lie, 16.30 L uomo di At
lantide, 17.30 L albero 
delle mele, 18.00 Una 
famiglia americana,
19.00 I Jefferson, 19.30 
Love Boat

20.30 Glasbena oddaja: Fes- 
'tivalbar

23.10 Nanizanki: Mc Gruder 
e Loud, 0.10 Sceriffo a 
New York

^ RETEOUATTRO
8.30 Nanizanke: Gunsmo- 

ke, 9.15 Lancer, 10.00 
Lobo, 11.00 La sguad- 
riglia delle pecore

nere, 12.00 Due onesti 
fuorilegge

13.00 Otroška oddaja: Ciao 
ciao, vmes risanke Cu- 
ore, Candy Candy, 
Dustardly & Muttley, 
Masters

14.30 Nanizanki: La valle 
dei pini, 15.20 Cosi 
gira il mondo

16.15 Nanizanka: I giorni di 
Brian

17.00 Dokumentarec o nara
vi

17.30 Nanizanke: Il Santo,
18.30 Switch, 19.30 
New York New York

20.30 Nadaljevanka: Lucky 
Luciano

21.30 Nanizanke: Nero Wol- 
fe, 22.30 Peyton Plače,
23.30 Mod Sguad, 0.30 

' -Mistery Movies - Ma-
digan

ITALIA1_______
8.30 Nanizanka: La strana 

coppia
9.00 Film: Ouando dico che 

ti amo (glas., It. 1967, r. 
Giorgio Bianchi, i. T. 
Renis, Lola Falana)

10.30 Nanizanke: Gli eroi di 
Hogan, 11.00 Ralph 
Supermaxieroe, 12.00 
L uomo da sei milioni 
di dollari

13.00 Nanizanka: Hardcas- 
tle and McCormick

14.00 Zabavna oddaja: Dee- 
jay Beach

15.00 Ngnizanka: I forti di 
Forte Coraggio

15.30 Nanizanka: Furia
16.00 Otroška oddaja: Bim, 

Bum, Bam, vmes risan
ke Lo specchio magi- 
co, Gary Coleman, 
Bun Bun, Cera una 
volta, Il piccolo princi
pe

18.00 Nanizanka: Rin Tin 
Tin

18.30 Nanizanka: Flipper
19.00 Nanizanka: Chips
20.00 Risanka: Aliče nel pa- 

ese delle meraviglie
20.30 Film: Il malato imma- 

ginario (kom., It. 1979, 
r. Tonino Cervi, i. A. 
Sordi, L. Antonelli)

22.30 Dokumentarec: Jonat- 
han

23.30 Nanizanki: Ai confini 
delia realta, 24.00 Sa- 
murai

1.30 Nanizanka: Hardcastle
e McCormick

BimaM TELEPADOVA
13.00 Risanki: Godam, Co- 

nan
14.00 Nad.: Happy end
15.00 Nadaljevanka: Signo-. 

re e padrone
16.30 Risanke
19.00 Nanizanka: Sanford &

. Son. 19.30 Šesto senso

20.30 Film: I ragazzi del 
massacro (krim., It. 
1969, r. Fernando Di 
Leo, i. Pier Paolo Cap- 
poni, S. Scott)

22.30 Šport: Catch
23.30 Nanizanka: California 

Fever
0.30 Film: Noi tre soltanto 

(vojni, It. 1961, r. Alex 
Nicol, i. Frank Latimo- 
re, Alex Nicol)

rt TELEFRIUH
12.30 Nanizanki: La mia pic: 

cola Margie, 13.00 Big- 
foot e il ragazzo sel- 
vaggio

13.30 Nadaljevanka: La frec- 
cia nera

14.30 Dražba: Roberta Pelle
15.30 Glasbena oddaja: Mu

sič Box
17.30 Variete: Dadaumpa
19.00 Dnevnik
20.00 Dnevnik v nemščini
20.30 Nanizanka: L uomo e 

la citta
21.30 Dokumentarec: Africa 

'80
22.30 Dnevnik
23.30 Informativna oddaja: 

News dal mondo

rm telequattro

(Se povezuje s Sporedi Italia 1)
Lastne oddaje:
14.00 Dogodki in odmevi
19.30 Dogodki in odmevi

RADIO TRST A
7.00, 13.00, 19.00 Dnevnik; 8.00, 10.00,

14.00, 17.00 Poročila; 7.20 Dobro jutro 
po naše: koledarček, glasba; 8.10 
Osebno; 8.35 Mozaik; 9.00 Otroški ko
tiček: Kekčeve zgodbe; 10.00 Pregled 
tiska v Italiji; 10.10 Godalni kvartet 
Glasbene Matice: violinista Žarko Hr
vatič in Aleksandra Pertot, violist 
Marko Bitežnik, violončelist Peter Fi
lipčič; 11.30 Glasbeni mozaik; 12.00 Na 
obisku; 13.20 Glasba po željah; 14.10-
17.00 Naš popoldan z glasbo in bese
do; 15.00 Diskorama, 16.00 Poezija slo
venskega zapada; 17.10 Klasični album 
18.00-Mlada Soča in primorska društva 
v predvojnem času; 18.30 Glasbene 
skice.

LJUBLJANA
5.00, 6.00, 6.30, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00,

12.00, 14.00, 19.00, 21.00, 22.00, 23.00 Po
ročila; 4.30 Jutranji spored; 8.05 Dober 
dan z...; 8.30 Koncert za mlade; 9.05 
Glasba; 10.05 Rezervirano za...; 11.05 
Danes smo izbrali; 12.10 Pojemo in go
demo; 12.30 Kmetijski nasveti; 12.40 
Od vasi do vasi; 13.30 Melodije; 14.05 
Enajsta šola; 14.20 Mladi koncertant;
14.45 Mozaik; 15.00 Radio danes, radio 
jutri; 15.30 Dogodki in odmevi; 16.00 
Vrtiljak želja; 17.00 V studiu; 18.00 An
sambel Mihe Kralja in Franca Puharja;
18.30 Zborovske pesmi Pavla Sivica;
19.35 Lahko noč, otroci;. 19.45 Orkester 
RTV Ljubljana; 20.00 Četrtkov večer;
21.05 Lit. večer; 21.45 Melodije; 22.30 
Podoknica; 23.05 Literarni nokturno;
23.15 Popevke; 0.05 Nočni program.

RADIO KOPER
(slovenski program)

13.30, 14.30, 17.30, Poročila; 6.00 
Glasba za dobro jutro; 6.10 Vreme in 
prometni servis; 6.30 Jutranjik; 7.00 
Jutranja kronika; 7.30 Poročila in pre
gled tiska; 8.00 Prenos Radia Ljublja
na; 13.00 Na valu radia Koper; 14.40 
Tedenske zanimivosti; 15.30 Informa
tivna oddaja: Dogodki in odmevi;
16.00 Glasba po željah; 16.30 Primorski 
dnevnik; 17.00 Glasba; 17.35 Aktualna 
tema; 18.00 Počitniški vrtiljak; 19.00 
Zaključek sporedov.

RADIO KOPER
(italijanski program)

6.15, 8.30, 9.30, 10.30, 13.30, 14.30,
16.30, 17.30, 18.30 Poročila; 7.15, 12.30,
15.30, 19.30 Dnevnik; 6.00 Glasba za 
dobro jutro; 6.40 Summers ago; 7.00 Za 
dober dan; 8.00 Prisrčno vaši; 8.40 Po 
vaši izbiri; 9.32 Dragi Luciano; 10.00 
Popevka; 10.35 Vstop prost; 11.00 Spre
hod po uličicah; 11.15 Hit Nova Gori
ca; 11.30 Na prvi strani; 11.35 Z orkes
trom Casadei; 12.00 Glasba po željah;
12.06 Zdravniški nasveti; 14.35 Glasbe
ni mozaik; 14.45 Edig Galletti; 15.00 
Papirnati zmaj; 15.45 Počitnice po Ju
goslaviji; 18.00 Pulj kliče Koper; 20.00 
Nočni spored.

RADIO OPČINE
10.30 Za vsakogar nekaj; 20.15 Kul

turni program; podnevi in ponoči po
vezuje oddaje glasba.
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Na Pokrajini načrti za javna dela 
v skupni vrednosti 27 milijard lir

Odobrili so jih po živahnih polemikah glede dejanske uresničljivosti

Kraški krti pripravljajo 
osnovni tečaj jamarstva

Precej je bilo razburjenja, ostrih be
sed in sporov, tudi znotraj večinske 
koalicije, preden je pokrajinski svet v 
torek že pozno v noči odobril celo vr
sto načrtov za javna dela, ki jih je 
predstavil odbornik Bressan. Skupno 
so odobrili načrte za posege v vred
nosti čez 27 milijard lir. Od tega je 
devet izvršilnih načrtov na področju 
šolskih stavb in cestnih povezav, v ka
terih je previden strošek okrog 14,5 
milijarde lir. Preostale milijarde naj bi 
v bodoče namenili posameznim odse
kom pri obnavljanju pokrajinske ceste 
Tržič Gradež.

Nenaden gradbeni zagon odborniš- 
tva za javna dela, kot so ga označili 
med razpravo, in izdatno število mili
jard, ki bodo potrebne za uresničitev 
vseh predvidenih posegov, sta nekaj 
nevšečnosti povzročila večini že v po
nedeljek zvečer, ko so na tajni seji 
odobrili sklepe, s katerimi je odbor 
poveril raznim inženirjem in arhitek
tom izdelavo zadevnih načrtov (stro
šek za načrtovanje se suče okrog 700 
milijonov lir). Za kritje stroškov zaen
krat še ni denarja, pač pa bo treba še 
zaprositi za posojila zavoda Cassa De- 
positi e Prestiti oz. drugih denarnih 
zavodov. Zato so plačilo honorarjev 
načrtovalcem podredili dejanskemu 
začetku izvajanja načrtov.

To postopanje in nejasnosti v zvezi 
z načrtom za obnovo bivše kolonije v 
Lužnicah, so izzvali oster protest na
čelnika PSI Geja in komunističnih 
svetovalcev. Tako eden kot drugi so v 
ponedeljek zapustili dvorano. Večina 
je sklepe odobrila le "po zaslugi" mi- 
sovca Cosme, ki je s svojo odločilno 
prisotnostjo zajamčil sklepčnost.

Spor se je nadaljeval v torek ob 
odobritvi izvršilnih načrtoV. Gej je ta
koj prešel v napad: »Manjka vsaj mi
nimalno načrtovanje posegov, analiza 
uresničljivosti, določitev prednosti pri 
izvajanju. Kar naenkrat smo se znašli 
pred načrti za skoraj 30 milijard lir, 
kar je več od vsega, kar je kdajkoli 
doslej uresničila Pokrajina na področ
ju javnih del.« Gej je ugotovil, da niti 
za en načrt ni še zagotovljeno finan
čno kritje, kar meče temno senco na 
uresničljivost vsega sklopa posegov. 
Potrebno bi bilo jasno načrtovanje ne 
pa nejasni okvir pobožnih sanj.

Predloge odborništva za javna dela 
je kritiziral tudi komunist Cattunar, 
češ da seštevek izvršilnih načrtov še 
ne pomeni programiranje delovanja. 
Kritiziral je tudi nekatere aspekte po
sameznih načrtov in zaključil, da »ni 
mogoče resno misliti, da bi na en mah 
lahko zadostili vsem potrebam, potem 
ko ni bilo dolga leta nič narejenega«.

Bergamin (KD) se je sicer postavil v 
bran načrtom, dejal pa je (nasprotno 
od Bressana), da mora biti njihovo iz
vajanje postopno in tudi nakazal, ka
terim naj bi dali prednost. To je pri
vedlo do spremembe v predlaganem 
besedilu nekaterih sklepov, iz katere
ga je bilo treba črtati licitacijo za ta
kojšnjo poveritev del. Celotni pro
gram naj bi izvajali v triletnem ob
dobju.

Gej, ki je Bergaminu očital, da na
stopa kot ' načelnik cele večine" in ne 
samo KD, je ugotovil, da to spreminja

vsebino sklepov, glede katerih pa sta
lišče odbora še ni jasno. Besedni spor 
med načelnikoma KD in PSI pa je bil 
je uvod v hujši prepir, ki ga je nekaj 
minut kasneje sprožil odgovor odbor
nika Bressan. Očital je Geju, da je dan 
prej zapustil dvorano in istočasno iz
rekel priznanje "odgovornejšemu rav
nanju" neofašista, ki je omogočil odo
britev sklepov. Ob teh besedah je Gej 
vzrojil, pridružili so se mu protesti iz 
vrst KPI. Cumpeta je skušal pomiriti 
duhove, nato pa je pred nevarnostjo 
vsesplošnega prepira prekinil sejo in 
sklical načelnike večinskih strank.

Potrebna je bila skoraj cela ura, da 
je prišlo do razčiščenja (Bressan se je 
v dvorani opravičil Geju) in nadalje
vanja seje. Sledila je odobritev skle
pov, ki so jih podprli svetovalci veči
ne. Odobreni načrti in predvideni 
zneski so sledeči. Preureditev paviljo
na B v bivši psihiatrični bolnišnici za 
10 razredov znanstvenega liceja v Go
rici bo stala 800 milijonov lir. Za ob
novo poslopja v Ul. Rismondo 6, kjer 
je bil prej zavod Cankar in kjer name
ravajo urediti prostore za urade (ni pa 
še določeno katere) je predvidena mi-

Do nedelje, 2. avgusta, je v Gradiš
ču, na poskusnem zemljišču šole Pao- 
lino d'Aquileia, odprta zanimiva raz
stava cvetja, ki so jo pripravili v glav
nem dijaki in profesorji omenjene 
šole, ob sodelovanju združenja cvetli
čarjev iz naše dežele, Občine Gradišče 
in Goriške pokrajine. Na ogled je nad 
300 vrst cvetic-enoletnic, ki so primer
ne za gojenje v tukajšnjih klimatskih 
pogojih.

Podobno razstavo so na šoli pripra
vili že lani in tudi prejšnja leta, ven
dar so si jo ogledali le strokovnjaki. 
Tokrat so se odločili da uspehe bodo
čih kmetijskih (in cvetličarskih) stro
kovnjakov pokažejo širšemu občin
stvu. Eden od razlogov je tudi v tem, 
da bo šola, ki je odslej delovala kot 
sekcija kmetijskega instituta s sede
žem v Čedadu, postala povsem samos
tojna. Tu naj bi kmetijski strokovnjaki 
spopolnjevali svoje znanje s področja 
cvetličarstva, panoge, ki je tudi v na- 
šihkrajih v precejšnjem razmahu .

Te dni so na šoli priredili tudi po- 
membeno strokovno posvetovanje z 
udeležbo priznanih strokovnjakov 
(tudi iz tujine) in vrtnarjev ter cvetli
čarjev z območja severovzhopdne Ita
lije. Na posvetovanju so razpravljali o 
zelo različnih vprašanjih, ki se pojav
ljajo ob gojenju enoletnic, posebej pa 
cvetja, ki uspeva v naravnem okolju, 
to je na odprtih gredah.

Ob tem velja omeniti, da je pobudo 
šole in zlasti organizacijo simpozija, fi
nančno podprla Goriška trgovinska 
zbornica s prispevkom iz Goriškega 
sklada.

lijarda- in 24 milijonov. Za kmetijski 
zavod v Gradišču 885 milijonov (za ta 
najnujnejši poseg so tudi odobrili raz
pis licitacije za zakup del), ža nov in
dustrijski zavod v Štarancanu 4 mili
jarde in 250 milijonov lir, za pridobi
tev štirih učilnic in drugih prostorov 
pri znanstvenem liceju v Tržiču 783 
milijonov. Za to šolo so predvideli 
tudi začasno rešitev s takojšnjo na
mestitvijo dveh montažnih struktur 
(60 milijonov). Stroške za šolstvo do
polnjuje tudi poseg za nujna dela v 
zavodu Galilei v Gorici (50 milijonov).

Milijardo in 400 milijonov bo zahte
val nov most pri Trussiu med občina
ma Dolenje in Corno di Rosazzo, ne 
meji med goriško in videmsko pokra
jino. prva bo prispevala 553 milijonov, 
druga pa 847. Najbolj izdaten bo stro
šek za obnovo ceste Tržič:Gradež. 
Odobrili so splošni načrt, ki predvide
va dela v vrednosti 18 milijard lir in 
hkrati izvršilne načrte za začetek del 
na prvih treh odsekih (pri industrijski 
coni v Tržiču, skozi naselje Bistrigna 
in končni odsek pri Gradežu) v skupni 
vrednosti 5 milijard in 230 milijonov 
lir.

Razstava poskusnih gred cvetja, kjer 
je zasajenih, kot je bilo slišati, nad 16 
tisoč sadik, bo odprta do 2. avgusta. 
Urnik ogleda pa je naslednji: ob de
lavnikih od 8. do 12. ure in ob nede
ljah in praznikih od 9. do 12. ure ter 
od 16. do 20. ure.

Jutri občinski svet 
v Gorici

Kljub že izrazito počitniškemu vz
dušju, se bo jutri zvečer sestal občin
ski svet v Gorici. Dnevni red je tudi 
tokrat precej obsežen. Svet bo moral 
odločati o dokaj različnih vprašanjih. 
Med drugimi o vprašanjih prostorske
ga načrtovanja in prilagoditve regula
cijskega načrta, o posegih za urejanje 
prostora na goriškem gradu, o izplači
lu raznih prispevkov.
Seja je napovedana za 18.30.

Rajonski svet 
v Ločniku

Nadaljujejo se posvetovanja s pred
stavniki rajonskih svetov in občanov, 
glede prilagoditve splošnega regula
cijskega načrta deželnemu regulacij
skemu načrtu. Tak sestanek bo v po
nedeljek, 27. t. m., v Ločniku, na sede
žu rajonskega sveta s pričetkom ob
20.30. Srečanja se bosta udeležila arhi
tekta Chinese in Merlo, ki sta Od Ob
čine prejela nalog za uskladitev urba
nističnega instrumenta.

Pri speleološkem klubu Kraški krti 
so doslej veliko pozonosti namenjali 
vzgojnemu delu z mladimi, dejavnosti, 
ki je nujno potrebna za uspešno in 
predvsem varno spuščanje v kraško 
podzemlje. Doslej so pripravili že tri 
osnovne tečaje jamarske tehnike. Le
tos bodo to pobudo uresničili že četr
tič, tokrat v sodelovanju z vsedržavno 
šolo za jamarstvo, ki deluje v okviru 
italijanskega alpinističnega združenja 
(CAI) in pod pokroviteljstvom dober- 
dobske občine.

Tečaj bo v septembru in bo obsegal 
nekako dva dela: teoretični del s stro
kovnimi predavanji, predvajkanji dia
pozitivov itd. in praktični del z eks
kurzijami v brezna in jame na kraš- 
kem območju, predvidoma tudi preko 
meje.

Od predsednika odseka, Stanka Ko
siča, smo izvedeli, da se v tečaj lahko 
prijavijo mladi, starejši od 15 let. Mla
doletniki morajo imeti pisno privole- 
nje staršev, oziroma skrbnikov.

Osnovno opremo za spuščanje po 
vrvi bo nudilo udeležencem društvo.

Glede dejavnosti Kraških krtov ve
lja omeniti, da bodo pomagali pri or
ganizaciji slovesnosti in morebitnih 
športnih in rekreacijskih manifestacij

Pismo profesorja Raimonda Stras- 
solda, ki ga je naš dnevnik objavil v 
petek, 17. t. m., in v katerem podpis
nik, soustanovitelj in dolgoletni so
delavec Inštituta za mednarodno so
ciologijo (ISIG) ostro kritizira sedanje 
raziskovalne usmeritve samega Inšti
tuta, je odjeknilo tudi v deželnem 
svetu. Svetovalec Ivan Bratina in 
drugi svetovalci KPI so s tem v zvezi 
vložili pismeno vprašanje deželni up
ravi.

Strassoldo je v bistvu očital, da 
ISIG ne spoštuje več statutarnih 
smernic, ki so narekovale raziskave o 
sožitju med narodi, za pospeševanje 
kulturnega, gospodarskega in social
nega razvoja prebivalstva, raziskave 
za mir in podobno, medtem ko se je 
danes Inštitut posvetil raziskavam na 
področju vojaške strategije, naravnih 
katastrof in objavljanju drugih spi
sov, ki nimajo nič skupnega s prvot
nimi izhodišči.

Komunistični svetovalci na Deželi 
ugotavljajo, da je ta nova usmeritev 
že nekajkrat prišla do izraza med raz
pravami v deželnem svetu. Ne da bi 
se vmešavali v raziskovalno avtono
mijo Inštituta ocenjujejo, da Dežela 
izdatno finansira ISIG, zato da bi 
uresničeval statutarne in ne kake 
drugačne smernice. Letos je Dežela v 
ta namen prispevala z rednim pri
spevkom 250 milijonov lir ter dodat
ne pol milijarde z izrednim prispev
kom iz sklada za izvajanje Osimskih 
sporazumov. Ker državna obramba, 
niti zgolj v študijskem pogledu, ne 
sodi med deželne pristojnosti in ker 
je Dežela s posebnim zakonom pred

ob odprtju kulturnega in športnega 
centra na Vrhu. Razmišljajo pa tudi o 
možnosti organizacije, predvidoma 
šele prihodnje leto, jamarskega simpo
zija s sodelovanjem predstavnikov Ja
marske zveze Jugoslavije in Jamarske 
zveze Slovenije.

Izgubljeno najdeno
V uradih mestnih redarjev v Ul. 

Mazzini so na voljo pravim lastnikom 
sledeči predmeti: otroško kolo model 
"cross", žensko kolo, tri moška kolesa, 
pet zložljivih koles, štiri motorna kole
sa, žepni računalnik, zapestnica, za
pestna ura, znesek denarja, težka jopa 
ter več svežnjev ključev.

Poziv za pomoč 
živalim

Skupina ljubiteljev živali nas je 
vljudno zaprosila za objavo poziva, naj 
bi občani v teh dneh, neznosne vroči
ne, priskočili na pomoč živalim brez 
gospodarja. Ni treba veliko: zadostuje 
že to, da bi na primerna mesta posta
vili posode z vodo.

nedavnim poudarila voljo po podpi
ranju in uveljavljanju kulture miru in 
sodelovanja med 'narodi, sprašujejo 
podpisniki, kakšno je stališče dežel
ne uprave do vprašanj, ki jih je po
stavil prof. Strassoldo. Poleg vsega, 
trdijo, je raziskovanje o morebitnih 
vojnih ali katastrofalnih scenarijih v 
nasprotju z uveljavljanjem politike 
dobrososedkih odnosov in sodelova
nja z bližnjimi narodi.

Interpelacije KPI 
v skupščini KZE

Predstavniki komunistične skupine 
v skupščini KZE so te dni vložili tri 
pisna vprašanja. V prven, podpisala 
sta ga Mirio Bolzan in Renzo Redivo, 
vprašujejo, če je resnična vest, da pri
stojni uradi KZE niso izrekli soglasja 
glede odprtja dveh odlagališč, za od
padni material na območju Krmina. 
Druga interpelacija se nanaša na fi
nančno poslovanje družinske posveto
valnice. Menda ta ustanova že dalj 
časa ni predložila obračunov, kar je 
imelo za posledico, da Dežela ni naka
zala prispevkov v smislu dež. zakonov 
81/78 in 18/79. Tudi tretje vprašanje 
zadeva poslovanje družinske posveto
valnice. Podpisniki (Salomoni, Moimas 
in Mazzarin) želijo vedeti, če so uslu
ge v posvetovalnici, upoštevajoč za
dnja določila glede samoprispevka za 
zdravstvene usluge, brezplačne in če 
je uprava poskrbela ali misli poskrbeti 
za ustrezno informiranje občanov.

Na kmetijski šoli v Gradišču 
do 2. avgusta razstava cvetja

Interpelacija KPI na Deželi 
o polemiki v zvezi z ISIG

Anglo-albanska skupina nocoj na Gradu

Šest Mustafajev prinaša 
etno-beat in avtoironijo

Pod platneno streho na grajskem dvorišču se bo drevi predstavila nadvse 
originalna glasbena skupina, ki sodi med najbolj uveljavljene evropske izvajal
ce dandanes dokaj popularne glasbene zvrsti, ti. etno-beata. Gre za šest Alban
cev, pet bratov skupaj s stricem, ki so si z nazivom 3 Mustaphas 3 utrli pot 
najprej v angleškem nato pa postopoma v evropskem glasbenem prizorišču.

Pripovedujejo, da jih je pred nekaj leti "odkril" neki DJ pri BBC v vasici 
Szegerely, ob albanski meji z Grčijo. Prevzelo ga je njihovo virtuozistitno 
izvajanje domače folklorne glasbe, vrtoglavi ritem in vnašanje ekzotičnih vz
hodnjaških motivov. Od prvih nastopov v londonskih klubih do mednarodnega 
uspeha je minil razmeroma kratek čas, med katerim so izdali štiri plošče.

Del uspeha gotovo dolgujejo tudi ironiji v nastopanju. Med koncerti ponuja 
stric Patrel publiki (»z njim nas druži edino ljubezen za krompir«, pravijo ostali) 
melone in grozdje. Izjavili so, da »edino radio Tirana razpolaga z resnico, ne pa 
vaše revije z ostudnimi slikami«, »prizadevamo si, da bi vatikanski radio pre
našal naše hite, ker imamo tam mnogo fansov«, »naš edini cilj je prepričati 
zahodnjake, da naša pokrivala nikakor niso smešna« in podobne domislice.

Nocojšnji koncert, ki obeta torej ob svojevrstni glasbi tudi nemalo zabave, 
prireja s pričetkom ob 21. uri zadruga Mitt.

Še zmeraj v veljavi prepoved 
kopanja v morju v Marini Julii

Prepoved kopanja v morju v Marini 
Julii še zmeraj ni bila preklicana. Po 
vsej verjetnosti bo treba počakati do 
konca meseca, oziroma do izida na
slednje analize vode. Zaradi prepovedi 
protestirajo predvsem turistični opera
terji v tem obmorksem turističnem na
selju, saj je gostov, prav zdaj, ko je 
sezona na višku, bolj malo.

Ob prepovedi, ki je stopila v veljavo 
prve dni julija, se nadaljujejo polemi
ke, okrog odgovornosti za tako stanje, 
ki se pravzaprav ponavlja iz leta v 
leto. Vsakokrat je veliko besedi in raz
prav, konkretnih ukrepov za dokon
čno ureditev tega vprašanja (ureditev 
kanalizacije in namestitev čistilnih 
naprav) pa ni.

Plaže v Marini Julii se poslužujejo v 
glavnem prebivalci Tržiča in bližnjih 
krajev, med kopalci (ko morje ni tako 
okuženo, kakor je te dni) pa je tudi 
veliko Tržačanov.

Varčujmo z vodo
Razmeroma skromne padavine ob 

koncu tedna so za malenkost ohladile 
ozračje, niso pa namočile vrtov in njiv. 
V zadnjih dveh dneh je spet poskočila 
poraba vode, ker se občani do zdaj 
niso veliko zmenili na priporočila za 
varčno ravnanje z vodo. Prekomerna 
poraba povzroča namreč zmanjšanje 
pritiska v omrežju. Posledice se po
znajo predvsem v višjih legah, kamor 
voda ne priteče.

Pri vodovodnem konzorciju Cafo in 
v občinah, kjer omrežje upravlja ome
njena ustanova, so te dni spet ponovili 
poziv občanov, naj vodo uporabljajo 
samo za umivanje in kuho in naj ne

zalivajo vrtov in njiv. Prav tako velja 
priporočilo za varčno ravnanje tudi na 
območju goriške občine.

Priporočila sindikata 
CISL - zdravstvo

Julij in avgust sodita med "počitniš
ke mesece". Vendar je treba včasih 
tudi na počitnicah iskati zdravniško 
pomoč. Kako ravnati v takih slučajih, 
posebno glede izplačila honorarja za 
zdravniški pregled v ambulanti ali na 
domu? Sindikat zaposlenih v zdrav
stvu (CISL) je te dni posredoval nekaj 
osnovnih pojasnil, ki jih velja vseka
kor upoštevati. Tarifa za zdravniški 
pregled v ambulanti zdravnika, ki po
godbeno sodeluje z Državno zdrav
stveno službo znaša 6 tisoč lir. Za pre
gled na domu pa 10 tisoč lir. To seve
da velja za oskrbovance, ki so na po
čitnicah izven domačega kraja. Strogo 
je treba upoštevati tudi urnik poslova
nja ambulant, oziroma urnik, ki je do
ločen za zdravniške preglede na 
domu. Za nujne zdravniške preglede v 
nočnih urah, (med 20. uro in 8. uro) ter 
med prazniki, naj se oskrbovanci obr
nejo na dežurno zdravniško službo, ki 
je brezplačna. Posebno priporočilo: za
varovanci naj imajo s seboj izkaznico 
KZE.

Berite

»Novi Matajur«

Darinka in Jožko sta Janu podarila 
bratca

ELIJA
Novemu članu želi vso srečo in hi

ter vstop med odbojkarje, domačim 
pa čestita

Združena ženska odbojka 
Agorest.

izleti
Slovensko planinsko društvo priredi 

od 30. julija do 2. avgusta izlet v Grau- 
binden v Švici z vzponom na Piz Lischa- 
na in Piz Sesvenna. Prevoz z lastnimi 
sredstvi. Informacije pri odborniku 
Klemšetu (tel. 882079 v večernih urah).

kino
Gorica

VERDI Zaprto do 21. avgusta.
CORSO Zaprto. Jutri 18.00-22.00 »The 

barbarians«.
VITTORIA 17.30-22.00 »Carezze supere- 

rotiche«. Prepovedan mladini pod 18. 
letom.

Nova Gorica in okolica
SOČA 18.30 »Maščevanje inšpektorja 

Clousoja«, ob 20.30 »Orožje proti ug
rabiteljem«.

DESKLE Zaprto.

šolske vesti
Nižja srednja šola Ivan Trinko ob

vešča, da je do 1. avgusta podaljšan rok 
za vpis v tečaj 150 ur, ki omogoča prido
bitev diplome nižje srednje šole. Pojasni
la in prijave v tajništvu šole v Ul. Alvia- 
no.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Tavasani, Korzo Italia 10, tel. 84576.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 
Comunale 1, Ul. Terenziana 26, tel. 
44387.
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Razgovor z ravnateljem SSG M. Košuto V soboto

Od novega repertoarja do problemov 
ki se nakazujejo za novo sezono

na Koroškem 
Miklova Zala
•» • Ki. ggp|g * '
SLOVENSKO UtfOSKO 6L6DAUŠCE SAMCffiASTNiKI;;

Poletni čas ni samo čas dopusta. Je 
tudi čas, ko v kulturnih ustanovah po
tekajo obračuni o pretekli sezoni in se 
polagajo temelji prihodnje sezone. 
Tako smo se tudi spomnili našega gle
dališča, ki mu zadnje sezone niso bile 
pretirano naklonjene, saj so z vsako 
novo sezono prišle na dan tudi nove 
in zmeraj hujše krize. O našem gleda
lišču smo razmišljali v družbi ravnate
lja Miroslava Košute, ki je kljub vse
mu kar optimistčno razpoložen za na
slednjo sezono.

V lanski sezoni je Slovensko stalno 
gledališče skoraj v celoti realiziralo 
začrtani program z razpoložljivimi

sredstvi, kljub temu da ta sredstva 
niso dosegla v proračunu načrtovane 
vsote, saj je od ministrstva prejelo le 
80% začetnega prispevka. ' Posebno se 
moramo za to zahvaliti upravnemu 
svetu in članom Izvršnega odbora, ki 
so osebno garantirali posojilo, s po
močjo katerega smo lahko zaključili 
sezono," je poudaril ravnatelj SSG Mi
roslav Košuta.

V lanski sezoni je dosegel izreden 
uspeh Cankarjev Za narodov blagor. S 
tem delom je naše gledališče gostova
lo tudi na Sterijevem pozorju in v Be
ogradu. "Uspeha v Novem Sadu ne 
predstavljata samo nagradi režiserja 
Dušana Jovanoviča in Borisa Cavazze, 
ampak vse tisto, kar je bilo napisane
ga o celotnem kolektivu," je dodal Ko
šuta. Uspešne so bile tudi ostale pro
dukcije od Smrti trgovskega potnika 
do Kontrabasa in otroške igre Ole 
Luk. Cankarjev Za narodov blagor pa 
bo gostoval oktobra na Borštnikovem 
srečanju v Mariboru. V okviru spre
mljevalnih prireditev se bo srečanja 
udeležil tudi Stiskindov Kontrabas.

Kot Damoklejev meč je nad sezono 
Slovenskega stalnega gledališča visela 
zahteva ministerske okrožnice, po ka

teri morajo imeti stalna gledališča 150 
dni predstav v svoji lastni dvorani. 
Prav zato je na začetku lanske sezone 
šla v Rim delegacija izvršnega odbora, 
da bi na ministerstvu za kulturo osvet
lila stanje našega gledališča. Našim 
predstavnikom so sicer zagotovili, da 
se ministerstvo ne bo strogo držalo 
okrožnice. Med sezono pa je prišlo na 
dan, da je v krizi še pet italijanskih 
stalnih gledališč z javno upravo. Samo 
stalna gledališča, ki dobijo podporo, 
morajo namreč izpolniti obvezo 150 
predstav. V nasprotnem primeru pride 
do zmanjšanja državnih prispevkov, 
kar se je v lanski sezoni zgodilo tudi 
našemu gledališču.

Prav v teh dneh je našemu gledališ
ču uspelo izpolniti obvezo 150 pred
stav, zaradi česar bi mu moralo minis
trstvo nakazati vsa tista sredstva, ki 
jih je na začetku lanske sezone zadr
žalo. V okrožnici za prihodnje leto mi
nistrstvo od SSG zahteva 100 predstav 
v Kulturnem domu. Pojavile pa so se 
nove zahteve: dvorana bo morala biti 
pri vsaki predstaviv prihodnji sezoni 
vsaj do polovice zasedena. "Ministr
stvo zahteva to, ker hoče zmanjšati 
število priznanih gledališč, ki uživajo 
državno podporo," je Košuta natančno 
povedal.

Na koncu prejšnje sezone je bil skli
can občni zbor Društva slovensko gle
dališče, na katerem so izglasovali 
spremembe v vseh gledaliških orga
nih: imenovan je bil nov Upravni svet, 
izvoljen je bil nov predsednik, imeno
van je bil nov umetniški svet in kmalu 
bo imenovana Igralska komisija, ki jo 
bodo igralci izvolili iz svojih vrst in 
bo dopolnjevala umetniški svet. "Or
gani so bili imenovani odločno pre
pozno, da bi lahko v miru planirali 
prihodnjo sezono. Do danes namreč 
repertoar ni še točno določen," je pri
pomnil ravnatelj SSG.

V prihodnji sezoni bo SSG imelo na 
razpolago predvidoma eno milijardo 
in 800 milijonov lir, od tega pa bodo 
morali odšteti nad 300 milijonov pa
sivnih obresti, ki so posledica lansko
letnih posojil. Gledališče bo tako za 
naslednjo sezono imelo na razpolago 
slabo poldrugo, milijardo, medtem ko 
je že lanski proračun znašal 2 milijardi 
in 100 milijonov lir. Zato bo gledališče 
podpisalo pogodbe z delavnim in 
umetniškim osebjem samo za čas, za 
katerega bo dovolj denarnih sredstev, 
kar bo povzročilo še dodatne težave 
pri vodenju te naše ustanove.

Kar zadeva morebitne težave z an
samblom in drugim osebjem, je Košu
ta povedal, da bo mogoče to stanje 
olajšal sklep upravnega sveta, ki uvaja 
poletno sezono. Redna sezona naj bi 
se zaključevala aprila, poletna sezona

pa naj bi se začela julija, ko je veliko 
povpraševanja po predstavah na pro
stem. O točnem trajanju poletne sezo
ne se bo vodstvo pogovorilo s člani 
kolektiva in skušalo najti rešitev, ki bi 
bila za vse zadovoljiva.

Sedanji predsednik SSG Jože Pirje
vec se bo o stanju našega gledališča 
najprej pogovoril z tržaškimi parla
mentarci. Do danes se je srečal s sena
torjem Stojanom Spetičem in senator
jem Arduinom Agniellijem, v.kratkem 
pa naj bi se srečal še s poslancem Ser- 
giom Colonijem in parlamentarci ce
lotne Dežele. Skupaj z ravnateljem 
Košuto sta bila tudi v Ljubljani, kjer 
ju je sprejel predsednik RK SZDL Slo
venije Ciril Zlobec. Sestanka so se po
leg drugih udeležili tudi minister za 
kulturo Vladimir Kavčič in Matjaž 
Kmečel, ki je odgovoren, za kulturo 
pri CK ZKS. "...Saj ne moremo mimo 
dejstva, da pripadamo enotnamu kul
turnemu prostoru in smo potrebni mo
ralne in politične podpore matične do
movine, pa čeprav smo finančno po
vsem odvisni od Italije," je nadaljeval 
ravnatelj SSG.

V prihodnji sezoni se bo mogoče an
sambel SSG povečal. Ansambel bi po
treboval nekaj novih moči, predvsem 
mlade moške. Na mlade igralke bodo 
morali še za nekaj časa počakati, saj 
dve tržačanki, Lučka Počkaj in Irena 
Zubalič, študirata na ljubljanski Aka
demiji. Medtem sta že nekajkrat z an
samblom SSG sodelovali Alda Sosič in 
Tanja Pečar, ki izhajata iz amaterskih 
skupin. "Vprašanje je, če bomo lahko 
dobili koga za celo leto, saj je naše 
finančno stanje še vedno kritično," je 
pripomnil ravnatelj. Tudi o tem bosta 
morala namreč razpravljati Upravni 
svet in Izvršni odbor. Vsekakor bi bilo 
potrebno, po besedah Košute, dobiti v 
ansambel vsaj enega mladega igralca.

Upoštevati moramo tudi dejstvo, da 
prihodnje sezone naše gledališče ne 
more začeti, če ni že prej začelo z ob
novitvenimi deli. V ta namen je Izvr
šni odbor sklenil, da na lastno odgo
vornost najame posojilo 300 milijonov, 
s katerimi naj bi obnovili samo notra
njost dvorane brez odra. Iztočasno pa 
je uprava zaprosila odgovorne oblasti, 
da bi obnovitvena dela v Kulturnem 
domu lahko izvedli v treh obdobjih, se 
pravi v treh letih. Notranjost dvorane 
bodo obnovili takoj, ostalo bodo iz
vedli v naslednjih dveh poletjih.

V prejšnji sezoni je SSG bilo prvič 
deležno sponsorizacije naših bank in 
nekaterih podjetij. "Prepričan sem, da 
se naše vprašanje ne bo rešilo pravo
časno v tej sezoni in niti v prihodnji 
sezoni in tako, upamo, da nam ti naši 
sponsorji pretekle sezone ne bodo od
rekli podpore tudi za prihodnjo," je 
dodal Košuta.

S slovenskim filmom Heretik 
zaključen informativni spored

PULJ — Četrti dan festivala. S filmi 
torkovega sporeda smo prešli nekako 
v drugi del 34. FJIF v Pulju. S predva
janjem tretjega slovenskega filma, 
Stojenovega Heretika, ki sta ga skupaj 
producirali RTV Ljubljana in Viba 
Film, se je zaključil informativni spo
red v kinu Beograd. V tem terminu so 
bili sicer prikazani samo trije filmi, 
zato ne moremo jemati Informative 
kot posebno strukturiran in homogen 
sklop filmov. A o tem kdaj drugič. V 
teh prvih festivalskih dneh se je tudi 
zvrstila marsikakšna bolj ali manj od
mevna manifestacija. V nedeljo so 
otvorili razstavo slovenskega filmske
ga plakata. V ponedeljek pa je bila 
svečana seja »Jugoslavije film« ob 40- 
letnici delovanja tega skupnega pod
jetja, ki so ga ustanovile in ga financi
rajo vse jugoslovanske distribucijske 
in produkcijske hiše za plasma jugofil- 
ma v tujini. Ob tej priliki je predsed
stvo SFRJ podelilo Jugoslaviji film 
eno izmed najvišjih državnih odliko
vanj: Orden z zlatim vencem. Vmes so 
šebile predstavitve knjig (Zgodovina 
jugoslovanskega filma Petra Volka) in 
druge filmske publicistike (na primer 
izdaje beograjskega Inštituta za film). 
Sedaj pa, ko se je zaključila informati- 
va, se nam obetajo še razna strokovna 
srečanja in omizja: tematska konferen
ca Zveze društev filmskih delavcev 
-Jugoslavije, okrogla miza o estetiki 
jugoslovanskega filma, itd.

Kaj pa včerajšnji spored, (v torek) v 
Areni?. Po duhoviti in sugestivni uver
turi kratkega filma Karpa Godine 
(Zdravi ljudje za razvedrilo, 1971), je 
bil najprej na vrsti Oficir s ružom (Ofi
cir z vrtnico), dokaj konvencionalna 
ljubezenska melodrama, postavljena \* 
usodno povojno leto 1945. Hrvaški re
žiser Dejan Sorak nam pač predlaga 
stereotipen, običajni ljubezenski tri
kotnik med fino gospo zagrebške bur- 
žoazije (sicer vdovo umrlega partizan
skega aktivista), mladim poročnikom 
Titove vojske in njegovo 18-letno lju
bimko, kjer čustva in strasti ostajajo 
neizražene in sploh ne preglasijo šar
mantne glasbe Wagnerjeva Tristana 
in Isolde. Oficir z vrtnico je v proiz
vodnji Jadran filma iz Zagreba in 
Center filma iz Beograda.

Izvirnejši in vsekakor zanimivejši je 
bil prvenec Sarajevčana Miroslava 
Mandiča, Život radnika (Življenje de
lavca). Človek, ki je največji del svoje 
življenjske energije usmeril v delo za 
uresničenje »velikih idealov«, se znaj
de v hudi krizi. Vse se kar naenkrat 
zgrudi nanj. Zlomi se nekdanja dru
žinska solidarnost: dokončno se skre
ga z ženo in sinom ter ju odslovi od 
doma. Požrtvovalni povojni udarnik 
tudi enostransko odloči, da bo zapustil 
delo... Učinkovita, realistična fotogra
fija slovenskega snemalca Vilka Filača 
potensira do skrajnosti družbeno-kri- 
tično ost Mandičeve lahkospoznavne 
metafore o sodobni Jugoslaviji in nje
ni vsestranski krizi. Življenje delavca 
sta producirala Forum in televizija iz 
Sarajeva.

Davorin Devetak

V prihodnji sezoni bo gledališče na
menilo šolam še poseben program, ki 
naj bi mimo rednega repertoarja vse
boval vrsto literarnih in drugih manj
ših prireditev s kulturnega območja, 
na katerem SSG deluje. Planiran je 
poseben večer ob stoletnici rojstva 
Vuka Karadžiča, poseben koncertni 
večer bo posvečen tudi Umbertu Sabi. 
V zvezi s Cankarjevim ciklusom na
merava naše gledališče realizirati, v 
prihodnji sezoni vrsto srečanj na šo
lah. Hkrati pa sta v umetniškem svetu 
tudi profesorica Nada Pertot in pisa
telj Alojz Rebula, ki bosta našemu gle
dališču tu nedvomno lahko nudila 
svojo pomoč.

Repertoar za naslednjo sezono še ni 
dokončno fzdelan. Sezona naj bi se za
čela z Nušičevo Sumljivo osebo v re
žijski interpretaciji slovitega beograj
skega režiserja Dejana Mijača, nagra
jenca letošnjega Sterijevega pozorja. 
Za Cankarjev ciklus'je letos na vrsti 
Kralj na Betajnovi v režiji Maria Urši
ča. Za mladinsko delo se v teh dneh 
Miroslav Košuta pogovarja z režiser
jem Markom Sosičem. "V naslednji se
zoni bo pri nas gostovala ljubljanska 
Drama in sicer z Brechtovo Malomeš
čansko svatbo. Z Mariborom se meni
mo, da bi nam ponudili Ženitno meše- 
tarko, v kateri nastopa kot gost tudi 
Stane Starešinič. Obiskalo naj bi nas 
tudi Mestno gledališče ljubljansko, za 
predstavo se še nismo dogovorili," je 
pogovor zaključil Miroslav Košuta.

ZVONKO PETJE

25: 26.:? 1.,2.)15M6.SSr87j20.30

CELOVEC — V Svatnah pri Vrbi 
se v soboto prične predstava Miklo- 
ve Zale, ki spada v že tradicionalna 
gledališka srečanja, ki jih na Koroš
kem v poletnem času uprizarjajo na 
prostem. Prireditelj je Slovenska 
prosvetna zveza Celovec, organiza
tor in vodja predstave je Jože Rov- 
šek, režiser Peter Militarov, scenog
rafijo pripravlja Saša Kump, glasbo 
pa je prispeval Gal Hartman. Med 
igralci, ki bodo uprizorili Miklovo 
zalo, so tudi trije gostujoči, sicer pa 
bo nastopil šorok ansambel domači
nov. Za konec tedna velja torej vabi
lo na Koroško.

VKRCA! SE!
STANDA PONUJA NOVE UGODNOSTI.

Odkrij svet ugodnosti Stande. Najpomembnejši 
in najpopolnejši trgovski center v mestu je od
slej še boljši. Ponuja ti udobnost novih storitev, 
kot je na primer popolnoma prenovljen odde
lek z živili in oddelek za prodajo na drobno. 
Zaupaj Standi, tam je ugodnost doma.

sranon
«
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Razsodišče nogometne zveze ni povsem ugodilo tožilčevim zahtevam

Triestina kaznovana »le« s penalizacijo
MILAN Tržaškim nogometnim 

privržencem je usoda prizanesla: Tri
estina bo tudi prihodnje leto nastopala 
v B ligi, čeprav bo vnovič prisiljena 
odigrati neugodno vlogo zasledovalca, 
kajti začela bb svoje prvenstvene boje 
na izhodiščnem položaju -5 točk. Ena
ka usoda je doletela drugega obtožen
ca Empolija, ki bo 5 točk penalizacije 
moral nadoknaditi v tridesetih kolih, 
kolikor jih šteje prvenstvo A lige. Ne
posredna krivca, predsednika obeh 
klubov De Rili in Pinzani, sta se izma
zala bolje kot sta pričakovala: obema 
je disciplinska komisija italijanske no
gometne zveze, ki je obravnavala do
mnevno prikrojevanje izidov tekem 
med Triestino in Empolijem, naložila 
tri letno prepoved opravljanja funkci
je. Bivši tehnični vodja Triestine Luigi 
Piedimonte ter Silvano Bini, podpred
sednik toskanskega kluba, sta spričo 
zanemarljive obsodbe na trimesečno 
prepoved opravljanja funkcij, takore- 
koč odnesla celo kožo.

Tožilčev predlog očitno ni prodrl. 
Kot znano je Corrado De Biase zahte
val neposreden izpad za obe moštvi, 
petletno diskvalifikacijo za obtožena 
predsednika ter šestmesečno prepo

ved opravljanja poslov za Piedimonte- 
ja in Pinzanija.

Utemeljitev razsodbe potrjuje priza
nesljivo razpoloženje, ki je navdajalo 
člane razsodišča. Trojica je namreč pr
vič v zgodovini tovrstnih obravnav 
upoštevala dejstvo, da se ekipi nista 
okoristili z nasledki prikrojevanja izi
dov. Predvidena sta bila neodločena 
izida, medtem ko je v Empoliju zma
galo domače moštvo, Tržačani pa so 
se uveljavili na domačih tleh. Gre to
rej za olajševalno okoliščino, čeprav 
razsodišče v celoti soglaša s tožilcem, 
češ da so izsledki telefonskega prisluš
kovanja tržaške finančne straže ne
dvoumni in torej uporabni kot dokaz
no gradivo.

Odvetnik tržaškega drugoligaša An
tonio Stigliani je izrazil zmerno zado
voljstvo nad razsodbo, v isti sapi pa je 
napovedal pritožbo na vrhovno sodiš
če, ki bo zasedalo 31. julija. Zgražal se 
je zlasti nad odločitvijo razsodišča, ki 
je zavrnilo ugovor, češ da je do kazni
vega dejanja prišlo pred dvema leto
ma, ko je disciplinska komisija Triesti- 
ni že oprtala breme penalizacije petih 
točk zavoljo podobnih prekrškov.

Tržaška javnost je dokaj mlačno 
spremljala milansko razpravo in je

Predsednik De Riu - kaznovan s tri
letno prepovedjo opravljanja funkcij

nadvse umirjeno reagirala na objavo 
razsodbe. Oglasil se je edinole glasnik 
koordinacije »Triestina klubov«, ki je 
zatrdil, da navijači z olajšanjem sprej

mejo sklep razsodišča, obetajo pa si, 
da bo spričo penalizacije vodstvo uk
renilo vse potrebno za preprečitev iz
pada v prihodnji sezoni.

»Empoli je doživel nesluteno razo
čaranje«.. Navajamo srž izvajanja pod
predsednika Silvana Binija, ki je na
povedal »bojevito« zadržanje pred 
sodniki vrhovnega razsodišča. Očitno 
so Toskanci pričakovali popolno 
oprostitev. Trener Salvemini se raduje 
nad razsodbo in zaupa v občutljivost 
in modrost vrhovnih razsodnikov.

Najbolj je razsodba iznenadila vod
stvo Brescie, ki je kovalo dokaj viso
koleteče načrte za prihodnjo sezono, 
začenši s posodobitvijo in razširitvijo 
mestnega stadiona. Tamkajšnji navija
či pa se niso odzvali pravcatemu izzi
vu razsodišča in zaenkrat ne namera
vajo na ulice, kajti prepričani so, da 
bodo brez težav izbojevali zmago pred 
vrhovnim sodiščem.

V Campobassu, kjer so s pozornostjo 
sledili poteku milanske razprave, je 
razočaranje onemogočilo celo v takih 
primerih običajne poulične sprevode. 
Seveda se tudi vodstvo Campobassa 
ne bo odreklo prizivu na vrhovno so
dišče.

Atletika: »Golden Gala« v Rima

Svetovni rekord 
Aouite na 5000 m

RIM — Maroški atlet, ki pa že 
vrsto let živi v Sieni, Said Aouita 
je sinoči na madnarodnem atlet
skem tekmovanju »Golden Gala«, 
ki se je odvijal na olimpijskem 
stadionu v Rimu, postavil rekord 
v teku na 5 tisoč metrov. Bil pa je 
tudi prvi človek, ki je to razdaljo 
pretekem v času pod trinajstimi 
minutami. Podvig je namreč opra
vil v 12'58''39, medtem ko je bil 
prejšnji rekord (tudi njegov) 
13'00''46, ki ga je postavil pred 
točno dvema letoma. Prve tri kilo
metre je imel v sotekmovalcih ve
liko oporo, saj so mu narekovali 
zelo hiter tempo, nato pa -se je 
»osamosvojil« in v svoji »nori« 
tekmi proti času nato tudi uspel.

Sicer pa so atleti sinoči v Rimu 
dosegli nekaj odličnih rezultatov. 
V teku na 100 m je s časom 10'T5 
zmagal Calvin Smith (ZDA), tek 
na 1500 m je osvojil novozeland
ski atlet Walker (3'34"79), tek na 
110 m z zaprekami Campbell 
(ZDA, 13”31), tek na 100 metrov za 
ženske Torrencejeva (H '31), v skok 
v daljino pa je bil najboljši Sovjet 
Emmiyan z znamko 845 cm.

Po treh letih je francoski as dobil etapo na touru

Fignon zopet protagonist
Jadranje: svetovno prvenstvo 470 v Kopru

Tokrat najboljša domačina
LA PLAGNE Dvoboj med Delga- 

dom in Rochejem je tudi včeraj ogrel 
tour, a protagonist je bil tokrat Lau- 
rent Fignon, ki je po treh letih spet 
osvojil etapo francoske dirke in doka
zal, da se po poškodbi vrača v nekda
njo formo.

Francoski as se je podal v napad 35 
kilometrov pred ciljem v spustu proti 
Aigueblancheju. Le malo prej je prišlo 
člo ponovne združitve glavnine. Po pr
vem vzponu na Galidieru, najvišjem 
vrhu dirke (2.600 m), je zgledalo, da bo 
etapa dokaj enolična, toda že na vrhu 
Madeleineja je imel Roche 1'40" pred
nosti pred rumeno majico Delgadom, 
Mottetom, Fignonom in Bernardom. 
Nihče ni tedaj pričakoval, da bo Del- 
gado zmožen reagirati. Toda medtem 
ko sta Fignon in Fuerte, 20 km pred 
ciljem imela 2'35" prednosti pred Ra- 
mirezem in 3' pred glavnino, se je 
španski lider dirke odpočil in je le 
dva km po začetku zadnjega vzpona 
proti končnemu cilju šprintal ter z ne
zadržno akcijo pustil za sabo vse osta-- 
le tekmece ter se vodilnima približal

na eno samo minuto zaostanka. Toda 
tudi Delgadu je zmanjkalo sape in 
Roche je požrtvovalno nadoknadil za
ostanek ter ga skoraj dohitel, saj je na 
koncu vsega zgubil le 4", a mu je nato 
žirija prisodila še 10" kazni zaradi ne
dovoljene oskrbe s hrano. Po cilju je 
Roche tudi izgubil zavest, da so ga 
morali oživiti s kisikom. Brž si je opo
mogel, a so ga vseeno prepeljali v bol
nišnico, vendar bo danes zanesljivo na 
startu nove, težke preizkušnje s petimi 
vzponi.

Spet se je izkazal Italijan Loro. Bil 
je sedmi, na skupnem vrstnem redu pa 
se je povzpel še za štiri mesta in je 
zdaj šestnajsti.

Vrstni red 20. etape: 1. Fignon (Fr.) 
6.07'05" s poprečno hitrostjo 30,320 km 
na uro; 2. Fuerte (Šp.); 3. Parra (Kol.) 
po 39"; 4. Delgado (Sp.) 57"; 5. Roche 
(Irska) rol"; 6. Roux (Fr.) 1'05"; 7. Loro 
(It.) 114"; 8. Herrera (Kol.) 1'44"; 9. 
Mottet (Fr.) 1'57"; 10. Bernard (Fr.) 
3'03".

Skupni vrstiti red: 1. Delgado (Šp.) 
96.40'30"; 2. Roche (Irska) po 39"; 3.

Mottet (Fr.) 312"; 4. Bernard (Fr.) 4'08"; 
5. Herrera (Kol.) 5:50"; 6. Parra (Kol.) 
12'54"; 7. Fignon (Fr.) 14'44"; 8. Fuerte 
(Šp.) 14'57"; 9. Alcala (Meh.) 18’36"; 10. 
Criguielion (Bel.) 2411"; 11. Lejaretta 
(Šp.) 25'41"; 12. Echave (Šp.) 25'42"; 13. 
Ramirez (Kol.) 30'21"; 14. Zadrobilek 
(Av.) 36'28"; 15. Hampsten (ZDA) 
37'07"; 16. Loro (It.) 38'29".

Ženski tour: Caninsova 
in Longova nezadrži

LA PLAGNE — Prvi dami svetov
nega kolesarstva, Italijanka Canins in 
Francozinja Longo, sta tudi v 12. etapi 
ženskega toura bili za ostale tekmice 
premočni, saj je imela tretjeuvrščena 
Enzenauerjeva (ZRN) 210" zaostanka. 
Sprint je tokrat osvojila Longova, a 
Caninsove ni spodrinila s prvega mes
ta na Skupnem vrstnem redu, Italijan
ka ima namreč še vedno 2” prednosti. 
Kaže sicer, da je Italijanka nekoliko 
utrujena.

KOPER — Na svetovnem mladin
skem prvenstvu v jadranju za olimpij
ske jadrnice razreda 470 v Koprskem 
zalivu, je v današnji tretji regati zma
gala koprska posadka Matjaž Antonaz 
- Davor Glavina pred italijansko po
sadko Vascotto - Perelli in bratoma 
Campos iz Španije.

Koprčana, ki sta se z današnjo zma
go povzpela v vodstvo po treh regatah 
in se naenkrat znašla v borbi za eno 
od medalj, sta za razliko od prvih 
dveh regat, tudi dobro startala in si že 
v prvem krogu zagotovila več kot 200 
metrov prednosti.

Sicer pa je današnja regata potekala 
v znamenju imenitnega jadranja ju
goslovanskih posadk, med katerimi 
sta najbolj prijetno presenetila Čopi in 
Zabukovec, ki sta bila peta, Marinaz 
in Ugrin sta bila šesta in Kocjančič ter 
Planinšič sedma.

V skupni uvrstitvi so po treh rega
tah ob vodilnih Antonazu in Galvini 
zelo dobro uvrščeni tudi Magijar - 
Hajdinjak na četrtem, Kocjančič - Pla
ninšič- na petem in Marinaz.- Ugrin na

šestem mestu. Najboljšo italijansko 
uvrstitev imata Caverzasio in Portig- 
lia, ki sta trenutno na dvanajstem 
mestu. Danes bo ob 12. uri štart četrte 

regate. (Kreft)

SP: Italija delno razočarala

Floretistkam bron
LAUSANNE Italijanska ekipa 

floretistk je na svetovnem prvenstvu v 
sabljanju osvojila bronasto kolajno. V 
finalu za tretje mesto je namreč pre
magala ZRN z 8:5. Bortolazzi, Gandol- 
fi, Vaccaroni in Zalaffi so delno popra
vile negativen vtis, ki so ga pustile na 
izgubljenem polfinalnem srečanju z 
Madžarsko, ko so izgubile z izidom 
9:4. Tokrat so namreč bile v formi in 
dejansko pozabile polemike iz prej
šnjih dni.

V finalu za prvo mesto je Madžarska z 
rezultatom 9:6 premagala Romunijo. Peto 
mesto je osvojila Poljska, šesto Francija, 
sedmo SZ, osmo pa Kitajska.

Na ženskem košarkarskem turnirju Mimosa

Ceškoslovakinje premočne
Finale 9. ženskega mednarodnega 

košarkarskega turnirja Mimosa, ki je 
tudi letos potekal v priredbi športnega 
društva Saba, ni izpolnil pričakovanj. 
Veliki finale med moštvoma KPS Brno 
in tržaško Ginnastico CRUP se je kon
čal s previsoko zmago čeških košarka
ric, ki so dobesedno nadkrilile Trža
čanke in osvojile prvo mesto na tur
nirju z dokaj zgovornim izidom 83:46. 
Tekma je bila izenačena, če lahko 
uporabimo to besedo, samo v prvih 
petih minutah, nakar je prišla na dan 
boljša kondicija in uigranost čeških 
igralk, ki so pokazale tudi. zvrhano 
mero taktičnega, znanja in so igrale 
res razumsko in atraktivno. Po drugi 
strani pa je treba poudariti, da so čla
nice tržaškega prvoligaša stopile na 
igrišče po več kot enomesečnem pre

moru brez treninga in da niso mogle 
prav ničesar proti razigranim gostjam.

V finalu za 3. mesto je ameriška rep
rezentanca News Release premagala 
moštvo BEAC iz Budimpešte s 74:71. 
Za najboljšo igralko turnirja so pro
glasili Birovo (BEAC), najboljši strelec 
turnirja pa je bila ameriška igralka 
Rosetta Gilford (SGT CRUP). Posebno 
priznanje je dobila tudi najmlajša ig
ralka turnirja Lisjakova (SGT CRUP). 
(Cancia)

Mladinsko SP bo
SONDRIO Prireditelji mladin

skega košarkarskega SP v Bormiu so 
potrdili, da se bo tekmovanje odvijalo 
od 29. julija do 5. avgusta. SP je bilo v 
dvomu zaradi poplav v Lombariji.

Na športnem prazniku KŠD Vipava na Peči

Zagnani boji in lepa udeležba
V tem tednu se odvija na Peči že 

tretji turnir KŠD Vipava v malem no
gometu in odbojki. Turnir, ki ga je or
ganiziralo domače kulturno športno 
društvo ob športnem prazniku, res do
sega svoj namen. Ob robu igrišča je 
vsak večer vse živo, tekmovalce pa 
označuje velika športna zagnanost. 
Tekme si je ogledalo veliko število 
športnih navdušencev, vse to pa gre v 
čast spretnemu organizatorju.

V ponedeljek so odigrali srečanja 
prvega kola - na turnirju nastopajo v 
vsaki panogi po štiri ekipe, igra pa se 
po sistemu vsak proti vsakemu. Naj
prej so se pomerili nogometaši 
Peči/Rupe in Vrha, zmagovalec tega 
srečanja pa je bil znan šele po izvaja
nju enajstmetrovk, saj je bil rezultat 
po regularnem času neodločen (0:0). V 
odbojkarski tekmi so brez večjih težav 
slavili Sovodenjci, ki so odpravili po
žrtvovalne Gabrce s čistim 3:0.

V torek je bilo nogometno srečanje 
napeto vse do končnega sodnikovega 
žvižga. Gabrci so pripravili pravo pre
senečenje, saj so premagali veliko iz
kušenejše Sovodenj ce - vsi namreč na

stopajo tudi v raznih prvenstvih - 3:2 
pa je bil končni izid v korist igralcev 
iz Gabrij. Nato sta stopili ob mrežo 
ekipi Peči/Rupe in Vrha. Po izenače
nem boju so slavili slednji s tesnim 
3:2.
Izidi 1. in 2. kola

MALI NOGOMET
Peč/Rupa - Vrh 6:5 (0:0, 0:0), Gabrje 

- Sovodnje 3:2 (2:0). LESTVICA: 
Peč/Rupa in Gabrje 2, Vrh in Sovod
nje 0.

ODBOJKA
Sovodnje - Gabrje 3:0, Peč/Rupa - 

Vrh 2:3. LESTVICA: Sovodnje in Vrh 
2, Peč/Rupa in Gabrje 0.

Preostala srečanja: drevi ob 19.00 
Peč/Rupa - Sovodnje (nogomet), ob
20.30 Vrh - Gabrje (odbojka); jutri ob
18.30 Peč/Rupa - Gabrje (nogomet), ob 
20.00 Sovodnje - Vrh (odbojka), ob
21.30 Gabrje - Peč/Rupa (odbojka; v 
soboto ob 17.30 Sovodnje - Vrh (nogo
met). Sledilo bo nagrajevanje, (mč)

PRIMORSKI DNEVNIK
V SLOVENIJI, ISTRI IN KVARNERSKEM ZALIVU

LJUBLJANA: v vseh večjih kioskih
ob nedeljah: kioska na avtobusni postaji
kiosk na peronu železniške postaje
kiosk v Kliničnem centru
kiosk Borba na Titovi cesti
kiosk Emona na Titovi (nasproti hotela
Slon - samo ob nedeljah)
kiosk Figovec ali na Trdinovi cesti ali kiosk
nasproti hotela Lev (izmenično)

KRANJSKA GORA: kiosk Delo TTL Tobak 
Hotel Kompas

BOHINJSKA BISTRICA: kiosk TTG tudi ob 
nedeljah

BOHINJ - JEZERO: Turistično društvo - tudi 
ob nedeljah
Hotel Zlatorog - tudi ob nedeljah 

BLED: kiosk Casino
kiosk Delo - Avtobusna postaja 
Avtokamp Šobec

ROGAŠKA SLATINA: kiosk TTL hotel Donat - 
tudi ob nedeljah
kiosk Delo - Pernat Mašera - tudi ob 
nedeljah

BOVEC: kiosk TTL
kavarna na trgu (samo ob nedeljah) 

TOLMIN: kiosk Delo na avtobusni postaji 
kiosk TTL Leban Dragica 
bife Pirih (samo ob nedeljah)

KOBARID: kiosk TTL
gostilna Kotlar (samo ob nedeljah) 

DOBROVO: kiosk Delo 
SOLKAN: Market Primorje

bife Soča (samo ob nedeljah)
NOVA GORICA: vsi kioski

avtobusna postaja (ob nedeljah)
ŠEMPETER: kiosk TTL - Štrukelj 

kiosk TTL - Mavec 
kiosk Delo - Drnovšček 
Market Primorje 

VRTOJBA: Market Primorje 
MIREN: kiosk Delo 
RENČE: kiosk TTL 
BRANIK: Market Primorje
KOSTANJEVICA NA KRASU: Market Primorje 
ŠEMPAS: Market Primorje 
OZELJAN: Market Primorje 
AJDOVŠČINA: kiosk Delo - Fabčič - Zonta 

kiosk TTL (tudi ob nedeljah)
POSTOJNA: knjigarna Primorski tisk 

kavarna Jadran (samo ob nedeljah)

ILIRSKA BISTRICA: kiosk TTL 
na Gregorčičevi ul. 
kiosk TTL na Cankarjevi ul. 
kiosk TTL na avtobusni postaji 
knjigarna Primorski tisk - Trnovo (samo 
med tednom)

SEŽANA: kiosk TTL - Partizanska 33
Supermarket »Kras« (tudi ob nedeljah) 
bife Timav na avtobusni postaji (tudi ob 
nedeljah)

DUTOVLJE: Market Kras 
KOMEN: Market Preskrba 
GORJANSKO: Market Kras 
LOKEV: Market Preskrba (tudi ob nedeljah) 
DIVAČA: kiosk Delo 
KOZINA: blagovna hiša Timav (tudi ob 

nedeljah)
ŠKOFIJE: kiosk Barolin 
ANKARAN: kiosk Delo posl. št. 16 

kiosk Tobak posl. š.t. 20 
KOPER: vsi kioski Dela in Primorskega tiska 

ob nedeljah:
kiosk Delo na avtobusni postaji 
in kiosk Primorski tisk na Kidričevi ulici 

IZOLA: kiosk Delo št. 3 
kiosk Primorski tisk 
kiosk Babič - Ul. 1. maja 
Samopostrežna restavracija Stavbenik - 
Cankarjev drevored 17 (samo ob nedeljah) 

PIRAN: knjigarna Primorski tisk 
kiosk Volčič - Tartinijev trg 
kiosk Cvetič - Tartinijev trg (tudi ob 
nedeljah)

PORTOROŽ: Primorski tisk - knjigarna (tudi ob 
nedeljah)

LUCIJA: kiosk Tobak 
V glavnih kioskih:

SAVUDRIJA
NOVI GRAD
UMAG
VRSAR
POREČ
ROVINJ
PULJ
LABIN
MALI LOŠINJ 
VELI LOŠINJ 
OPATIJA 
REKA
KRK: Krk, Baška, Punat, Omišalj, Njivice
RAB
PAG
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Odmevi na univerziado v Zagrebu

Izredno vzdušje in dobra organizacija
Pravkar so se zaključile študent

ske športne igre - univerziada. O do
gajanju, tekmovanjih, zanimivostih 
je bilo že ogromno napisanega. 
Mnenj je bilo veliko. Poleg pohval 
je padlo tudi veliko kritik. Pred
vsem o kakovosti dosežkov se je ve
liko polemiziralo. Vsi pa so si bili 
enotni glede organizacije, ki je bila 
izvrstna. Zagrebško manifestacijo so 
okarakterizirale izredna, neznosna 
vročina in pa neverjetno vzdušje, 
prijateljski duh, ki je vladal v celem 
mestu skozi vse igre. Na športnem 
»bojišču« so se zvrstili najrazličnejši 
športniki. Tudi svetovno znanih 
imen ni manjkalo. Verjetno prav za
radi teh in predvsem glede na bliži
no se je tudi marsikdo iz naših kra
jev odločil za ogled teh iger. Neka
tere od teh smo vprašali za vtise, ki 
so jih odnesli iz Zagreba.

VESNA KLEMŠE - uradnica: »V 
Zagreb sem se odpravila s prijatelji
co. Že v vlaku smo ugotovili, da bo 
vzdušje enkratno. Spoznali sva 
ogromno ljudi najrazličnejših narod
nosti. Kot zanimivost, navezali sva 
stike z nekaterimi sudanskimi štu
denti, ki študirajo v Zagrebu. Zadol
ženi so bili za sudansko reprezen
tanco. V mestu samem me je prese
netila izredna gostoljubnost.«

SADKO BRIŠČIK - uradnik: »Or
ganizacija je bila zelo dobra, objekti 
urejeni, skratka vse je bilo izredno 
pripravljeno. Glede športnih tekem 
žal nisem videl celotnega poteka 
tekmovanj. Kvaliteta iger je bila 
razmeroma dobra, čeprav ni bilo 
svetovnih dosežkov. Presenetilo me 
je dejstvo, da vzdušje, ki je zajelo 
univerziado, ni bilo omejeno zgolj 
na športno-organizacijsko strukturo, 
temveč je celo mesto zaživelo v tem 
duhu.«

ANDREJ ŠKRINJAR - študent 
ekonomije v Trstu: »Vse je bilo iz
redno zanimivo, zato sem zadovo
ljen, da sem se odločil za ta ogled. 
Vzdušje je bilo nepopisno. Kakih 
posebnih dogodivščin ali nevšečnos
ti ni bilo, kar po moje odraža izvr
stno organizacijo prirediteljev.«

IVAN VOGRIČ - študent novi
narstva v Ljubljani: »Odnesel sem 
razmeroma dobre vtise. Ogledal sem 
si dve tekmi vaterpola, finale plava
nja, moško gimnastiko, kajak in ko
šarko. Odločil sem se za tiste špor
tne zvrsti, za katere nimamo pri nas 
priložnsti, da bi jih spremljali. Bile 
so na razmeroma kvalitetni ravni. 
Pri publiki je bilo vzdušje zelo raz
lično. Najbolj vroče je bilo na fina
lih plavanja in seveda pri moški

gimnastiki, ki je bila najbolj kvali
tetna od športnih panog, ki sem si 
jih ogledal. Omenil bi še vzdušje, ki 
je vladalo v samem mestu, kjer so 
množice turistov razživljale tudi v 
nočnih urah.«

MARKO KALC - študent telesne 
kulture v Rimu: »Bilo je zelo zani
mivo. Presenetili so me zelo moder
ni in funkcionalni športni objekti, ki 
bodo dvignili ugled jugoslovanske
ga športa. Navijanje je bilo zelo 
športno. Iz osebnih interesov sem 
sledil največ odbojki. Kakovost je 
bila iz tekme v tekmo boljša. Na fi
nalnem srečanju, kjer je Jugoslavija 
osvojila prvo mesto, je med 12.000 
gledalci zavladalo izredno veselje. 
Mislim, da je bila ta športna mani
festacija zelo pozitivna, ker je zdru
žila športnike vseh narodnosti in 
prepričanj.«

ROK MAVER - sodelavec Radia 
Opčine: »Organizacija se mi je zdela 
zelo dobra glede na tako veliko pri
reditev. Nekaj problemov je bilo z 
novinarji. Vsekakor pa vzorna. Kar 
se tiče športnih rezultatov niso bili 
vrhunski, toda igre niso bile prven
stveno usmerjene v doseganje sve
tovnih rekordov. Kljub temu pri ne
katerih panogah, kot sta bili vesla
nje in gimnastika, so nastopili tek
movalci svetovnega nivoja.« (Tuli)

Pestro delovanje v Sesljanu pri jadralnem klubu Čupa

Vrsta tečajev v sproščenem razpoloženju
Na hladnem in prijetnem društve

nem dvorišču Jadralnega kluba Čupa 
iz Sesljana, je v zadnjem obdobju še 
Posebno živo, saj se tu vsako jutro zbi
rajo tečajniki z jadralnimi deskami in 
najmlajši ljubitelji jadranja na opti- 
mistih. Niko Kojanec, odbornik ter 
večletni član in jadralec v vrstah 
Cupe, namreč vodi tudi letos, z dobr
šno mero potrpežljivosti in požrtvo
valnosti, tečaj jadranja za najmlajše in 
sicer za osnovnošolčke in nižješolce 
od 6. do 14. leta starosti.

Zanimanje za prvo stopnjo privlačne 
in vabljive jadralne veščine, za tečaj v 
kategoriji optimist, je bilo letos tako 
veliko, da bo tekom poletnih mesecev 
sesljansko jadralno društvo priredilo 
kar 4 dvotedenske tečaje za obetajoče 
bodoče pomorščake. Vsakega tečaja se 
udeležuje omejeno število otrok (naj
več 10), saj je vaditelju izredno težko 
slediti in voditi večjo skupino pri za
htevnih začetnih korakih k poznava
nju morja, vetra ter tehnike in pravil 
jadranja.

Vsekakor kaže, predvsem če računa- 
nio na navdušenje in veselo razpolože
nje, ki je vladalo med malčki, ko so se 
Pred kratkim vrnili z morja, da Niko 
uspešno in brez težav vodi skupino in 
varno navaja najmlajše k ljubezni in 
Poznavanju morja in jadranja. Poleg 
tečaja z optimisti, pa poteka v tem 
mesecu pri Čupi tudi tečaj jadranja na 
deskah (wind surfih), ki je namenjen 
odrasim in katerega že več tednov 
vodi vaditelj iz Ljubljane Samo Lahar
nar.

Srednja starost deskarjev drugega 
letošnjega enotedenskega tečaja, ki se 
je ob našem obisku že nagibal h kon
cu, pa so se, kot nam je že na začetku 
povedal vaditelj, udeležila samo de
kleta, niha okoli 16. leta. »Tečaj, ki 
traja v celoti 6 dni in v katerem se

lahko mladi surfisti brez skrbi spopri
mejo s srednjemočnim vetrom na od
prtem morju,« je povedal Samo, »lah
ko obenem opravlja le 6 tečajnikov, 
saj bi bilo drugače poučevanje težav
no. Predvsem, če upoštevamo, da so 
nekateri mladi prvič na jadralnih de
skah in da je treba vsem po vrsti na
tančno obrazložiti tudi teorijo jadra
nja, se pravi upravljanje jadra glede 
na veter, prednosti na morju, ter se
stavljanje deske.«

Prvi dan se morajo tečajniki spopri
jeti tudi z ne preveč priljubljenimi va
jami za ravnotežje, že naslednjega jut
ra pa lahko poskusijo upravljanje jad
ralne deske na simulatorju, se pravi na 
deski, ki je sicer postavljena na obalo, 
se nanagiba, kot bi jo jadralec uprav

ljal na morju. »Po teh osnovnih vajah, 
ki jamčijo tudi varnost tečajnika na 
morju,« je poudaril Samo, »pa se mladi 
surfisti lahko spoprimejo z vetrom in 
valovi ter preizkusijo svojo moč in 
gibčnost pri upravljanju in dvigovanju 
jadra. Če je tečajnik dovoljpozoren in 
pokaže nekaj dobre volje in vztrajnos
ti, je teden dni čisto dovolj, da ubrano 
zajadra tudi ob srednje močnem vetru 
ter spozna vsa pravila in osnove up
ravljanja jadralne deske.« Letošnji Ču- 
pini tečajniki so, kot je poudaril Samo, 
brez večjih težav obvladali novo teh
niko in dokazali, da z nekaj dobre vo
lje, predvsem pa s potrebnim znanjem, 
surfanje ni nedosegljiva veščina na
menjena samo izbrancem. Samo La
harnar je uspešno izpeljal dva enote
denska tečaja, sedaj pa se od tržaških 
tečajnikov poslavlja ter mesto prepuš
ča drugemu vaditelju, ki bo nadaljeval 
njegovo delo še v naslednjih tednih.

»Ob koncu naj omenim,« je poudaril 
Samo, »da sem izredno zadovljen z or
ganizacijo tečaja, saj je enotedensko 
delo z ubrano in neštevilno skupino 
najboljši in najuspešnejši način uče
nja. Tečajniki, ki so od jutra do pozne
ga popoldneva na morju, in se za te
den dni brez nepotrebnih premorov 
vežbajo na jadralnih deskah, so na
mreč srečni, saj je taka nadaljevana in 
intenzivna oblika dela najbolj uspeš
na. Taki tečaji so mnogo boljši od eno 
ali dvournega vežbanja, oziroma od 
nedeljskih turističnih tečajev.« (Suzi 
Pertot)

ŠD SOVODNJE
obvešča, da bo v ponedeljek, 27. julija, 
ob 20.30 oziroma ob 21. uri REDNI OB
ČNI ZBOR. Skupščina bo v prostorih 
domačega Kulturnega doma.

Slave je že izginil čez rob, ko me je 
v hipu zgrabil strahovit krč po celem 
telesu. Roke mi je skrotovičilo, kot bi. 
ne bile moje, vsaka mišica na telesu, 
od obraznih pa do prstov na nogah, je 
otrdela. Ležal sem povsem iztegnjen, 
premakniti nisem mogel prav ničesar. 
Najhuje od vsega pa je bilo dihanje. 
Hropel sem in vlekel zrak vase z ne
znanskimi napori. Čutil sem, da se 
dušim, v misel mi je stopil Andrea 
Oggioni, ki je po vzponu v Freney- 
skem stebru umrl od izčrpanosti le če
trt ure od koče. Bil sem prepričan, ne, 
vedel sem, da umiram tudi jaz. Želel 
sem le, da bi te muke čimprej nehale, 
da bi padel v nezavest in ne čutil, 
kako se bo zgodilo.

Potem je krč popustil v trebušnih 
mišicah, ravno toliko, da sem lahko 
sedel in nekoliko lažje dihal. Začutil 
sem pravi živalski strah pred smrtjo, 
vsega me je prevzemala bojazen, da 
se bo krč ponovil v prvotni obliki. Bil 
sem povsem sam, vendar sem začel 
upati, vedel sem, da nočem umreti. 
Sedel sem tam in obupaval, nepresta
no pa si prigovarjal naj vzdržim le še 
trenutek, morda se bo le nekaj zgodi
lo. Potem sem zaslišal helikopter in z 
največjo muko sem se toliko premak
nil, da so me opazili. Nekaj minut ka
sneje sem že bil v Chamonixu pri 
zdravniku.

Bila je to neprecenljiva izkušnja, ki 
me, če odštejem prestane bolečine in 
strah, ni stala prav ničesar. Ko bi ne 
bilo helikopterja bi se seveda končalo 
povsem drugače, tako pa sem se za
vedel napak, ki smo jih vsi štirje (oba 
Igorja in še Rado) počeli ves čas, na
pak, ki se jim bomo sedaj lahko izo
gnili, ker sem sploh spoznal, da gre 
za napake. Prej smo namreč prav tek
movali v breztekočinski zdržljivosti 
in sčasoma navadili svoja telesa, da 
na pomanjkanje tekočine niso več re
agirala z žejo. Zdelo se nam je to ime
nitno, vode ni bilo treba več nositi s 
seboj' v smer. Sedaj mi je zdravnik 
povedal, da je bil vzrok tistim krčem 
prav dehidracija, zaradi česar mišica 
ni več sposobna krčenja in iztegova
nja. Izkušnja je bila neprijetna, a ko
ristna. Ko bi ne prišla sedaj, bi zago
tovo nekoč kasneje, drugje, in vpraša
nje je, ali bi tudi tam slučajno priletel 
mimo helikopter.

ACONCAGUA
Ležim v šotoru in buljim v strop. 

Glava je povsem prazna, nobena mi
sel noče več vanjo. Vselej, ko se vz
dignem, da bi pogledal, kaj se dogaja 
zunaj, je za to potreben pravi telesni 
in duševni napor. Sicer pa zunaj tako 
ali tako ni bilo kaj iskati. Vsi, kar nas 
je ostalo v bazi, smo že zdavnaj izgu
bili voljo do pogovora in je bila hrana 
še edini razlog, da smo se vzdignili iz 
šotora. Tudi v kuhinji pa je bilo raz
položenje bolj klavrno, saj so ostale 
le še mesne konzerve, te pa so že po
vsod silile iz nas. Mineval je že šesti 
dan, kar smo se vrnili z vrha in ves ta 
čas le brezdelno poležavali po šoto
rih. To in pa stalna lakota, sta nam 
pobrali telesne moči in zanimanje za 
vse okoli nas, z eno samo izjemo - 
vrnitev v dolino. Spočetka so nas dr
žali v napetosti vsaj iantje, ki so za
ključevali novo smer, zdaj pa ni bilo 
prav ničesar, kar bi nam vzburjalo 
živce.

Z zavistjo sem gledal oba Američa
na, ki sta se napotila v Puente del 
Inča k zdravniku, ker so enega zdelo
vali hemoroidi. Želel sem jima srečno 
pot, potem pa, kot vsakokrat, kadar 
sem zlezel iz šotora, usmeril pogled 
prek puščave v točko na obzorju, kjer 
naj bi se prikazale mule. Seveda jih 
ni bilo in stopil sem v kuhinjo, spri
jaznjen z mislijo, da bomo še en dan 
čakali nanje in na naš odhod v civili
zacijo. Dani je jedel riž in že sem se 
mu hotel pridružiti, ko mi je povedal, 
da ga je »zabelil« s kavo (grenko, ker 
sladkorja že dalj časa nismo imeli), 
kot edino stvarjo, ki je bila za to še 
primerna. Poskusil sem, pa so se mi še 
konzerve zdele boljše od tiste čorbe.

Avtor podlistka 500 metrov pod vr
hom Aconcague

Kasneje, popoldan, so prišli štirje 
Argentinci in prinesli novico, ki smo 
jo tako željno čakali: mule prihajajo. 
Ko bi dobili injekcijo poživila, bi ne 
postali bolj živahni, kot smo bili ta
krat. Dve uri kasneje smo že naložili 
tovore in krenili navzdol. Niti ozrl se
nisem na steno, ki mi je toliko časa 
predstavljala več, kot karkoli drugega 
na svetu. Bilo mi je dovolj te puščave 
pod njo in njenega prahu, dovolj tega, 
neznansko grdega, rjavega ledenika 
in preperelih gora nad njim. Pogledal 
sem prijatelje in videl, da se tudi oni 
ne predajajo sentimentalnim spomi
nom, da so le veseli, ker bo vse to 
kmalu za nami.

'Ko smo se, kako leto poprej, primor
ski alpinisti odločili, da tokrat, po 
dolgih letih brezplodnih načrtovanj, 
organiziramo odpravo v južno steno 
Aconcague, je bil moj odnos do te 
gore povsem drugačen. Aconcagua je 
najvišja gora Amerike, visoka nekje 
okrog 7000 metrov (meritve se razli
kujejo), njena južna stena pa je bila 
takrat pojem nevarnosti in ekstrem
nih težav. 3000 metrov visoka, vsa 
prepražena z lednimi odlomi - seraki 
in strmimi skalnimi stopnjami, je za 
naju z Igorjem Škamperletom pome
nila cilj, ob katerem sva se spet poču
tila popolne začetnike. Odhod pod to 
goro je bil za oba zares odhod v ne
znano; le megleno sva si predstavlja
la, v čem so problemi vzpona, ki naju 
je čakal nekje na drugem koncu sveta 
in ki naj bi pomenil uvod v najino 
odpravarsko obdobje alpinizma.

Manfred Kochnlechner

ZDRAVA STAROST ^

STAROST IN ZDRAVJE 
»Zdravje na stara leta je pretežno 
rezultat dotedanjega življenja.«

Že v Hipokratovih delih je zapisano, da naj bi bilo 
zdravje naj večja dobrina, ustvarjanje in vzdrževanje zdrav
ja pa najimenitnejši cilj zdravstvene umetnosti. Zdravljenje 
bolezni, kurativa, je bilo drugotnega pomena. Medicinski 
spisi srednjega veka vse do romantike so posvečali veliko 
pozornost razlaganju programa za razumno življenje, ki 
ohranja zdravje ali preprečuje bolezni. Spisi navajajo dobro 
utrjena pravila za zdravo življenje in dajejo napotke za 
vsakršne razmere, v kakršnih poteka človeško življenje. 
Znani so »predpisi za ohranjanje zdravja« za vsako starost, 
za splošno življenje, za vse poklice, potovanja po kopnem 
in vodi, za vse življenjske krize, za dneve in letne čase, za 
pravilno uporabljanje hrane in pijače, govore o gibanju in 
mirovanju pa o spanju in budnosti in ne pozabijo na dušev
na čustva. Takratno v zdravje usmerjeno obravnavanje'je 
človeka postavljalo v središče bistveno bolj celovitostno, 
kakor to še zmore dandanašnja naravoslovna znanost. Če se 
v tem pogledu pridružimo misli Ivana Illicha, moramo kot 
o posledici takega obravnavanja človeka govoriti o dehu
manizaciji medicine in »odtujevanju zdravja«.

Sodobna medicina, ki je upala, da bo z neštetimi sim
ptomatičnimi sredstvi vračala izgubljeno zdravje, ne more

razložiti svojega bankrota. Na področju znanstvene umet
nosti je nihalo zanihalo na dnigo stran, na tisto, ki terja 
spet celovitnostno obravnavanje človeka, ohranjanje njego
vega življenjskega okolja, zdravo življenje ter humanejše 
delo in prosti čas. Sele takrat, ko se bo dalo to doseči in se 
bo človek spet začel bolj zavedati odgovornosti za svoje 
zdravje, bo tudi uspelo doseči, da bo visoka starost tudi 
zdrava. Pravkar omenjeni Ivan Illich je v svoji knjigi Odtu
jevanje zdravja zapisal: »Zdravje je naloga in ga kot takega 
ne moremo primerjati s fiziološkim ravnotežjem živali. Us
pešnost te osebne naloge je v veliki meri odvisna od člove
kovega samospoznanja, osebne discipline in notranjih moči, 
s katerimi vsak posameznik urejuje svoj dnevni ritem in 
ravnanje, svojo prehrano in spolno življenje. Tudi sodobna 
medicina se ne more izogniti »večni resnici« o potrebnosti 
zavestnega in discipliniranega uravnavanja življenja.

Kdor prebira te vrstice, naj si predvsem ne dela nikakr
šnih utvar, da lahko medicina na kakršen koli način usmeri 
spet na dobro posledice težkih bolezni ali starostnih spre
memb, ki so že močno napredovale. Težek srčni infarkt ali 
kap, ki ju preživimo, nam do konca dni bistveno zmanjšuje
ta sposobnost delovanja, pljučna emfiza in z njimi poveza
no težko dihanje se ne da odpraviti, tudi sladkorne bolezni 
ne moremo ozdraviti, zaradi osteoporoze in artroze hrbteni
ca ukrivljenega hrbta se ne da več zravnati. Tudi z najbolj
šim regeneracijskim zdravljenjem ne moremo več kompen
zirati izpadov na intelektualnem področju ali odpraviti po
škodb čutil, spolno aktivnost, ki jo tako poudarjeno pospe
šujemo, pa na stara leta srečamo samo pri res zdravih lju
deh.

Razumljivo je, da ne pomaga, če staremu človeku pripo
vedujemo, da je vse življenje živel napačno, da je živel 
nezdravo in bo prav zdaj bolan. Kaj pomaga, če ga morimo 
z besedami, da si je sam kriv in naj gleda, kako se bo s tem

sprijaznil. Naloga te knjige je povedati, kaj se da storiti, da 
se bolezen izboljša, prezgodnje staranje prepreči in rizični 
faktorji odpravijo. Še zmeraj je boljše, da se zdravega nači
na življenja oprimemo pozno kakor nikoli.

Pot v zdravo življenje pa ne vodi preko kakšne čudeže- 
ne kure ali magične metode zdravljenja, marveč preko 
upoštevanja napotkov za zdravo življenje, ki veljajo za vsa
kogar. Zaradi tega ne sme medicina več ostajati samo zna
nost za razumevanje in poznavanje bolezni, temveč si mora 
vse bolj prizadevati, da bo spet postala znanost o ohranja
nju zdravja. Veliki stroški, ki nastajajo zaradi zdravstvenih 
prizadevanj, dokazujejo, da se v bistvu ne posreči odpraviti 
bolezni današnjega časa. Milijarde, ki gredo za zdravila in 
zdravljenje, po bolnišnicah pa neprestano večajoče se mno
žice prezgodnjih upokojencev, zgovorno potrjujejo, da to, 
kar človek seje, tudi žanje. Ta pregovor menda nima nikjer 
tako močne veljave kakor v zvezi s starostjo in staranjem. 
Pri tem naredi narava neusmiljen obračun vsega, kar smo 
zamudili ali uničili v svojem telesnem, duhovnem in dušev
nem življenju. V smislu ohranjevanja telesnega in duševne
ga zdravja pa to pomeni, da si je treba zdravje pridobiti 
vsak dan znova. Nikakršnega dvoma ni, da si končno tudi 
na stara leta zdravje lahko ohranjamo samo z razumnim 
uravnavanjem načina življenja v najširšem pomenu besede. 
Takšno razumevanje pa ne zagovarja kakšnega pustega as
ketskega načina življenja, marveč upošteva naravne zako-' 
nitosti, mimo katerih se ne moremo pregoljufati. Sektaške 
prepovedi in predpisi so pri tem kaj malo primerni, ne 
glede na to, da jih večina ljudi tudi ne sprejme.

Knjiga bo izšla jeseni
pri Založništvu tržaškega tiska
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Po informacijah iz pakistanskih in mudžahedinskih virov

Stopnjevanje oboroženih spopadov 
med gverilci in kabulskimi vojaki
KABUL — Iz Afganistana prihajajo v za

dnjih dneh vesti o krvavih bojih med vladno 
vojsko, ki uživa sovjetsko podporo in med 
gverilci. Pakistanski viri, ki so navadno zelo 
dobro obveščeni o dogajanjih v sosednji dr
žavi, trdijo, da je do najhujših spopadov pri
šlo ob cesti Kabul-Džalalabad, ki je najvaž
nejša prometna povezava v državi. Isti viri 
dodajajo tudi, da je samo v prvi polovici juli
ja v Afganistanu izgubilo življenje približno 
tisoč vojakov in mudžahedinov, v ta tragični 
seznam pa je treba gotovo vključiti tudi dolo
čeno število padlih pripadnikov sovjetske 
vojske. Informacije kot že omenjeno prihajajo 
povečini iz Pakistana, torej iz gverilskih vrst,

medtem ko se kabulska vlada v glavnem 
omejuje na uradna in na kolikor toliko pri
stranska poročila. Večjo odprtost kaže sovjet
ski tisk, ki redno objavlja pisma in pritožbe 
vojakov. Afganistan je kot znano že nekaj let 
skoraj popolnoma zaprl vrata zahodnim sred
stvom javnega obveščanja.

Pakistanski viri pripisujejo veliko aktiv
nost gverilcev dejstvu, da so mudhadžedini v 
zadnjih mesecih prejeli velike pošiljke ame
riškega orožja. Kot kaže so se uporniki po
sebno veselili protiletalskih raket vrste »Stin- 
ger«, s katerimi so baje sestrelili precej letal 
in helikopterjev sovjetske izdelave. To vest 
je včeraj v Washingtonu potrdil tudi ameriški

obrambni minister Weinberger, ki pa je tudi 
dodal, da Bela hiša gleda z zanimanjem na 
vesti, ki govorijo o direktnih pogajanjih med 
Moskvo in voditelji raznih gverilskih skupin.

ZDA že dolgo časa podpirajo mudžahedi- 
ne, ki so razbiti v mnoga politična in ideološ
ka gibanja. Nekatera od teh uživajo tudi vo
jaško in politično podporo Pakistana, spet 
druge pa podpira tudi Kitajska, ki pa se ni 
hotela nikoli direktno vmešati v afganistan
sko afero. Mnogi tuji opazovalci so vsekakor 
mnenja, da je Gorbačov trdno odločen čim- 
prej priti do globalnega in trajnega sporazu
ma o politični bodočnosti Afganistana kot dr
žave v sklopu gibanja neuvrščenih.

Eksplozija v Brooklynu

Množičen pokol civilistov v Mozambiku
MAPUTO — V Mozambiku so urad

no sporočili, da so protivladni gverilci 
v soboto pobili vsaj 380 ljudi. Do po
kola naj bi prišlo v okolici mesta Ho- 
moine, približno 500 kilometrov sever
no od glavnega mesta, kot kaže, pa so 
med žrtvami tudi starci, žene, otroci in 
celo pacienti krajevne bolnišnice. Pri
padniki Renama so obenem ranili 49 
oseb, ki so jih zatem prepeljali v neko 
bližnjo bolnišnico. Pri komentiranju 
dogodka je mozambiški radio pouda
ril, da je sobotni pokol najbolj krvava 
akcija »oboroženih banditov v službi 
Južnoafriške republike«, tiskovna 
agencija AIM pa je pripomnila, da je 
do akcije prišlo spričo masovne infil
tracije protivladnih sil na mozambiško 
ozemlje.

Na sliki (telefoto AP): žrtve mno
žičnega pokola

Pod drobnogledom policije 
julijski promet v Italiji

RIM — Od 1. do 21. julija je na itali
janskem cestnem omrežju vozilo 152 
milijonov 212 tisoč vozil, kar pomeni, 
da jih je bilo kar 11 milijonov več kot 
lani v istem obdobju.

Zal se je dvignilo tudi število pro
metnih nesreč, saj jih je v omenjenm 
časovnem razmahu prometna policija 
zabeležila kar 14.949, terjale pa so 549 
mrtvih in 12.846 ranjenih.

Kaže, da so človeške napake, nepaz
ljivost ali slabost, prvi razlog dobršne
ga dela prometnih nesreč; manjše šte
vilo nesreč je mogoče pripisati po
manjkljivim strukturam, najmanjšega 
števila nesreč pa so krive tehnične 
okvare vozil. Pri tem velja opozoriti, 
da bi lahko znatno upadlo števio mr
tvih in ranjenih, ko bi tudi v Italiji uved
li obvezno uporabo varnostnih pasov.

Prometna policija je v tem poletnem 
časovnem obdobju izdala 400 tisoč 
glob, od katerih jih bodo 163 tisoč pla
čali neprevidni vozniki, 11 tisoč pa tis
ti vozniki, ki radi zamenjajo cestni 
trak za dirkališče. Vozniki, tako doma
čini kot tujci, pa si prav radi privošči
jo »kapljico« ali požirek in se šele 
nato odpravijo na pot. Posledice take
ga početja lahko razberemo iz zgor
njih podatkov o številu prometnih ne
sreč, medtem ko so se, vsaj tako je 
razvidno iz statistik, »poboljšali« voz
niki tovornjakov. Na skupnem številu 
prometnih nesreč so bila težka vozila 
vpletena le v 1.367 nesrečah. Težave, 
bodo najbrž nastopile konec meseca, 
ko se bo na italijanske ceste vsul novi 
val turistično razpoloženih avtomobilov.
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V SZ izstrelili vesoljsko ladjo 
v njej tudi sirski kozmonavt

MOSKVA — V zemeljski krožnici se od vče
raj zjutraj nahaja sovjetska vesoljska ladja So- 
juz TM-3 z dvema sovjetskima in enim sirskim 
kozmonavtom.

Vesoljsko, ladjo so včeraj izstrelili s ko
zmodroma Bajkonur (na levi sliki), že danes pa 
se bo spojila z vesoljsko postajo Mir, v kateri 
od 6. februarja letos živita in delata vesoljca 
Jurij Romanjenko in Aleksandr Lavejkin.

Posadko vesoljske ladje sestavljajo 36-letni 
sirski kozmonavt Mohamed Faris, 40-letni po
veljnik Aleksandr Viktorenko in 44-letni inže
nir poleta Aleksandr Aleksandrov (na desni sli-, 
ki od leve proti desni). Kot poroča sovjetska 
agencija TASS sta tako izstrelitev iz Bajkonu- 
ra kot polet v krožnico potekala po načrtu, 
kozmonavti pa se počutijo brezhibno.

Vse večje težave 
ob pasji vročini

SKOPJE — Niti najstarejši prebivalci Skopja ne pomni
jo takih visokih temperatur, kot so jih izmerili v teh dneh v 
glavnem mestu Makedonije. Živo srebro je namreč doseglo 
kar 42 stopinj, kar se v zadnjih 62 letih, vsaj v tem mesecu, 
še ni zgodilo. Najbolj so občutili vročino v večnadstropnih 
stanovanjih v jedru mesta, kjer so nekaj običajnega vrveža 
zaznali le v poznih večernih oz. nočnih urah. Prebivalci 
mesta so se množično zatekli v bazene in blagodejno senco 
mestnih zelenic, vendar tudi to ni veliko pomagalo.Pač pa 
si ob pasji vročini zadovoljno manejo roke tamkajšnji pivo- 
varnarji, kajti prodaja priljubljene peneče se pijače podira 
vsak dan rekorde. Vsakodnevna proizvodnja je dosegla 340 
tisoč steklenic, svojevrstni primat pa beleži tudi potrošnja 
sladoleda.

Visoke temperature so včeraj izmerili tudi v drugih kra
jih države. V Titogradu so že pred poldnevom izmerili 35 
stopinj, v Dubrovniku pa le dve stopinji manj. Najbolj 
»hladne« temperature so beležili v Sloveniji, sicer pa so 
napovedali visoke temperature tudi za naslednje dni. Za 
uteho ostaja le to, da drugod ni veliko bolje. V Palermu so 
namreč sporočili, da so v občinskem matičnem uradu začeli 
s stavko, katere vzrok naj bi bila - pasja vročina. Naprava 
za prezračevanje se je namreč pokvarila, vrli občinski us
lužbenci pa so sklenili, da bodo ostali s prekrižanimi roka
mi, vse dokler je ne bodo popravili.

Morda odložitev 
izplačila

davka na zdravje
RIM — Rok za izplačilo prve

ga obroka tako imenovanega 
davka • na zdravje, ki zapade v 
soboto, 25. julija, bodo morda 
podaljšali za dva tedna. Vest 
prihaja iz krogov zakladnega 
ministrstva, kjer pa podčrtujejo, 
da bo po vsej verjetnosti šlo iz
ključno za tehnično odložitev, 
ki ne bo na noben način vpliva
la na višino denarnega zneska, 
ki so ga v skladu z zakonom 
dolžni državi svobodni poklici.

Davek na zdravje je sprožil 
plaz polemik in povzročil tudi 
dokajšnjo pravno zmedo, s kate
ro se bo moralo prej ali slej soo
čati tudi ustavno sodišče. S to 
problematiko se bo pred soboto 
skoraj gotovo ukvarjal tudi mi
nistrski svet, ki je edini pristo
jen za rešitev tega perečega in 
spornega vprašanja.


